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Abstrakt 

Bakalářská diplomová práce s názvem Historie a vývoj regionálních tištěných periodik 

v Českých Budějovicích po roce 1989 sleduje, jak se měnila vlastnická struktura a podoba 

deníků a týdeníků na Českobudějovicku  od roku 1989 do součastnosti. Zaměřila jsem se na 

klíčový regionální titul, jímž je Jihočeský deník a jeho předchůdci,  a hlavní okresní tituly. 

Mezi dílčí cíle patřilo definovat a popsat klíčové okamžiky a zlomové události, jimiž 

regionální média prošla, především změny vlastnické a vydavatelské struktury, modernizaci 

výroby a redakčních systémů. Dalším dílčím cílem bylo porovnat v čase některé atributy 

jednotlivých produktů jako je čtenost, cena, atp. 

Základní výzkumnou metodou jsou hloubkové rozhovory s vedoucími pracovníky 

sledovaných médií, kteří své funkce zastávali od roku 1989 do současnosti.  

V teoretické části práce se zabývám vymezením základních pojmů týkajících se předmětu 

výzkumu, tedy především historií a  vývojem regionálního tisku v tehdejším 

Československu a vývojem regionálního tisku po roce 1989. Dále popisuji roli regionálního 

tisku v ČR, především v Jihočeském kraji v posledních třech dekádách. 

 V praktické části práce zpracovávám informace a poznatky, které jsem získala rozhovory, 

jež jsem vedla s bývalými a současnými manažery – šéfredaktory jihočeských regionálních 

titulů a ředitelkou Vydavatelství Vltava a Vltava-Labe-Press. Na jejich záladě jsem  

jednotlivá klíčová zjištění zformulovala do jednotlivých závěrů. 

 

Abstract 

This thesis named "History and development of regional printed periodicals in České 

Budějovice after 1989" documents how the proprietary structure and form of daily and 

weekly newspapers in Českobudějovice region from 1989 to present day evolved. The focus 

is on the key regional title, the Jihočeský Deník, and its predecessors, as well as other 

essential titles. Definition and description of key events that regional media went through 

were also focused on, especially the changes in proprietary and editorial structures, 

production modernization and editorial systems. Another topic was to compare the 

chronology of selected attributes of individual products, like readership, price etc. The main 

research method are depth interviews with head employees of target media that administer 



their positions from 1989 to present day. In the theoretical part of the thesis the basic 

terminology of the research are defined, especially about the history and development of 

regional print in former Czechoslovakia and later the Czech Republic from 1989. 

Furthermore, the role of regional print in the Czech Republic and more specifically the South 

Bohemian Region in the last three decades is described. The practical part of the thesis 

contains the analysis of information gathered from the individual interviews with present 

and former managers and chief editors of South Bohemian regional titles, as well as the 

director of publishing house Vltava and Vltava-Labe-Press. In the last part of the thesis, 

conclusions were made based on the individual key findings. 
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Úvod 

Téměř přesně před třemi sty lety – dne čtvrtého února 1719 – založil pražský tiskař 

Karel František Rosenmüller ve své tiskárně na Starém městě pražském v domě U Zlatého 

kříže Pražské poštovské noviny, původním názvem Sobotní (Outerní) pražské noviny 

z rozličných zemí a krajin přicházející s obzvláštním jeho císařské a královské Milosti 

nadáním obdarované. (Hudec 1982)  

 Už z názvu bylo patrné, že již nejstarší pravidelně vydávané noviny u nás měly 

pevný vztah ke konkrétnímu místu, byť obsahovaly zprávy „z rozličných zemí a krajin 

přicházející“.  Lokálnost, regionálnost, důvěrná znalost prostředí, příslušnost k městu, 

lokalitě či kraji patří podnes k nejdůležitějším atributům regionálního a lokálního tisku všude 

ve světě, naše středoevropské kulturní prostředí nevyjímaje. Na tom se shodují prakticky 

všichni z nemnoha mediálních teoretiků, věnujících se výzkumu přímo regionálního 

a lokálního tisku. (Brown 1978, Hájek 1979, Pácl 1997, Ruß-Mohl a Bakičová 2005 a další) 

Právě Miloslav Hájek (1979: 58) píše, že důležitá je bezprostřednost, lokální blízkost 

popisovaných jevů ve sděleních, to, že lokální periodika jdou za svými čtenáři: „S takovými 

zkušenostmi je spojena vlastní zkušenost a poznání recipientů. A právě tento faktor lokální 

blízkosti, těsného dotyku tiskoviny s životem,… důvěrná znalost zveřejňované problematiky, 

přispívá k tomu, že místní tisk bývá velice oblíben.“ 

Podle Raye Browna: „Rozumný argument bude znít, že lokální aroma ulehčuje 

přijímání, pro určité lidi je tedy lehčí získat uspokojení pocházející z médií lokálních spíše 

než z národních zdrojů.“ (Brown 1978: 6-7)    

A místní, lokální informace z míst a prostředí, které důvěrně zná a kde žije svůj 

každodenní život, jsou tedy těmi, které čtenáře zajímají nejvíce. Kvůli nim, kvůli vazbě 

k místu a kraji, kde žije, kvůli možnosti identifikovat se s autorem a s tím, co píše, si 

regionální noviny kupuje nebo si je předplácí. A to v minulosti platilo z generace po 

generaci. V jižních Čechách bylo tradicí brát svojí „Jihočeskou“, protože ji četli prarodiče, 

rodiče a po nich jejich děti. A titul byl koncipován tak, aby uspokojil co nejširší čtenářskou 

obec. Právě regionální a lokální noviny měly v minulosti v některých českých krajích mezi 

všemi typy deníků největší podíl předplatného na prodaném nákladu, relativně i absolutně 

větší, než měly v daném regionu tituly centrální.         



 

9 

 

Jak opakovaně uváděl při našich rozhovorech Vladimír Majer, hlavním důvodem zájmu 

čtenářů a nejdůležitější přidanou hodnotou regionálních titulů jsou jejich místní, lokální 

informace a témata a dokonalá znalost kraje. Místní zprávy se z hlediska práce redakce 

pořizují nejhůře. Redaktor je nemůže převzít z jiných zdrojů jako v případě ostatních typů 

zpráv. „Redaktor si je musí odpracovat. Vytelefonovat je, sehnat přímo v terénu, mít dobré 

kontakty, přehled o dění v kraji. Čtenáře zajímá, co se stalo v sousedství, kam jela sanitka, 

hasiči, jak hrálo jejich fotbalové mužstvo v I. B třídě, co se bude v okolí dít o víkendu. To 

jsou informace, za které byl a je ochoten zaplatit, a které mu v minulých desetiletích nikdo 

jiný nežli regionální titul nedokázal nabídnout, protože je nikdo jiný nedokázal získat. 

A regionální noviny tak bývaly v krajích suverénně nejčtenějším deníkem s mnohonásobně 

vyšším počtem čtenářů, než mívaly v daném regionu nejčtenější centrální tituly,“ řekl při 

našem rozhovoru nestor jihočeských novinářů a první porevoluční šéfredaktor Jihočeské 

pravdy, tehdejších regionálních novin Jihočeského kraje Vladimír Majer. (Majer, 2019) 

Uznávaný autor, který do redakce nastoupil jako sedmnáctiletý redakční elév v roce 1961 

a bez jeho pomoci si ani v roce 2019 současná redakce Českobudějovického deníku, 

především ta sportovní, nedokáže představit běžný pracovní den ani žádnou nedělní službu. 

S regionálními novinami v Jihočeském kraji spojil plných osmapadesát let aktivního 

redaktorského a šéfredaktorského života a proto se v praktické části své bakalářské práce 

budu o jeho výjimečné celoživotní profesní zkušenosti, stejně jako o názory dalších 

vedoucích osobností minulosti i současnosti redakcí jihočeského regionálního deníku, 

opírat. 

Tématem bakalářské práce je historie a vývoj regionálních tištěných periodik 

v Českých Budějovicích po roce 1989. Ve své práci se zaměřím na klíčový a ve své době 

nejčtenější regionální titul Jihočeský deník a jeho předchůdce Jihočeské listy a Jihočeskou 

pravdu, a hlavní okresní tituly. Cílem práce je popsat, jak se v posledních třech dekádách 

měnila vlastnická struktura a podoba regionálních deníků a okresních týdeníků na 

Českobudějovicku. Mezi dílčí cíle pak patří vymezení ústředních milníků a důležitých bodů, 

jimiž tato média ve svém vývoji prošla. Budu se zabývat především modernizací výroby 

a redakčního systému, změnami ve vydavatelské a vlastnické struktuře a srovnání v čase 

některých atributů jednotlivých printových produktů jako je čtenost, náklad, cena, atp. 

Bakalářská práce je rozdělena do čtyř stěžejních kapitol, které jsou následně 

doplněny o podrobnější informace v podobě jednotlivých podkapitol.  
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První kapitola se bude zabývat typologií a specifikami lokálního a regionálního tisku. 

Druhá kapitola popisuje strukturu regionálního a okresního tisku před rokem 1989, aby byl 

čtenář seznámen se všemi souvislostmi předrevolučního tisku. Dále se budu věnovat 

regionálnímu a lokálnímu tisku v Jihočeském kraji po roce 1989. Nejobsáhlejší, a pro mou 

bakalářkou práci naprosto klíčová, je kapitola číslo čtyři, která bude popisovat období 

deregulace a liberalizace mediálního trhu v ČR a také ty nejdůležitější milníky a zlomové 

body, jimiž Jihočeský deník za sledované období prošel.  

V závěru pak budu výstupy a nejdůležitější poznatky, které vyplynuly 

z realizovaných rozhovorů, vyhodnocovat a rekapitulovat.  

Při získávání informací pro tvorbu kapitol, spadajících do oblasti teoretického úvodu 

do problematiky, jsem využívala především kvantitativní metodu analýzy dat a kvantitativní 

obsahové analýzy. Dále kvalitativní metody analýzy dokumentů, kdy jsem kontinuálně 

analyzovala především dobový regionální a lokální tisk, který vycházel v uplynulých 

dekádách – v roce 1989 a později – na území jihočeského regionu z výtisků, které byly 

dohledatelné ve fondech Jihočeské vědecké knihovny, případně archivech jednotlivých 

redakcí. 

Klíčovou pro mne byla kvalitativní metoda hloubkových rozhovorů, které jsem 

postupně vedla s aktéry klíčových vývojových změn v regionálním deníku Jihočeská pravda 

– Deník Jihočeská pravda – Jihočeské listy – (jihočeský) Deník, které se odehrávaly v roce 

1989 a především po roce 1989. Hovořila jsem s jednotlivými šéfredaktory tohoto deníku – 

Vladimírem Majerem z Jihočeské pravdy, Františkem Kotrbou z Jihočeských listů, 

ředitelkou vydavatelství Vltava a později generální ředitelkou a předsedkyní představenstva 

Vydavatelství Vltava – Labe – Press, a. s., Jitkou Bosákovou, které regionální tituly u nás 

vydávalo, Petrem Soukupem, který řídil Jihočeské listy na začátku tisíciletí, a současným 

šéfredaktorem Českobudějovického Deníku Martinem Trösterem. 

O hloubkový rozhovor jsem písemně požádala i posledního šéfredaktora Jihočeské 

pravdy z období před 17. listopadem 1989 Vladimíra Doležala, který Jihočeskou pravdu řídil 

od roku 1986 do roku 1989. Pan Vladimír Doležal se z rozhovoru písemně omluvil s tím, že 

již od té doby uběhlo třicet a více let a ne všechny důležité události té doby si pamatuje a byl 

by si je schopen vybavit.     
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1. Typologie lokálního a regionálního tisku 

1.1 Specifika lokálního a regionálního tisku  

Jak píše ve zřejmě nejobsáhlejší a nejpodrobnější publikaci, která na téma lokálního 

a regionálního tisku po roce 1989 u nás vyšla, Lenka Waschková Císařová: „Vymezení 

lokálního a regionálního tisku, tedy typologie médií, není napříč různými školami a přístupy 

jednotná.“ (Waschková Císařová 2013:16) Uvádí zde, že někteří lokální a regionální 

novináři toto rozlišení považují za umělé. Stejně tak třeba Roman Ivantyšyn (1995: 26), 

považuje lokální a regionální za synonyma.  

Praktický pohled na typologii a jistou nadbytečnost akademické diskuse nad 

obsahem pojmu lokální – okresní – regionální – krajský měli i moji respondenti, s nimiž 

jsem vedla rozhovory: Například zástupce šéfredaktora z počátku devadesátých let František 

Kotrba při našem rozhovoru uvedl, že musel v době, kdy se celá redakce teprve učila za 

pochodu dělat noviny, které přežijí tlak konkurence, věnovat pozornost nejen tomu, jaké 

domicily se ve vydání objeví, zda mají dostatečně dobře zpravodajsky pokryty všechny 

okresy a lokality celého regionu a zda využívají potenciálu krajovosti i v oblastech jako je 

sport nebo víkendové přílohy pro volný čas. Muselo je ale zajímat především to, jak noviny 

ke čtenáři včetně sobotního vydání dostat cestou existujících distribučních kanálů. Proto byl 

a je akční rádius většiny regionálních titulů tak úzce navázán nejen na region s pevně danou 

strukturou veřejného, kulturního či sportovního života, ale i na stávající strukturu distribuční 

sítě a jejích kanálů. „Proto pro mne nebyla až tak rozhodující diskuse, zda je titul regionální 

či lokální, ale musel jsem z pragmatických výrobních a distribučních důvodů pracovat spíše 

s termíny titul okresní pro daný existující okres a jeho struktury včetně PNS či pošty, 

a s termínem krajský deník pro titul vycházející na území Jihočeského kraje, zastřešuje jeho 

okresy a je určen primárně pro Jihočechy,“ uvedl František Kotrba. (Kotrba, 2019)         

Samuel Brečka v tomto duchu píše, že: „Regionální a lokální média jsou definována 

podle území, na kterém působí, tedy na kterém se distribuují výtisky novin /…/ Velikost 

tohoto území je různá /…/ Geografická fragmentace může být přirozená nebo umělá. 

Přirozená je tehdy, pokud respektuje hranice společensko-kulturní komunity. Umělá je 

fragmentace, která je definovaná podle čistě technických, administrativních nebo 

technických kritérií.“ (Brečka 2002: 115–116) 
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Je tedy na základě výše uvedených výroků evidentní, že optimální pro redakce 

regionálních novin je, pokud se přirozená fragmentace co možná nejvíce setkává 

s fragmentací umělou či s ní téměř splývá.    

1.2 Historické aspekty čtenosti regionálních novin 

S touto typologizací lze v podmínkách českého tisku souhlasit. Stačí si uvědomit 

jenom fakt, že po, do jisté míry necitlivých administrativních přesunech spojených s územně 

správní reformou v roce 1960, která z tzv. malých krajů, zřízených 1. ledna 1949 zákonem 

číslo 280/1948 Sb., vytvořila tzv. kraje velké. Ty vznikly 11. dubna 1960 vyhlášením zákona 

č. 36/1960 Sb., o územním členění státu. Tak se do správního obvodu Jihočeského kraje 

dostaly i lokality a místa, která historicky i spádově vždy patřila na Moravu, třeba Dačice, 

které leží přímo na břehu Dyje, jež je typickou moravskou řekou, a kde ještě na starých 

budovách naleznete nápisy Dačice na Moravě, či příhraniční město Slavonice a další. 

A právě místní tisk se zde dodnes hlásí a inklinuje spíše k původní historické zemi, o čemž 

svědčí i místní periodika, například Ozvěny jihozápadní Moravy s podtitulem Noviny 

občanů Dačicka, Slavonicka, Jemnicka a Telče, které vycházely od roku 2001 v Dačicích, 

tedy městě, ležícího již téměř šedesát let na území Jihočeského kraje.  

Podobná situace byla na Pelhřimovsku, které se do struktury Jihočeského kraje 

dostalo rovněž po administrativních změnách v roce 1960. Historicky byl okres Pelhřimov 

vždy více spojen s Vysočinou než s jižními Čechami, nicméně nevyhraňoval se tak silně 

promoravsky, jako někteří čtenáři z Dačicka. Přesto se tam redakci nepodařilo přes veškerou 

snahu i kvalitu místní lokální redakce a znalost prostředí výrazněji zvýšit náklad. Čtenáři na 

Vysočině zprávy z jižních Čech, obsažené v plášťové části Jihočeských listů nepotřebovali. 

Jak uváděl třeba František Kotrba, na Vysočině nezajímalo čtenáře, co se stalo na Šumavě 

a redakce lokální zprávy z Vysočiny do doby, než vznikla regionální redakce v Jihlavě, 

nedokázala zajistit. „Čtenářům z Vysočiny… chybělo to, co jinde v kraji naše noviny a jejich 

přílohy činilo úspěšnými, čeho jsme si jako autoři nesmírně vážili a čemu jsme v redakci 

říkali Jihočešství. Platí, že čtenář regionálních novin si chce číst hlavně o místech a o lidech, 

které důvěrně zná, o situacích, které si dokáže na základě své zkušenosti představit. Tak jako 

Českobudějovičák už z dálky pozná a těší se na Černou věž, byť jižní Čechy opustil jen na 

pár dnů1. Funguje ten moment, kdy si čtenář řekne: Kam zase jeli včera kolem nás ti hasiči? 

                                                             
1 Černá věž je 72 metrů vysoká strážná a hlásná věž z poloviny 16. století, je turistickým cílem, dominantou a 

obecně známým symbolem statutárního města České Budějovice, které je krajským městem a metropolí 

Jihočeského kraje. 
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A druhý den si ve svém regionálním deníku přečte, že tam a tam, protože se dělo to a to. To 

když do sebe zaklapne, čtenář má důvod svým novinám důvěřovat. Ale pozor, když se to 

jednou dvakrát nedozví.  Když ztratí důvěru. Pak vlastně nemá důvod, proč si svoje 

regionální noviny kupovat, když píšou jenom to, co ty ostatní, a dnes ještě o půl dne později 

než internet. A to se v posledních letech bohužel mnoha regionálním printům také děje,“ 

soudí František Kotrba, který byl od počátku devadesátých let zástupcem šéfredaktora a od 

roku 1997 regionálním šéfredaktorem Jihočeských listů, jež v té době vydávaly osm 

lokálních – okresních mutací pro osm okresů Jihočeského kraje, doplněné o zprávy 

z Jihočeského kraje, domova a zahraniční, ekonomiky, kultury a sportu a měly podle 

ABC2 v šestisettisícovém kraji více než dvě stě tisíc denních čtenářů. (Kotrba, 2019) 

Andrej Tušer (1995: 9) v Typológii periodickej tlače I. definuje periodika na lokální, 

kam patří obecní a městské tituly a sublokální, kam patří městské čtvrti, podniky, obvody 

atp. a dále periodika regionální, kam patří okresní, oblastní a krajské tituly.  

Lépe se mému dosavadnímu vnímání vymezení pojmů regionální a lokální blíží 

definice Waschkové Císařové, která podle geografické charakteristiky říká: „Za lokální tisk 

budeme v rámci tohoto textu označovat noviny, vycházející na území obce/města, oblasti 

(obec/město a jeho okolí) a okresu. Regionálním tiskem pro nás jsou tituly vydávané 

v regionu (oblast zahrnující více okresů v rámci jednoho či více krajů, spojených především 

společenskou či kulturní tradicí) a kraji.“ (Waschková Císařová 2013: 24) 

1.3 Krajský deník a jeho okresní mutace      

My proto budeme rovněž tak i na základě zjištění od respondentů vycházet z praxe, 

která byla vytvářena a determinována na základě základních jednotek státní správy a jíž se 

vydavatelé též na základě logistických aspektů spojených mj. s distribucí tiskovin ke čtenáři, 

s organizací a strukturou veřejného života, sportovních soutěží atp., většinou pragmaticky 

drželi. V Jihočeském kraji tak budeme hovořit primárně o krajském tisku respektive 

krajském deníku, reprezentovaném od roku 1960 tehdejší Jihočeskou pravdou, která 

postupně měnila po roce 1989 svůj název na Deník Jihočeská pravda, Jihočeské listy až po 

regionální Deník, a tisku okresním, kde se jednotlivé tituly, vycházející v daném okrese 

samostatně a pod historickým názvem, postupně včlenily jako samostatný lokální segment 

– sešit – do listu krajského a postupně též v Jihočeském kraji unifikovaly svůj název na 

                                                             
2 ABC ČR je panel vydavatelských informací, založený roku 1993 Unií vydavatelů, zveřejňující ověřená data 

o nákladu, prodeji a dalších vydavatelských datech českých periodik. Volně dostupný z www.abccr.cz  
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Českobudějovické, Českokrumlovské, Táborské, Písecké, Jindřichohradecké, Strakonické, 

Prachatické a Pelhřimovské listy dle názvu okresu, v němž v lokální mutaci vycházely. 

Postupně se s další postupnou centralizací a unifikační vydavatelskou filozofií 

vydavatelského domu Vltava – Labe – Press, dnes Vltava – Labe – Média, změnily 

v samostatné „lokální“ tituly podle totožného modelu s cílem vytvořit celorepublikový 

jednotný název pro širokou síť lokálních titulů a především jednotnou a na inzertním trhu 

proto dobře obchodovatelnou obchodní značku s velkou váhou co do čtenosti a přitom 

s nesmírnou variabilitou, schopnou vyhovět specifickým požadavkům inzertního trhu.  Proto 

postupně vznikala síť dnešních Deníků, které jako Českobudějovický, Táborský, Písecký, 

Českokrumlovský, Jindřichohradecký, Strakonický či Prachatický Deník dodržují jednotný 

a po celé republice známý a povědomý název – Deník.  Přitom jsou už názvem počínaje 

lokálním titulem s propracovaným lokálním zpravodajstvím a regionálním přesahem, 

doplněným o produkci pražské centrální redakce v oblasti na klíč dodávaných stránek, 

pravidelných příloh a dalších suplementových produktů.  Za zmínku stojí, že tyto tituly 

víceméně stále dodržují strukturu okresů, byť již je správní význam okresů a okresních měst 

překonán podle článku 99 Ústavy ČR nahrazen strukturou obec – kraj3.  

 

 

 

 

 

 

                                                             
3 „Co se uspořádání státu týká, člení se Česká republika podle článku 99 Ústavy ČR na obce, které jsou 

základními územními samosprávnými celky a kraje, které jsou vyššími územními samosprávnými celky. 

Koncem roku 2006 fungovalo v ČR celkem 14 samosprávných krajů, vymezených územími okresů, a 6 249 

obcí. Obce se rozsahem výkonu státní správy dělí na dvě skupiny: obce se základním rozsahem přenesené 

působnosti a obce s rozšířeným rozsahem přenesené působnosti (ty vykonávají státní správu též pro obce 

spadající do jejich správního obvodu). Obcí s rozšířenou působností je 205. Zdroj: ČSÚ, viděno: 15. 4. 2019 

na 

https://www.czso.cz/documents/10180/20536116/02_statopravni_usporadani.pdf/f569d9f2-5a9a-4da6-b799-

4b63e788f89d?version=1.0 

                     

https://www.czso.cz/documents/10180/20536116/02_statopravni_usporadani.pdf/f569d9f2-5a9a-4da6-b799-4b63e788f89d?version=1.0
https://www.czso.cz/documents/10180/20536116/02_statopravni_usporadani.pdf/f569d9f2-5a9a-4da6-b799-4b63e788f89d?version=1.0
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2. Struktura regionálního a okresního tisku před rokem 

1989 

Před rokem 1989 byla po desetiletí struktura okresního a regionálního tisku v tehdejší 

ČSSR a posléze ČSFR téměř neměnná. Co se územního uspořádání a jazyka týče, souvisela 

jasně s tehdejším administrativním členěním ČSSR na Českou a Slovenskou republiku 

a hlavními jazyky titulů byly čeština anebo slovenština, v jižních a jihovýchodních 

regionech Slovenska případně maďarština a na severovýchodní Moravě polština (Glos ludu).  

Každá republika se skládala z krajů4, status zvláštního územního celku měla i hlavní 

města Praha a Bratislava. Každý kraj se pak skládal z okresů. Jihočeský kraj tvořilo celkem 

8 okresů: České Budějovice, Tábor, Písek, Strakonice, Prachatice, Český Krumlov, 

Jindřichův Hradec a Pelhřimov.   

2.1 Systém kontroly regionálních médií ze strany KSČ 

Především v sedmdesátých letech, v čase nejtvrdší normalizace po XIV. sjezdu KSČ, 

který se uskutečnil v roce 1971 a na němž byly anulovány výsledky mimořádného 

Vysočanského sjezdu, kdy se do vedení KSČ dostalo konzervativní křídlo v čele 

s generálním tajemníkem ÚV KSČ Gustávem Husákem a základní ideologickou platformou 

bylo Poučení z krizového vývoje ve straně a společnosti po XIII. sjezdu KSČ, upevnila 

komunistická strana v oblasti médií maximálně své pozice. A to i za cenu výrazných 

personálních čistek, které zasáhly i redakce krajských a lokálních titulů. Ze středně velké 

regionální redakce tehdejší Jihočeské pravdy muselo postupně odejít celkem jedenáct 

redaktorů, z toho šest s okamžitou platností.   

2. 2 Centrální tituly 

V této nelehké době vycházelo v Československu celkem 8 celostátních deníků. 

V tehdejší České socialistické republice to byl především ústřední orgán ÚV KSČ Rudé 

právo, na Slovensku to byla Pravda, která byla orgánem Ústředního výboru Komunistické 

strany Slovenska.  

                                                             
4 Tzv. velké kraje vznikly v rámci tehdejší doktríny z důvodu lepšího řízení samosprávných celků a 

hospodářství 11. dubna 1960 vyhlášením zákona č. 36/1960 Sb., o územním členění státu. V roce 1960 

vznikly i krajské národní výbory (KNV) jako řídící orgány krajů.  Zrušeny byly v roce 1990, nahrazeny byly 

poté krajskými úřady.  

https://cs.wikipedia.org/wiki/11._duben
https://cs.wikipedia.org/wiki/1960
https://cs.wikipedia.org/wiki/Z%C3%A1kon_o_%C3%BAzemn%C3%ADm_%C4%8Dlen%C4%9Bn%C3%AD_st%C3%A1tu
https://cs.wikipedia.org/wiki/Krajsk%C3%BD_n%C3%A1rodn%C3%AD_v%C3%BDbor
https://cs.wikipedia.org/wiki/1990
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Dále na centrální úrovni vycházely jako deníky tituly ústředních orgánů dalších stran 

Národní fronty: Lidová demokracie (Československá strana lidová, titul zanikl roku 1994), 

Svobodné slovo (Československá strana socialistická, titul zanikl roku 1998), Mladá fronta, 

kterou vydával ústřední výbor Socialistického svazu mládeže (dnešní Mladá fronta Dnes) či 

Práce, kterou vydávala Krajská odborová rada a šlo o noviny Revolučního odborového hnutí 

(vydávání ukončeno v roce 1997). Dále vycházely především pro venkov a pracující 

v zemědělství Zemědělské noviny (později Zemské noviny), dále třeba Československý 

sport či Obrana lidu jako deník vydávaný federálním Ministerstvem národní obrany 

a zaměřený na vojáky základní služby, důstojníky a občanské zaměstnance tehdejší 

Československé lidové armády (Šmíd 2004 b: 6, 2004 a: 147), která v době povinné 

vojenské služby byla personálně jednou z největších institucí u nás s několika desítkami tisíc 

osob.  

Takže když jsme u kategorie vojenského tisku jako specifického a dnes již, 

s výjimkou odborných časopisů zaměřených na zbraně, výzbroj a vojenskou techniku, 

neexistujícího typu tištěného média, zaměřeného na konkrétní specifickou cílovou skupinu 

čtenářů, nesmíme zapomenout ani na tituly, které vycházely na území Jihočeského kraje 

v rámci tam dislokovaných a působících vojenských formací Československé lidové 

armády. Tehdejší velitelství IV. armády, které sídlilo v Písku, vydávalo pro své podřízené 

jednotky a struktury časopis Palcát jako vojenský týdeník, a velitelství Západního 

vojenského okruhu, sídlící v Táboře, vydávalo pro podřízená vojska, dislokovaná především 

v Jihočeském a Západočeském kraji týdeník Bojová zástava.       

2.3 Regionální tituly 

Podle středoevropského přehledu editovaného Lianou Giorgi (ed. 1995: 108) 

vycházelo před územní reformou z roku 1960 v českých zemích celkem 15 krajských 

deníků. Po územní reformě, která snižovala počet krajů a v některých případech výrazně 

zvětšila rozlohu krajů, například Jihomoravského nebo Severomoravského, se v šedesátých 

letech měnil i počet krajských deníků. Podle Hájka (1979: 29) bylo v roce 1977 z celkového 

počtu 18 deníků celkem 10 deníků regionálních, z toho tři večerníky, které vycházely 

v Praze (Večerní Praha), po roce 1960 v Brně (Brněnský večerník) a po jistý čas i v Ostravě 

(Moravskoslezský, později Ostravský večerník). 
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2.3.1  Večerníky 

Tyto večerníky se od ostatních regionálních deníků výrazně lišily nejen volnější a na 

svou dobu atraktivnější grafickou úpravou, zábavnějším, čtivějším a méně 

propagandistickým obsahem, časem a rychlostí redakční přípravy a výroby vydání třeba 

i v několika uzávěrkách již v poledních a odpoledních hodinách, ale i časem prodeje 

a způsobem cesty ke čtenáři. Byly sice prodávány též v klasických kamenných 

provozovnách a stáncích tehdejší PNS – Poštovní novinové služby – ale především byly 

odpoledne a v podvečer přímo na ulicích kolportovány kolportéry v centrech uvedených 

měst, na nádražích, v metru a dalších místech s větší koncentrací osob.  

Lišily se i regionalitou, protože byly původním zpravodajstvím zaměřeny víceméně 

na dění v daném městě a jeho čtvrtích, tedy založeny byly na lokálním zpravodajství, důraz 

kladly na „bulvárnější“ rubriky typu Černá kronika a rekreativní a kontaktní žánry. Byly 

doplněny i o aktuální agenturní zpravodajství a sport. Praha měla v té době zvláštní statut 

rovnající se kraji, ale vydávaly je vždy příslušné městské výbory KSČ, případně Krajská 

odborová rada. 

2.4  Krajské deníky  

Vydavatelská politika regionálních deníků byla zcela v ruku vládnoucí Komunistické 

strany Československa, která tím dokazovala a zároveň permanentním propagandistickým 

působením upevňovala svou „vedoucí úlohu ve státě a společnosti“. Jednotlivé tituly byly 

vždy orgánem příslušného krajského výboru KSČ a měly svou tzv. plášťovou redakci 

v příslušném krajském městě a případně své okresní zpravodaje ve městech okresních.  

Jak již jsem uvedla, jejich působnost a regionalita se v období od roku 1948 do roku 

1989 výrazněji a systémově změnila pouze jednou v souvislosti a společně s reformou 

územního členění Československa v roce 1960. (Hájek, 1979: 68–69) Tehdy došlo k redukci 

počtu krajů jejich slučováním do větších územně samosprávných celků ze čtrnácti na sedm 

plus Prahu (Boháčková 2005: 30, 43) a z celkového počtu patnácti krajských deníků jich 

celkem sedm zaniklo, respektive bylo sloučeno s jinými krajskými tituly a zůstalo jich sedm 

stejně jako krajů a v Praze vycházel Večerník Praha.   

Podle mezinárodního přehledu editorky Liany Giorgi (ed. 1995: 147) a dalších 

zdrojů, mj. informací z oborové výstavy v Národním muzeu v Praze Zlaté časy médií 

z přelomu let 2005–2006 (Zlaté časy médií 2006) tak v Pražském a posléze od reformy 
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v šedesátém roce ve Středočeském kraji vycházel list Svoboda s denním nákladem kolem 

62 tisíc výtisků.  

V mnou sledovaném Českobudějovickém – posléze po roce 1960 v Jihočeském kraji 

– to byl deník Jihočeská pravda se stabilním nákladem kolem 67 000 výtisků.  

Na západě Čech v Karlovarském kraji to byl titul Stráž míru. Kraj i regionální deník 

splynuly po roce 1960 s Plzeňským krajem, kde vycházel jako krajský list titul Pravda. Po 

reformě vznikl Západočeský kraj s jedním krajským titulem Pravda, který měl náklad asi 

84 tisíc výtisků.  

Na severu Čech v Ústeckém kraji vycházel deník Průboj a v sousedním Libereckém 

kraji titul Cesta míru. Po spojení obou celků do Severočeského kraje s krajským městem 

Ústí na Labem byl jeho orgánem Průboj s nákladem převyšujícím již 100 000 výtisků. 

Na východě Čech vycházela v Hradeckém kraji jako regionální deník Pochodeň 

a v Pardubickém kraji Záře. Po spojení do jednoho Východočeského kraje s krajským 

městem Hradec Králové vycházela Pochodeň v nákladu asi 77 000 výtisků. 

Na severní Moravě vycházela v rámci Ostravského kraje Nová Svoboda a na 

Těšínsku na místní polskou menšinu zaměřený Glos ludu. Po roce 1960 vycházela 

v tehdejším Severomoravském kraji v Ostravě Nová Svoboda v obrovském nákladu 214 000 

výtisků. 

Na jihu Moravy to byla v bývalém Brněnském, respektive Jihomoravském kraji 

tradiční Rovnost s nákladem necelých 130 000 výtisků. Brno mělo vedle Prahy a po jistý čas 

i Ostravy jako jediné i Brněnský večerník, který definitivně zanikl v roce 2006.  

V Praze to byl již zmiňovaný a ve své době velmi populární večerník Večerní Praha 

s redakcí a tiskárnou v centru města v ulici na Poříčí, která produkovala v průběhu 

odpoledne ve dvou a mimořádně i více uzávěrkách asi 138 000 výtisků. Její výhodou byla 

z hlediska aktuálnosti ve své době nulová konkurence s výjimkou zpravodajského formátu 

Československého rozhlasu – radioproudu stanice Hvězda – a faktická i osobní blízkost ke 

svým čtenářům. Později, po roce 1989, byla redakce s výrobou přesunuta na okraji Prahy 

do Uhříněvsi a to, společně s dalšími faktory, vedlo k její nekonkurenceschopnosti a zániku. 

„Večerka“, jak se titulu v době jeho největší slávy familiárně říkalo, nevycházela na rozdíl 

od ostatních krajských titulů v sobotu.  
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Na Vysočině v Jihlavském kraji to byla do roku 1960 Jiskra, vycházející v Jihlavě, 

jednotlivé okresy Jihlavského kraje byly poté převedeny do jiných územně správních celků 

mezi okolní kraje, především Jihočeský (okres Pelhřimov) a Jihomoravský.  

Na východě republiky v zaniklém Gottwaldovském kraji vycházela do roku 1960 

Naše pravda v tehdejším Gottwaldově, dnes Zlíně, a v zaniklém Olomouckém kraji do roku 

1960 vycházela v Olomouci Stráž lidu.       

Politicky i fakticky řídila obsah a strukturu jednotlivých krajských deníků cestou 

svého aparátu a nomenklatury přímo Komunistická strana Československa. 

Šéfredaktoři byli prakticky vždy takzvanými nomenklaturními kádry – členy 

nomenklatury krajských výborů KSČ.  Podléhali řízení a konkrétním politickým zadáním 

komunistické strany prostřednictvím ideologických tajemníků KV KSČ a jejich aparátu 

či dalších řídících pracovníků KV KSČ, případně v oblasti organizace veřejného života 

a státní správy Krajských národních výborů (KNV).  

V jednotlivých redakcích pracovaly aktivně základní organizace KSČ a rozhodovací 

pozice – šéfredaktor – zástupce šéfredaktora – sekretář redakce – vedoucí vnitropolitického 

či ekonomického oddělení – byly obsazovány členy KSČ.  

Zcela v rukou KSČ byla veškerá kádrová politika: Pro práci v redakci byla 

podmínkou bezúhonnost a společenská angažovanost a pokud možno podpora myšlenek 

a politiky strany, výhodou při obsazování pozic bylo členství nebo kandidátství v KSČ, 

komunisté byly ve služebním postupu a dalšími benefity upřednostňováni před nekomunisty.     

Benda k tomu píše: „Všechny české regionální deníky vydávaly krajské výbory 

Komunistické strany Československa. Večerní Praha a Brněnský večerník byly vydávány 

městskými výbory KSČ. Množství regionálních novin, vesměs s týdenní či čtrnáctidenní 

periodicitou, bylo vydáváno okresními výbory KSČ ve spolupráci s okresními či městskými 

národními výbory.“ (Benda 2007: 135) 

2.5  Struktura okresních titulů     

Vidíme tedy, že do vydávání okresních titulů, které měly obvykle týdenní, méně 

dvoutýdenní periodicitu, zasahovali a prakticky je řídili ideologičtí pracovníci okresních 

výborů Komunistické strany Československa a částečně též okresních národních výborů, 
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které byly orgánem státu v oblasti samosprávy. I okresní národní výbory ale personálně 

i jinak kontrolovala KSČ a tak i okresní tituly byly zcela v jejích rukou.      

Konkrétní počet 69 titulů okresních novin zmiňuje pro rok 1977 například Hájek. 

(Hájek 1979: 29) Naprosto shodný počet titulů registrují o necelých deset let později v první 

polovině osmdesátých let i slovenští sociologové médií Tušer a Šefčák (Tušer – Šefčák 

1986), Vladimír Holina (Holina 1989) či Kašík s Holinou (Kašík – Holina 1988). Konkrétní 

údaje ke struktuře, periodicitě a nákladům okresních titulů máme k dispozici například 

i podle Holiny, Ivantyšina a Drasticha. (Holina, Ivantyšin, Drastich, 1988: 24–25.) Podle 

další publikace „Okresní a podnikové noviny na jihu Čech“ z roku 1988, vydaného Českým 

svazem novinářů, vycházelo v polovině osmdesátých let – v roce 1985 – v České 

socialistické republice celkem 69 okresních titulů převážně s týdenní nebo dvoutýdenní 

periodicitou.  

Musíme si nicméně uvědomit, že polovina osmdesátých let je v tehdejší 

československé politické terminologii obdobím budování reálného socialismu. Je ale 

zároveň dobou, kdy po odchodu tvrdého jádra tehdejšího sovětského vedení, které 

představovali křídla kolem generálních tajemníků Ústředního výboru Komunistické strany 

Sovětského svazu L. Brežněva, J. Andropova a K. Černěnka, přichází do Kremlu jako šéf 

ÚV KSSS Michail Gorbačov a s ním se i do ostatních zemí sovětského bloku dostávají nové 

ideové a ideologické směry. Přichází do ekonomiky perestrojka a do politiky a veřejného 

života glasnosť, reprezentovaná otevřeností, pravdivostí a upřímností mediálních sdělení, 

což bylo od roku 1968 v české žurnalistice v důležitých tématech prakticky nemožné.  Česká 

mediální scéna, řízená nadále tvrdě stranicky, si s glasností nevěděla příliš rady a proto 

i regionální a okresní tituly zůstávaly na svých rigidních prokomunistických pozicích, 

ačkoliv jejich styl nebyl tak konzervativní jako třeba v normalizace na počátku 

sedmdesátých let. 

2.6 Čtenost okresních titulů 

Když se ale vrátíme k základním atributům okresních titulů jako je tištěný náklad či 

čtenost, respektive tehdy takzvaná rozšířenost okresních novin, což je podle Holiny, 
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Ivantyšyna a Drasticha (1988: 24–25) odběr novin na tisíc obyvatel daného okresu, zjistíme, 

že i okresní tituly měly na dnešní poměry velmi vysoký náklad. 5 

Například v mnou sledovaném Jihočeském kraji vycházelo v polovině osmdesátých 

let celkem sedm okresních titulů v souhrnném nákladu více než 42 000 výtisků. Osmý 

jihočeský okres – okres České – svůj okresní týdeník neměl. Ten suplovala vydání 

regionálního titulu Jihočeské pravda, která měla v některých dnech o několik stránek 

rozšířené zpravodajství z města a okresu České Budějovice. Když tedy použijeme tehdejší 

metodiku, byl v Jihočeském kraji odběr na tisíc obyvatel 60,8 s okresem České Budějovice, 

který vlastní okresní titul neměl, bez tohoto okresu byl logicky vyšší – 80,1 na tisíc obyvatel. 

Počet všech obyvatel Jihočeského kraje byl v té době přibližně 620 000 obyvatel (podle 

sčítání z roku 1990).    

Dnes už jsou původní názvy již neexistujících okresních týdeníků v Jihočeském kraji, 

které vycházely vedle tehdejšího krajského deníku Jihočeská pravda, zřejmě zapomenuty, 

protože postupně se v rámci aktivit vydavatelství Vltava, později Vltava – Labe – Press 

v devadesátých letech začlenily do struktury lokálně mutovaného krajského deníku 

Jihočeské listy, dnes Deníku. Nicméně v polovině osmdesátých let se na celkovém nákladu 

přibližně 42 000 výtisků v Jihočeském kraji, což je v dnešní době náklad, o který usiluje 

i leckterý centrální či regionální titul, podílelo těchto sedm titulů. 

V okrese Český Krumlov vycházel týdeník Jiskra. V okrese Písek vycházel týdeník 

Zítřek, v okrese Tábor týdeník Palcát, v okrese Prachatice týdeník Hraničář, v okrese 

Jindřichův Hradec týdeník Štít, v okrese Strakonice týdeník Astra a v okrese Pelhřimov, 

který byl v rámci poslední územní reformy převeden zpět pod nově vzniklý Kraj Vysočina, 

vycházel týdeník Hlas Vysočiny. Okres České Budějovice svůj okresní týdeník, jak jsem již 

uvedla, v posledních dekádách minulého století neměl, po II. světové válce jeho roli částečně 

suplovala Jihočeská pravda, založená 19. května 1945 jako týdeník, která od roku 1954 do 

                                                             
5 Je třeba si uvědomit, že skutečná čtenost titulů s ideologickým propagandistickým obsahem, které vydávaly 

jednotlivé orgány KSČ, byl zkreslen tzv. povinnými odběry do podniků, pracovních a školních kolektivů, 

základních organizací KSČ, SSM, odborů atp. To zajišťovalo umělý odběr, zkreslovalo počet skutečně 

prodaných výtisků ve vztahu k nákladu a remitendě, ale do jisté míry stabilizovalo náklad a zjednodušovalo 

plánování výroby a pre-distribuční přípravu. Na druhou stranu rovněž existoval pro některá média opačný 

extrém, tzv. stop-stav, kdy již nebylo možné reálně zvyšovat náklad, ani když o daný titul byl čtenářský zájem 

a noviny či časopisy by se bez problémů prodaly. Tento stav byl zdůvodňován potřebou lépe plánovat a 
rozložit spotřebu novinového papíru, kterého bylo na východním trhu nedostatek (viz Bosáková, 2019). Bylo 

to ale i politické opatření, jak uměle snižovat čtenost mezi veřejností oblíbených titulů, které psaly více pro lidi 

a nebyly ideologicky zcela konformní.       
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roku 1958 vycházela dvakrát týdně a deníkem se stala až v roce 1960 a okresní týdeník 

vznikl v tomto okrese pod dohledem okresního národního výboru (ONV) až v roce 1989.              

Holina s Ivantyšynem a Drastichem se v roce 1988 věnovali ve své publikaci 

Okresné noviny primárně Slovenské socialistické republice, ale samozřejmě i dalším 

českým krajům. (Holina – Ivantyšyn – Drastich 1988) 

Ve Středočeském kraji vycházelo v polovině osmdesátých deset okresních titulů 

v týdenním nákladu 100 000 kusů, odběr na tisíc obyvatel, očištěný o okresy kde okresní 

tituly chyběly podobně jako v Českých Budějovicích, byl dokonce 103,5. To bylo nejvíce 

ze všech sledovaných krajů 

V Západočeském kraji bylo devět okresních titulů v nákladu přibližně 53 000 

výtisků, odběr na tisíc obyvatel, očištěný o okres, kde okresní titul nevycházel, byl 75,6. 

V Severočeském kraji vycházelo celkem 10 okresních titulů v týdenním nákladu 

téměř 111 000 kusů a odběr tu byl 93,7 na tisíc obyvatel. Okresní noviny tu byly v každém 

okrese.  

Ve Východočeském kraji vycházelo 11 titulů v celkovém nákladu vyšším než 

106 000 výtisků. Odběr na tisíc obyvatel tu byl 78,8. 

V rozlehlém a lidnatém Jihomoravském kraji vycházelo celkem 13 okresních titulů 

v rekordním nákladu 187 000 kusů. A odběr na tisíc obyvatel bez okresu Brno-město, kde 

vycházel Brněnský večerník, byl 94,4. 

V Severomoravském kraji, který byl průmyslovou základnou Československa, 

vycházelo 9 titulů v celkovém nákladu 136 000 výtisků. I tady měla svého času svůj večerník 

Ostrava, odběr na tisíc obyvatel, očištěný o Ostravu, byl 59,7.    

K okresním titulům té doby je třeba uvést, že měly obrovskou výhodu v tom, že ve 

své době prakticky pevně držely ve svých rukou monopol na lokální a sublokální informace 

z okresu a okresního města, které bylo centrem politického a kulturního dění.  

Jak uvedl při našem rozhovoru Kotrba, v době před internetem neměly s výjimkou 

regionálního vysílání Československého rozhlasu, které mělo své spolupracovníky 

v okresních městech, žádného jiného přímého konkurenta, jenom okresního zpravodaje 

regionálního deníku. Žádná jiná média – ČST ani ČTK, na okresní úrovni, v okresních 

městech, své lidi neměly, rozhlas nejvýše externí spolupracovníky. Pravdou proto je, že 
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redakce okresních novin s okresním zpravodajem regionálního deníku ve většině velmi úzce 

spolupracovala, seděli společně na stejné adrese, často ve stejné či vedlejší kanceláři 

a nemohli si konkurovat už jenom rychlostí, s jakou byli schopni dostat lokální či sublokální 

informaci, byla-li zajímavá, ke čtenáři. Zpravodaj deníku vzhledem k denní podvečerní 

uzávěrce samozřejmě vždy vyhrál. Proto v okresním titulu s toutéž informací pracovali 

s časovým odstupem, ale podrobněji a s větší znalostí lokálních souvislostí. (Kotrba, 2019) 

„A proto mezi oběma redakcemi existovala spíše dělba práce, výměna tipů a vzájemná 

pomoc při pokrývání víkendových akcí, nežli konfrontace. V některých případech lze mluvit 

téměř o personální unii, kdy okresní zpravodaj deníku zároveň spolupracoval s regionálním 

studiem Československého rozhlasu například formou telefonátů, a vypomáhal okresnímu 

titulu. A ten na oplátku vypomáhal jemu s informacemi a tipy na události.“ (Kotrba, 2019)            

Když porovnáme odběr okresních týdeníků v Severomoravském kraji – 59,7, 

a například ve Středočeském – 103,5, zjistíme velmi výrazný rozdíl. Přitom 

v Severomoravském kraji vzhledem k jeho průmyslové tradici a základně žilo nesporně větší 

procento pracujících – dělnické třídy – nežli ve Středních Čechách. Tedy osob, pro něž 

primárně byly okresní tituly určeny, které byly uvědomělejší a které více sympatizovaly 

s politikou státu a strany nežli v jiných regionech. Dozvuky této sociodemografické situace 

můžeme pozorovat ještě dnes například na výsledcích některých typů voleb, kdy Ostrava, 

potažmo Moravskoslezský kraj, volí více vlevo či spíše směrem k politickým subjektům, 

které v programech nabízejí větší životní a sociální jistoty pro pracující, nežli Praha či 

Středočeský kraj.  

2.7  Podnikové noviny  

Tohoto zdánlivého rozporu si všimli i slovenští autoři Holina, Ivantyšyn a Drastich: „Mezi 

kraji jsou dost velké rozdíly. Nejvyšší odběr je ve Středočeském kraji, nejnižší 

v Severomoravském. Tuto výraznou diferenciaci mezi uvedenými kraji je možné mimo jiné 

vysvětlit rozdílným počtem titulů podnikových novin, vycházejících v obou krajích. Zatímco 

ve Středočeském kraji vychází jen 13 podnikových novin, v Severomoravském kraji (bez 

Ostravy) je to téměř trojnásobek – 37 titulů podnikových novin. Přitom i jednorázové 

náklady podnikových novin v Severomoravském kraji jsou obvykle vyšší.“ (Holina – 

Ivantyšyn – Drastich 1988: 24–25) 

Do výčtu tištěných médií, zaměřených na region, tak vstupuje další typ či forma 

pravidelně vydávaných novin a to jsou podnikové noviny. I ty totiž mají a mohou nabídnout 
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svým čtenářům podobné atributy jako noviny okresní či krajské – znalost prostředí, zacílení 

na čtenářovo / zaměstnancovo nejbližší známé okolí, sdílení podobných názorů, řešení 

podobných problémů atp. Třetinu svého aktivního života trávíme v zaměstnání a proto 

i podnikové noviny mohou nabídnout svým čtenářům řadu blízkých témat a informací, 

s nimiž se může ztotožnit. A proto je zcela na místě i vysvětlení, že zvláště 

v severomoravském průmyslovém regionu s řadou velkých a ekonomicky silných subjektů, 

hrály podnikové tituly významnou roli a mohly proto konkurovat i nabídce titulů okresních.  

Opravdu silné národní podniky té doby měly dostatek zdrojů, aby mohly financovat 

a sestavit kvalitní redakční tým, výsledný produkt využít v mezích tehdejších zvyklostí i pro 

svou vlastní propagaci a reklamu svých produktů a proto i úroveň některých podnikových 

novin včetně grafiky, tisku a kvalitnějšího papíru se dokázala těm okresním přiblížit 

a v některých případech i vyrovnat. Podnikové noviny zvyšovaly hrdost na podnik, na 

značku, přitom informovaly o dění ve čtenářově nejbližším okolí a v neposlední řadě 

dokázaly konkurovat i cenou, protože tyto tituly bývaly na rozdíl od všech ostatních 

periodických titulů obvykle zdarma. 

I to mohl být důvod jejich obliby, i když cena tehdejších krajských a okresních titulů 

byla spíše symbolická, představovala obvykle 50 haléřů v případě krajských deníků a nebylo 

tedy neobvyklé, že si čtenáři každý den kupovali i více různých titulů, vedle krajského 

deníku například některý centrální deník či deníky, a nepředstavovalo to pro ně při tehdejších 

cenách tištěných periodik významnou finanční zátěž.      

2.8 Výroba tištěných periodik před rokem 1989 

Musíme si uvědomit ještě jeden klíčový faktor, který trh s regionálními a lokálními 

médii do roku 1989 významně ovlivňoval, a to byl klíčový nedostatek tiskařských kapacit 

a jejich úroveň a technické možnosti. 

Regionální deníky se tiskly většinou v tiskárnách v krajských městech společně 

s okresními tituly daného regionu, takže všechny produkty vypadaly po technické stránce 

kvality tisku velmi podobně. Lišily se samozřejmě grafickou podobou, zlomem do různého 

počtu sloupců, lámáním „do bloku“ či „na nohu“ a často i kvalitou novinového papíru, která 

byla proměnlivá, nicméně knihtiskové rotačky se vyznačovaly velmi nízkou kvalitou 

fotografií a reprodukcí. Jedinou výjimkou byla ve své době tiskárna v Ústí nad Labem či 

v Praze Malešicích, které používaly moderní technologie včetně možnosti čtyřbarevného 

tisku, který byl ale výrazně dražší, nicméně jejich produkce byla snad jako jediná v tehdejší 
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České socialistické republice srovnatelná s konkurencí v okolních socialistických zemích, 

především s bývalou NDR, která byla polygrafickou velmocí, a polygrafičtí experti 

socialistického tábora tam odcházeli studovat polygrafickou techniku především na 

univerzitu v Lipsku.  

Například v Jihočeských tiskárnách, národní podnik, v českobudějovické Vrbenské 

ulici byla dopoledne a odpoledne vyhrazena pro tisk okresních titulů, večer a v noci pak 

knihtisková rotačka chrlila krajský deník Jihočeská pravda. Tisk byl zásadně pouze 

černobílý, produkt měl v případě deníku dvanáct stran a v případě okresních týdeníků šest 

až osm stran, předtiskové služby horké sazby, tedy olověnou řádkovou sazbu, leptání 

a výrobu fotografických štočků, zlom stran a ruční sazbu titulků, stránkové obtahy 

a korektury až po lití olověných stránkových forem, pasování ploten a obsluhu rotačky 

připravovali a zajišťovali sazeči, metéři, tiskaři, korektoři a další odborný personál 

Jihočeských tiskáren na základě standardních redakčních předloh (zrcadel), vlastních 

rukopisných textů, fotografií a stránkových špíglů dodávaných v přesném výrobním 

harmonogramu editory a redaktory deníku Jihočeská pravda či šéfredaktory jednotlivých 

okresních týdeníků. (Kotrba 2019) 

Ten v Jihočeské pravdě začínal po absolvování Fakulty žurnalistiky Univerzity 

Karlovy v roce 1987 jako ekonomický redaktor, po návratu ze základní vojenské služby 

v roce 1988 se stal zřejmě nejmladším editorem deníků. I po více než třiceti letech vzpomíná 

na spolupráci se sazeči, metéry, korektory, tiskaři a dalšími polygrafy Jihočeských tiskáren 

jako na tu největší novinářskou školu, kdy se v relativně mladém věku musel naučit pracovat 

pod velkým časovým tlakem a s velkou odpovědností, protože byl odpovědný za finální 

podobu deníku a každá chyba faktická i gramatická připadala na vrub editora. K jeho 

povinnostem patřilo takzvané špíglování, čili kreslení novinových stránek do zrcadel pomocí 

polygrafického pravítka, i četba textu v olověné řádkové sazbě vzhůru nohama a pozpátku.  

„…Nezapomenu na kreativitu a klid profesionálů Jihočeských tiskáren, kteří s vámi 

co do rychlosti rozhodování museli být na jedné lodi. A ten klakson rotačky, když se 

rozjížděla ke své noční krasojízdě, znamenal, že teď už je všechno v rukou novinářského 

Pánaboha. A když po vás přeci jen na obrovských olověných plotnách horké sazby nějaká ta 

chyba zbyla a přišlo se na to, stačilo vzít pinzetu a nezbedné písmenko či literu z olova 

vyškrábnout. Sice pak v novinách na tom místě nebylo nic moc k přečtení, ale zároveň tam 

nebyla hrubá gramatická chyba. Ta řemesla bohužel dávno neexistují, zanikla s koncem 
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horké sazby a nástupem počítačové techniky a rotačního ofsetu, ale v sazárně, metérně 

a tiskárně jsem prožíval zřejmě nejkrásnější novinářská léta,“ vzpomínal při našem 

rozhovoru editor Jihočeské pravdy z konce osmdesátých let a druhý porevoluční šéfredaktor 

tohoto krajského deníku František Kotrba. (Kotrba 2019)                  
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3. Regionální a lokální tisk v Jihočeském kraji po roce 

1989 

3.1 Počátek strukturální transformace českého tisku po roce 1989 

Jak jsme uvedli výše, v roce 1989 vycházel jako krajský deník list Jihočeská pravda 

a strukturu okresních týdeníků představovalo sedm titulů – Palcát v Táboře, Hraničář 

v Prachaticích, Hlas Vysočiny v Pelhřimově, Zítřek v Písku, Astra (Aktuality STRAkonicka) 

ve Strakonicích, Jiskra v Českém Krumlově a Štít v Jindřichově Hradci – vycházejících 

v sedmi jihočeských okresech kromě okresu České Budějovice. 

Jak píše o mediální kontrole strany a státu Waschková Císařová (Waschová Císařová 

2013: 79) či více o slovenských poměrech Drastich (Drastich 1992: 17), z ekonomického 

hlediska mohla fungovat pouze ta média, které byla Komunistická strana Československa 

ochotna vydávat a podporovat. „Účast státu na vydávání tištěných médií byla maximální.“ 

(Waschková Císařová 2013: 79) 

Na obsah regionálních a lokálních médií dohlíželi ideologičtí tajemníci a jejich týmy, 

mediální kontrolu i okresního tisku vykonávaly též Český úřad pro tisk a informace 

a Federální úřad pro tisk a informace. (Giorgi (ed) 1995: 109) Neexistovala pluralita názorů, 

v žurnalistech samotných fungovala určitá autocenzura, která jim bránila přicházet se 

skutečně společensky důležitými tématy, skutečnými problémy a jejich pravdivými 

řešeními, pokud by nebyla v kontextu s politikou KSČ a státu. A i jim chyběly informace 

odjinud – novináři v regionech a periferiích byli odkázáni jen na oficiální zdroje z centra 

a o dění v Praze a jinde se dozvídali pouze cestou oficiální tiskové agentury ČTK, státního 

rozhlasu a státní televize.   

Mediální systém se tedy zdál být pod kontrolou, stabilní a to i co do počtu 

vydávaných titulů a jejich nákladu. 

3.2 17. listopad 1989 a transformace trhu s médii v ČSSR  

Události se ale v ČSSR a další zemích sovětského bloku děly i „bez vědomí či 

pozornosti médií“. Postupný proces změn myšlení většiny společnosti a faktický 

hospodářský a politický rozpadu sovětského geopolitického bloku a odstranění KSČ jako 

vedoucí politické síly v tehdejší Československé socialistické republice vyvrcholil v ČSSR 

událostmi 17. listopadu 1989. 
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Na páteční večer 17. listopadu 1989 vzpomíná i tehdejší editor Jihočeské pravdy 

František Kotrba, který na ten večer vzpomíná jako na běžnou službu, která končila 

uzávěrkou kolem dvacáté hodiny. „V ten čas už se doplňovaly pouze krátké aktuality na 

první strany a … sporťáci finišovali s výsledky na poslední dvanáctou stranu. Hlavním 

zdrojem informací pro nás byl v tu chvíli dálnopis ČTK, sportovní redakce používala pro 

ověření výsledků i malou přenosnou televizi. Na jihu Čech jsme … o událostech v Praze nic 

nevěděli. V klidu jsem uzavřel vydání, pohlídal výrobu, korekturu, rotačka najela zkušební 

výtisky a začala chrlit balíky novin s titulkem 18. 11. 1989 pro první spoje. Bylo tak devět, 

půl desáté večer, noviny na rotačce už dávno jely. Na odchodu jsem ze zvyku ještě 

zkontroloval dálnopis ČTK. Vyťukával nenápadnou flešku6, že v Praze došlo k narušení 

veřejného pořádku… Nikoho v periferii by nenapadlo, co se tam ve skutečnosti děje, byla to 

v té době vcelku standardní formulace, kterou ČTK používala třeba v rámci Palachova 

týdne.“ Jak Kotrba dále vzpomíná, ještě dlouhé desítky hodin po událostech na Národní třídě 

byla média v regionech a jejich konzumenti bez pravdivých informací, do pohybu se změny 

v Jihočeském kraji daly až v následujícím týdnu a spíše ještě až po sobotní masové 

demonstraci na Letné. (Kotrba 2019) 

Na společenské, politické a ekonomické změny v období po sedmnáctém listopadu, 

na přechod k tržním principům, demokracii a pluralitě, reagoval samozřejmě i mediální trh. 

Jak napsali pro anglosaské publikum například Mary Kaldor s Ivanem Vejvodou, pravidla, 

která byla nastavena na začátku tohoto přechodu, pak nutně vymezila základní procesy 

strukturální transformace celého systému a konkrétněji i toho mediálního. (Kaldor – Vejvoda 

1999) 

Bylo ale jasné, že po odstranění státní a stranické kontroly a osvobození médií musí 

nastat především jejich transformace ekonomická, protože média přestávají být 

ideologickým nástrojem a stávají se zbožím se vším všudy.  

Jak uvedla Ágnes Gulyás, počínající přeměna mediálního subsystému zahrnovala 

zásadní změny v tiskovém sektoru, týkající se produkce, organizace, managementu, 

distribuce a spotřeby. (Gulyás 2003: 82) Problémy menších titulů popisuje Tušer, když 

uvádí, že ekonomické změny a nedostatek peněz se projevovaly především na úrovni 

lokálních a regionálních novin, jejichž ekonomické a čtenářské zázemí byly méně stabilní. 

                                                             
6 V tomto smyslu míněna fleš jako blesková zpráva, typ krátké rychlé zprávy, nikoliv technické zařízení pro 

uchování a přenos informací v oblasti počítačové techniky. 



 

29 

 

(Tušer 1995: 97) V některých regionech docházelo ke koncentraci menších lokálních titulů 

do silnějších, ale pro řadu skutečně malých lokálních titulů znamenalo toho období začátek 

konce. „Docházelo ale také k zániku regionálních titulů, například večerníky vycházející 

mimo Prahu bez výjimky skončily.“ (Benda 2007: 141) 

3.3 Českobudějovický Nový život a vznik dalších lokálních titulů  

To ale nebyl případ okresních a krajských titulů, vycházejících na území Jihočeského 

kraje.  Objevily se tu po roce 1990 úspěšné či méně úspěšné pokusy o založení nových 

okresních nebo lokálních nosičů, obvykle s týdenní periodicitou, to ale bylo až v první 

dekádě nového tisíciletí. Jihočeský Kurýr vycházel čtyři roky v letech 2006–2009, 

v Jindřichově Hradci to byly Jindřichohradecké noviny a na severu regionu vydavatelka 

Libuše Kolářová rozvíjí Jihočeské týdeníky, zastřešující lokální tituly jako Týdeník 

Milevské noviny, Týdeník Písecké postřehy, Týdeník Táborsko či Týdeník Strakonicko. Ty 

vycházejí dosud a jsou ve své lokalitě – existenci regionálního deníku navzdory – úspěšné.  

Ale již v polovině roku 1989, pět měsíců před listopadovými událostmi, vznikl 

v Českých Budějovicích v rámci „glasnosti“ nový titul s názvem Nový život. Jak už jsem 

uvedla, okres České Budějovice byl jediným okresem v Jihočeském kraji, který neměl svůj 

okresní týdeník. Lokální a okresní informace suplovaly monotématické stránky 

z Českobudějovicka, které byly součástí obsahu regionálního deníku Jihočeská pravda. 

Proto se Okresní národní výbor v Českých Budějovicích rozhodl založit svůj okresní titul 

a 14. července 1989 vyšlo první číslo s hlavičkou Nového života, později s podtitulem 

„Nezávislý jihočeský týdeník“.  

Jak vzpomíná tehdejší sekretář redakce Jihočeské pravdy Jitka Bosáková, do redakce 

odešli prakticky nejlepší novináři z Jihočeské pravdy. „Naši kolegové ale tehdy měli hroznou 

kliku, protože se Nový život začal vydávat až na podzim 1989 a skoro nikdo je 

nezaregistroval,“ vzpomíná Jitka Bosáková. Nenápadnosti prý napomohla i červená barva, 

protože většina novin byla červených, ale je zajímavé, že Jihočeská pravda byla oranžová. 

„Když přišel sedmnáctý listopad, měli velkou kliku, že byli týdeník. To číslo …takhle by to 

nešlo, soudruzi, musíme jinak… už sice měli hotové, ale tím, jak se to všechno turbulentně 

měnilo po hodinách, tak u dalšího čísla už stihli přebarvit na modro. A najednou se z těch 

nejspolehlivějších z nás stali velcí revolucionáři. Mně osobně … hrozně bralo, jak začali 

plivat na Jihočeskou pravdu. Nový život měl obrovský náběh čtenářů a štěstí v tom, že jako 

týdeník měli čas cokoli změnit, protože se situace stále měnila. Jenže my byli deník a museli 
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jsme to všechno mapovat, což byly obrovské nervy. Tenhle týdeník hrál v polistopadové době 

velkou roli, pro nás to byla nově vzniklá konkurence.“ vzpomíná tehdejší sekretář redakce 

Jihočeské pravdy Jitka Bosáková. (Bosáková 2019) 

V roce 1989 vyšlo celkem 17 čísel s tím, že nebyl přesně stanoven den v týdnu, kdy 

nová čísla vycházela, což je dosti neobvyklá a čtenáře poněkud matoucí vydavatelská 

filozofie. Můžeme jen spekulovat, co bylo skutečnou příčinou, zda snaha přitáhnout 

pozornost publika, redakční problémy s včasnou uzávěrkou čísla či například výrobní 

problémy, respektive volná kapacita tiskáren, která neumožňovala vydávat další titul 

v pravidelném termínu.  

Zpočátku měl titul 6–8 černobílých stran a tiskly ho Jihočeské tiskárny. V roce 1990 

vyšlo, opět v různých dnech týdne, celkem 48 čísel v rozsahu obvykle 12–16 stran. Dne 2. 

května 1990 byla do obchodního rejstříku zapsána veřejná obchodní společnost 

AGENPRESS, která sídlila na stejné adrese jako tehdejší Okresní národní výbor v Českých 

Budějovicích a jejíž statutární orgán tvořili tři zkušení zralí novináři, kteří po listopadu 1989 

odešli z Jihočeské pravdy nebo českobudějovického studia Československého rozhlasu. 

I zbytek redakce tvořili většinou velmi zkušení autoři s dobrými kontakty. Společnost 

AGENPRESS se tak stala privátním vydavatelem společně s ONV v Českých Budějovicích.    

Nový život jako regionální titul navazoval historicky na existující titul, který 

vycházel na jihu Čech do poloviny šedesátých let minulého století. Jak jsem uvedla, Nový 

život začátku devadesátých let vycházel nepravidelně jednou až dvakrát za týden a do 

regionu přinesl dosud nevídaný způsobe distribuce – byl společně s klasickým prodejem též 

kolportován na rušných místech a v ulicích Českých Budějovic, což bylo něco naprosto 

nového a čtenáře lákavého. Po obsahové stránce přinášel nový styl, jakýsi náklon směrem 

k bulváru, který tehdy u nás vůbec neexistoval. Po listopadu se obsahově snažil vymezovat 

právě proti Jihočeské pravdě, ačkoliv jeho vedení představovali redaktoři, kteří z redakce 

Jihočeské pravdy po roce 1989 odešli.  Vedení tohoto titulu se totiž pokoušelo vytlačit z trhu 

svou největší konkurenci – deník Jihočeská pravda – pokusem spojit se s Jihočeskými 

tiskárnami a odříznout tak stávající deník od výrobní základny (Majer, 2019).  Vydávání 

tohoto titulu ale bylo z ekonomických důvodů po třech letech zastaveno. „Bylo stále více 

jasné, že v tvrdých tržních podmínkách přežijí a budou se rozvíjet pouze tituly se silným 

ekonomickým a čtenářským zázemím a vydavatelskou vizí, v níž je produkt pouze částí 
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kompaktního systému, v němž stále větší roli hrají ekonomické výkony, znalost inzertního 

trhu, distribuční politika a atraktivita produktu jako inzertního nosiče.“ (Kotrba, 2019) 

To vyžadovalo nutné investice a zkušenosti do rozvoje stávajících produktů. A tyto 

manažerské zkušenosti společně s volnými prostředky pro investice do zanedbané polygrafie 

a distribuční infrastruktury měly k dispozici v té době především zahraniční vydavatelské 

domy.  

Po třech letech existence v roce 1991 vyšlo poslední jedenatřicáté číslo Nového 

života dne 2. srpna 1991.    
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4. Období deregulace a liberalizace mediálního trhu v ČR 

Bylo logické, že se o angažmá v segmentu s tradicí, vybudovaným předplatitelským 

kmenem a obrovským potenciálem rozvoje, jímž výroba regionálních a lokálních novin 

a polygrafie v té době u nás bezesporu byly, budou vedle domácích zájemců z řad osob, 

spojených s dosavadními vydavatelstvími a majících zkušenosti a kontakty, ucházet 

především zahraniční vydavatelé s dostatečným investičním kapitálem, znalostí trhu 

a místního trhu a tedy ze zemí s jistou geografickou a kulturní blízkostí. Do úvahy tedy 

přicházela vydavatelství z Německa a v případě Jihočeského či Jihomoravského kraje též 

z Rakouska. Jejich cesta na trh v českých krajích a poté i na Moravu ale nebyla tak rychlá 

a černobílá.  V českých zemích byla rychlejší, na Moravě poněkud komplikovanější. 

Znamenala faktický zánik klasické struktury okresních týdeníků, zánik některých 

centrálních deníků a vznik sítě mutovaných lokálních deníků s regionálním obsahem.     

4.1 Nová legislativa neřešila vlastnictví médií 

Nejprve bylo potřeba upravit legislativu. V roce 1990 byl novelizován tiskový zákon 

č. 81 z roku 1966. Tato zásadní novela sice odstraňovala ideologickou závislost českých 

a slovenských médií na KSČ, nijak ale neupravovala vlastnictví, koncentraci vlastnictví či 

vstup zahraničních vlastníků na československý a od roku 1993 poté na český mediální trh. 

(Waschková Císařová 2013: 91) Také Benda uvádí, že novela z roku 1990 se nijak 

nezabývala vlastnickými poměry u vydavatelů, kteří ze zákona měli být československou 

fyzickou nebo právnickou osobou. A pozdější tiskový zákon z roku 2000 také neobsahoval 

žádná omezení, týkající se vlastnických poměrů. (Benda 2007: 35–37, 42–43) 

Diskuse na toto téma vedli poslanci až do poloviny devadesátých let. Příznivci 

liberálního přístupu argumentovali tím, že existuje tzv. antimonopolní zákon, tedy zákon 

o ochraně hospodářské soutěže, na jehož dodržování dohlíží Úřad pro ochranu hospodářské 

soutěže (ÚOHS), a do roku 1992 to bylo Ministerstvo pro hospodářskou soutěž (MPHS).  

Tento zákon se ale podle Šmída (Šmíd 2004b: 3–4) zabýval povinností nahlásit fúze pouze 

tehdy, pokud by jimi byl překročen relevantní podíl trhu, stanovený na 30 %.   
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4.2  Právní problém: Relevance trhu 

Diskuse kolem horizontální koncentrace vlastnictví lokálního a regionálního tisku se 

tak točila především kolem vymezení obsahu pojmu relevantní trh.  Jak píší Waschková 

Císařová (2013: 96) i Benda (2007: 57–59) či Šmíd (2004 b: 17–19), úřad (MPHS a poté 

ÚOHS), rozhodoval v konkrétních kauzách vlastnictví lokálního či regionálního tisku zcela 

odlišně. V roce 1993 označil jako relevantní trh okresních týdeníků trh regionálního tisku, 

v pozdějších rozhodnutích pro něj byl relevantním trhem celkový trh tištěných médií. 

Například Waschková Císařová v tomto spatřuje liberalizační deregulační tendenci 

a dodává, že příslušný úřad (MPHS, ÚOHS) vydával rozhodnutí v otázkách vlastnictví 

lokálního a regionálního tisku celkem třikrát.  

Vždy se týkalo Vydavatelství Vltava-Labe-Press (Waschková Císařová 2013: 96–

98), například v roce 1993 nákupu jedenácti okresních titulů Vydavatelstvím Vltava, 

spol., s. r. o. a PNPress, a. s., od jejich vydavatelů, jimiž byly soukromé osoby, ale i okresní 

a městské úřady v západních, jižních, středních i severních či východních Čechách. Podruhé 

se ÚOHS zabýval nákupem tehdejších deníků Zemské noviny (bývalé Zemědělské noviny) 

a Slovo (bývalé Svobodné slovo) společností Vltava-Labe-Press v roce 2001. Fúze 

nepodléhala rozhodnutí úřadu, protože podíl firmy na trhu byl nižší než 30 % (Vojtěchovská 

2008) ÚOHS též posuzoval v roce 2004 fúzi vydavatelství Vltava-Labe-Press, a. s. 

s vydavatelským řetězcem Západočeské noviny a povolil spojení soutěžitelů. (Waschková 

Císařová 2013: 104) 

Tyto kauzy tedy doprovázely proces deregulace, privatizace a později koncentrace 

vlastnictví českého a moravského lokálního a regionálního tisku, které je spojeno 

s příchodem zahraničních investorů, v podmínkách jihočeského a západočeského regionu 

primárně německého vydavatelství Neue Presse Verlag z bavorského Pasova, které od konce 

války do té doby vydávalo v dolním Bavorsku síť regionálních deníků Passauer Neue Presse, 

a v jehož čele stál jako výrazná manažerská osobnost Franz Xaver Hirtreiter.  

Druhým velmi vážným uchazečem o české angažmá, který nabídl konkrétní pomoc 

a technická řešení nelehké situace, do které se např. Jihočeská pravda dostala v souvislosti 

s výpovědí z Jihočeských tiskáren, byl linecký vydavatelský dům Wimmer Holding v čele 

s ředitelem Rudolfem Andreasem Cuturim.       

Z následujících kroků obou vážných uchazečů o česká regionální média bylo patrné, 

že cílem obou vydavatelství bylo, ať už ve společné kooperaci či každý jednotlivě, získat 
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klíčové regionální tituly českého mediálního trhu, kterými v té době byly především deníky 

Jihočeská Pravda v Jihočeském kraji, Pravda v Západočeském kraji, Pochodeň ve 

Východočeském kraji a Průboj na severu Čech, a vybudovat ve spojení s existující sítí 

okresních titulů úspěšné regionální vydavatelství. Nikdo z manažerů potenciálních 

kupovaných titulů ale v tuto chvíli zřejmě netušil, jakou podobu bude mít finální produkt, 

jehož se mají stát jejich tituly a redakce klíčovou součástí.                                             

4.3 Regionální deník Jihočeská pravda a její privatizace  

Klíčem k úspěšnému vstupu zahraničních vydavatelů na český trh se staly dva 

krajské deníky s největší čteností v republice – plzeňská Pravda a českobudějovická 

Jihočeská pravda. Podívejme se proto zblízka na klíčové kroky jejího vyvedení z majetku 

KSČ a následné privatizaci až do dnešní podoby (jihočeského) Deníku.     

4.3.1 První porevoluční šéfredaktor Vladimír Majer 

Dosavadní více než sedmdesátiletou historii regionálního deníku v Jihočeském kraji 

může nejlépe shrnout člověk, který do redakce Jihočeské pravdy nastupoval jako 

sedmnáctiletý elév v roce 1961, aby byl v klíčových dnech konce roku 1989 – 22. prosince 

1989 – pověřen redakčním kolektivem vedením redakce a 1. června 1991 se pak stal 

jmenovaným šéfredaktorem nástupnického Deníku Jihočeská pravda.  

Dovolím si osobní vsuvku: S panem Vladimírem Majerem jsem strávila řadu hodin 

a měla jsem čest naslouchat jeho novinářským i životním osudům a vyprávění člověka, který 

i po osmapadesáti letech, aktivně strávených prakticky v jedné a téže redakci, chová 

k novinám, jejich autorům i čtenářům bezmeznou úctu.  

Pro exkurs do historie jihočeského regionálního tisku bych proto ráda použila citací 

z jeho vyprávění a fragmentů z jeho rozsáhlého historického exkurzu k sedmdesátému 

výročí založení Jihočeské pravdy. Byl zveřejněn 19. května 2015 na webu 

Českobudějovického deníku pod názvem: Před 70 lety vyšla poprvé Jihočeská pravda.7 

 

                                                             
7 Viděno 15. 3. 2019 na https://ceskobudejovicky.denik.cz/z-regionu/pred-70-lety-vysla-poprve-jihoceska-

pravda-20150519.html 

 

https://ceskobudejovicky.denik.cz/z-regionu/pred-70-lety-vysla-poprve-jihoceska-pravda-20150519.html
https://ceskobudejovicky.denik.cz/z-regionu/pred-70-lety-vysla-poprve-jihoceska-pravda-20150519.html
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4.3.2 Historie Jihočeské pravdy  

První citace se vztahují k poválečnému období Jihočeské pravdy:     

„Před 70 lety vyšla poprvé Jihočeské pravda 

České Budějovice – 19. května 1945, tedy před 70 lety, vyšlo první číslo Jihočeské pravdy. 

S hlavičkou Orgán Komunistické strany Československa v Čes. Budějovicích a s hlavním 

titulkem na str. 1 v azbuce – Da zdrávstvujet nepobědímaja Krasnaja ármija. První stránka 

přetiskla Stalinovu řeč v plénu moskevského sovětu k desetiletí Rudé armády 23. února 

1928. Šéfredaktor není uveden, ale byl jím Karel Augustin. Ten také do čísla napsal obsáhlou 

reportáž z příchodu Rudé armády do Budějovic, ale také anglo-americké, „zasypávané 

květinami a pozdravy". „Slovo úvodem" napsal MUDr. Rudolf Bureš, ustavený komunisty 

do čela Revolučního národního výboru ve městě. Když byl 22. května ustaven Místní národní 

výbor, stal se Rudolf Bureš opět jeho předsedou. V úvodníku přisuzuje novému titulu sloužit 

pravdě podle slavného vzoru ruské Pravdy. 

Podrobnosti z této „prehistorie" Jihočeské pravdy popsal tento deník 18. května 

1985 v článku ke 40. výročí založení titulu. Ve vzpomínání na začátky tehdy uvedl první 

šéfredaktor Jihočeské pravdy Karel Augustin mj., že „národním socialistům a sociálním 

demokratům už noviny vyšly a komunistický tisk ještě nebyl, a tak jsme se dali urychleně do 

práce.“ 

Popsal, jak ho jako studenta filozofie sebrali z koleje a poslali na dva roky do koncentráku. 

Na chvilku přišel domů, a zas musel pryč, na nasazení do Steyru. „Když jsem se vrátil 

definitivně, vyhledali mě přátelé a řekli mi, že strana připravuje vydávání novin a úkolem 

naší skupiny je dát dohromady první čísla. Všechno šlo strašně rychle, na radnici jsme 

přebírali rozhlas a já odtud vysílal jako první hlasatel, a do toho noviny…" 

Sešli se v bytě Oldřicha Nouzy ve Skuherského ulici a rozdělili si, co kdo napíše. V diskusi 

nad názvem listu vyhrál návrh na Jihočeskou pravdu, hlavičku zadali Karlu Štěchovi. 

„Vynadal nám po svém, vrátil se právě z koncentráku a těšil se, jak si odpočine, ale titul 

samozřejmě nakreslil – v revoluční, bojové podobě, jak odpovídalo době. Teprve 

v šestačtyřicátém roce, kdy už KSČ byla nejsilnější stranou, přišel pokyn na přechod 

k důstojně klidné, vyrovnané hlavičce…," vzpomínal Augustin. 

Tisk zajistili u Švejdy ve Společenské tiskárně v Plachého ulici. „Nebyl volně papír, chodil 

jsem tedy vlastně číslo od čísla na sovětskou komandaturu k majorovi Buděrovi pro bumážku 
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na další příděl a s tou jsme jezdili do Větřní," pokračoval první šéfredaktor. Podle něho šlo 

o náklad pár tisíc výtisků, do roku 1951 podle něho nanejvýš 7000. Do čísla 8 sídlili 

v Lannově ulici, od čísla 9 z 25. července už v přejmenované Malinovského třídě. 

Šéfovi deníku bylo tehdy šestadvacet let… 

Náklad Jihočeské pravdy rychle rostl a v roce 1955 už vyšla o 15 000 výtisků. Napomohl 

tomu ovšem i zánik konkurence po válce. Tak vycházel každý pátek odpoledne „Jihočech" 

jako krajský orgán Československé sociální demokracie v Č. Budějovicích, vydávaný župním 

výkonným výborem ČSSD. V roce 1947 například vyšlo 47 čísel. Zodpovědným redaktorem 

byl Boh. Němec. V řadě článků vedl polemiku s „komunistickou" Jihočeskou pravdou. 

Z čísla 38 z 19. září 1947 už „trochu temně zadunělo" hlavním článkem „Slučujeme národ 

– neslučujeme stranu" „na obranu svorné spolupráce mezi politickými stranami", vedle 

národních socialistů i s KSČ, „která se zavázala spolupracovat na budování republiky 

prostředky výhradně demokratickými". Nejde prý o sloučení ČSSD s KSČ, ale „o klid ve 

státě a o jednotu v národě". V dubnu následujícího roku už Jihočech vysvětluje svým 

čtenářům „organizační splynutí ČSSD a KSČ" a avizuje, že pravděpodobně zakončí po 

50 letech činnost pod svým jménem. V čísle 23 ze 4. června píše o „slavném vítězství 

Národní fronty", v čísle 25 referuje o zvolení Klementa Gottwalda prezidentem a v čísle 26, 

které vyšlo 25. června, píše pod titulkem Dnes naposled svým čtenářům: „Nastupuje nový 

orgán společné strany – Jihočeská pravda, která vám bude příští týden zasílána. Přijměte 

tento nový váš list se stejným pochopením, jako jste přijímali náš list, neboť ona bude 

pokračovatelem (?) v konečné fázi boje za dokonalý socialistický stát československý. 

Epocha 50 let bojů našeho listu o socialismus je tedy skončena." 

Pak tady byl Hlas lidu, „krajský orgán Československé strany lidové pro jižní Čechy, 

vydávaný výkonným výborem této strany v Č. Budějovicích. Vycházel každou středu, později 

každý čtvrtek. Odpovědným zástupcem byl Augustin Mráz. Tento list „konkurenci“ ČSSD 

o pár měsíců přežil. Dělal pro to, co mohl. Po „Únoru“ v něm 3. března 1948 ministr této 

strany Josef Plojhar v úvodníku Demokraticky a s lidem předesílá nadcházející „revizi 

očisty z května 1945“ s cílem tehdejší nespravedlnosti bezpodmínečně napravit – mělo jít 

o odstranění těch, kteří se po válce „tajně a pak veřejně vetřeli do veřejného života, do 

politických stran“. Měli to být ti, kteří byli „záměrně“ nasazeni i lidové strany, i ti, kteří se 

dali svést na toto scestí, dali se přemluvit a pak spolu šli za falešným cílem – „chtěli vyloučit 

komunistickou stranu z vlády“. „Spolek zrádců a šílenců to byl, který se snažil podkopati 

základy naší republiky,“ horoval pan ministr. 
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Přes veškeré projevy loajality až do 49. čísla 22. prosince s hlavním titulkem Učitel 

pracujícího lidu J. V. Stalin přišlo v tomto vydání na straně 2 sdělení „Na rozloučenou 

s odběrateli a čtenáři“ – s přáním mnoha zdraví, štěstí a milosti od Božského Jezulátka, jak 

se na lidovce slušelo. „Tímto číslem se s vámi loučíme na základě rozhodnutí předsednictva 

Čs. strany lidové zastaviti vydávání krajinských časopisů. V náhradu za Hlas lidu bude 

zřízena mutační stránka pro jižní Čechy v Lidové demokracii. Děkujeme vám za přízeň, 

kterou jste našemu listu až dosud věnovali.“ S podpisem vydavatelstvo, redakce 

a administrace…“ 

Tolik Vladimír Majer k etapě nástupu komunistické moci a likvidaci konkurenčního 

partajního tisku. V historickém exkurzu pokračuje padesátými roky:  

„… Podle čísel Poštovní novinové služby Jihočeská pravda v roce 1958 už vycházela 

v nákladu 25 000. V roce 1961, kdy se měnila struktura krajů, začali Jihočeši dostávat svůj 

tisk jako deník.“  

4.3.3 Jihočeská pravda jako ideologický nástroj KSČ 

Od května 1945 totiž vycházela Jihočeská pravda jen jednou týdně, od roku 1954 do 

roku 1958 dvakrát týdně, do roku 1960 obden a teprve od roku 1960 byla deníkem s jasnou 

prokomunistickou orientací. O tom svědčí i další pasáž vzpomínání Vladimíra Majera: 

„Jak v úvodníku zmíněného jubilejního vydání v roce 1985 řekl tajemník JKV KSČ 

Vlastimil Krafl ke vzniku listu, „po dlouhých letech se dostaly lidem v kraji vpravdě 

komunistické noviny, jež navázaly na revoluční tradice časopisu Jihočeský dělník, u jehož 

zrodu stáli revolucionáři Antonín Janoušek, Jaroslav Kuna a Bedřich Šťastný“. Připomněl 

propůjčení Řádu práce Jihočeské pravdě v září 1967 a vysekává jí poklonu: „Je ke cti 

Jihočeské pravdy a jejího redakčního kolektivu, že ze všech zápasů od vzniku až po dnešek 

– s výjimkou krizových let 1968-69, kdy se odklonila od marxisticko-leninských principů 

novinářské politiky – vyšla vítězně, získávala a stále upevňuje svou důvěru a autoritu mezi 

členy strany i ostatními pracujícími kraje.“ 

Jihočeská pravda byla dál „kovaným“ komunistickým tiskem. Byla „hlásnou 

troubou“ Jihočeského krajského výboru KSČ, od kterého dostávala úkoly a kterému byla 

politicky odpovědná. Šéfredaktor byl členem sekretariátu KV, deník řídil a kontroloval odbor 

tisku ideologického oddělení, jehož pracovníci docházeli na členské schůze KSČ v redakci. 

Na nich se hodnotily noviny a probíraly jejich nadcházející úkoly v duchu zadání KV. 
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Pracovníci KV pro deník také psali, kromě ideologických textů také třeba o velkých 

politických procesech – bez uvedení jména autora.“ 

4.3.4 Pražské jaro a normalizace v Jihočeské pravdě 

Velmi významnou etapou vývoje naší země a samozřejmě i jejích médií, která 

najednou dokázala psát svobodněji a volněji, bylo období takzvaného Pražského jara na 

začátku roku 1968. Ale bohužel stejně tak i následná invaze spojeneckých vojsk 21. srpna 

1968 a roky normalizace. Vladimír Majer již tuto dobu zažil v redakci na vlastní kůži. Jak 

říkal, jeho vždy zachránilo to, že byl „jen sportovní redaktor“ a ti v hledáčku prověrkových 

komisí obvykle nebyli. K tomuto neveselému období ve svém retrospektivním článku na 

webu Českobudějovických listů píše:   

„Pražské jaro 1968 dolehlo i na Jihočeskou pravdu. Po okupaci vycházela ilegálně, 

normalizace pak byla rychlá. 15. května odvolalo plénum JKV KSČ z funkce šéfredaktora 

Jaroslava Šestáka a dva dny nato jmenoval sekretariát JKV tříčlennou pohovorovou komisi, 

která během 48 hodin „pohovořila“ se všemi redaktory. Jedenáct jich bylo „odejito“, z toho 

šest s okamžitou platností.“ 

Při našich společných rozhovorech si pan Majer vzpomněl i na jména „odejitých“, 

Byli mezi nimi šéfredaktor Jaroslav Šesták, zástupce šéfredaktora Václav Procházka, Jarmila 

Stejskalová, Jaroslav Holík, fotograf František Hešík, Zdeněk Šmaus, Jaroslav Pešek, 

Miroslav Hanzlíček, Bořivoj Valníček anebo známý filmový kritik Boris Jachnin. Odejít 

museli i někteří šéfredaktoři z okresních a podnikových novin.  

Nutno uvést, že někteří z „vyhozených“ redaktorů se po roce 1989 do redakce 

Jihočeské pravdy vrátili, podle svých možností se aktivně zapojili do redakční práce nebo 

své životní a profesní zkušenosti předávali mladším redaktorům a někteří z nich byli 

skutečným obohacením práce redakce. Vyložená zášť vůči současným redaktorům, kteří rok 

1968 nezažili, a snaha mstít se za čistky na nich, byla okrajová, ale bohužel byla: „Vzal jsem 

do redakce zpátky všechny bývalé redaktory, kteří museli po prověrkách odejít, kteří 

projevili zájem vrátit se a pracovat a měli na to dost sil.  Až na jednoho, který chtěl spíše 

odplatu než satisfakci…“  (Majer, 2019)     
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4.3.5 Jihočeská pravda v roce 1989 a poté 

Vladimír Majer vzpomíná i na přelomový rok 1989 a změny, jež přinesl: 

„Po letech „normalizace“ přišel listopad 1989 i do tohoto deníku. Pozice někdejšího 

komunistického deníku po převratu byla napjatá. Lidé na náměstí křičeli: Rudé právo lže, 

a Jihočeská taky… 

 „Rozlučka“ se starým vydavatelem začala spíše nenápadně - 1. prosince 

1989 Jihočeská pravda vyšla s podtitulkem Deník Jihočeského kraje na místo údaje „orgán 

JKV KSČ“. 

A 6. prosince šéfredaktor tlumočil na redakční poradě, že plénum JKV KSČ vyslovuje 

nedůvěru současnému trendu novin.“ 

Jak Vladimír Majer při našem rozhovoru doplnil, tehdejší šéfredaktor Vladimír 

Doležal, který byl do funkce jmenován v roce 1986, na téže poradě týmu uvedl, že máme 

svobodu tisku, ale jsme mezi mlýnskými kameny. ÚV KSČ chce prý stranické noviny 

zachovat, ale v kraji jsou tendence zřídit jiný titul nebo nechat Jihočeskou pravdu nezávislou. 

To se naštěstí také stalo. 

„Ve druhém čísle roku 1990 z hlavičky Jihočeské pravdy zmizela hvězda Řádu práce, 

ale hlavně se zásadně změnil obsah listu. Redakce v roce 1990 dostala rekordních 

5000 dopisů od čtenářů, což potvrzuje, že regionální list znovu dokázal lidi oslovit,“ 

pokračuje ve vzpomínání Vladimír Majer, jehož redakční kolektiv dne 22. prosince 1989 

spontánně pověřil vedením redakce.  

„Dne 28. prosince si členové KSČ jednomyslně schválili zrušení stranické 

organizace a čtrnáct jich zrušilo členství. Vřelo to ale i ve Vydavatelství Rudé právo, které 

bylo vydavatelem Jihočeské pravdy. Byl odvolán ředitel tohoto stranického vydavatelství 

Bohumil Plundra a na jeho místo byl jmenován Vlastimil Košťál. Až po létech, v roce 2008, 

v rozhovoru pro Mladou frontu Dnes uvedl, že předtím objížděl krajské redakce 

a přesvědčoval lidi, aby ho volili… Přijel i do Jihočeské pravdy, ale podle svědectví 

tehdejšího šéfredaktora Vladimíra Doležala prý na personální změny v redakci příliš 

netlačil,“ vzpomíná nad svými precizními poznámkami a výstřižky Vladimír Majer. (Majer, 

2019) 

Kontakt s Jihočeskou pravdou, respektive s jejím starým vedením, přišli navázat 

i zástupci Českobudějovického koordinačního centra Občanského fóra a ptali se na 
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možnosti, jak publikovat v deníku s mnohatisícovým nákladem informace. Za OF v té době 

nejaktivněji vystupovali Jiří Vlach, který se později stal místopředsedou ČNR a PS P ČR, 

a Jiří Pospíšil, pozdější senátor za ODS. 

„Když jsem jako nově zvolený šéfredaktor kontaktoval OF a nabídl jim zpravodajský 

prostor v zavedených novinách, řekl mi tehdy na mou otázku, co by potřebovali, Jiří Vlach 

toto: „Pište pravdu, to bude stačit,“ říká Vladimír Majer. O tom, že to ve Vydavatelství 

Rudé právo na konci roku 1989 skutečně vřelo, svědčí i zmatky kolem jmenování 

a odvolávání šéfredaktora. Jak uvádí, zápisy z jednání se nedělaly, ve vedení panovaly 

rozdílné názory na to, jak pokračovat. V tiráži byl Vladimír Doležal naposledy uveden jako 

šéfredaktor 28. 12. 1989, od 29. prosince nikdo. „Podle nabídky dohody o změně pracovní 

smlouvy, podepsané 29. 12. Vlastimilem Košťálem, jsem byl od 22. 12. jmenován 

šéfredaktorem. V prvním čísle roku 1990 se v listu objevila informace, že vedením redakce 

pověřil redakční kolektiv Vladimíra Majera. Do tiráže jsem se ale jako šéfredaktor dostal až 

1. června 1991, kdy naše noviny poprvé vyšly s novým názvem Deník Jihočeská pravda. 

Mimochodem, nebyl jsem první volbou kolegů, ti vůbec napoprvé navrhli do čela mého 

staršího kolegu ze sportovní redakce Petra Turka. Ten ale s díky odmítl a navrhl mne. Proč 

si lidé z redakce tehdy do čela přáli sporťáky, jsem pak mnohokrát vysvětloval tím, že jsme 

si s minulým režimem příliš nezadali, protože gól přeci jen není třídní…“ (Majer, 2019) 

Situaci ale zkomplikovala aktivita týdeníku Nový život, o kterém jsem již psala, který 

již byl v tu dobu částečně v soukromých rukou, a především Jihočeských tiskáren, národní 

podnik, v jejich objektu redakce sídlila a na jejichž rotačce v tu dobu stále vycházela. 

Jihočeské tiskárny zřejmě ve spojenectví s pasovským vydavatelstvím přišly s myšlenkou 

vydávat vlastní titul. Nabídly Jihočeské pravdě převzetí s tím, že jinak spolupráci nabídnou 

Novému životu, který by přeplatil nejschopnější redaktory Jihočeské pravdy. Tiskárny 

písemně sdělily, že s deníkem neuzavřou hospodářkou smlouvu, a již 29. 12. 1989 daly 

redakci výpověď z třicet let trvajícího nájmu. Je paradoxem doby, že Odstoupení od nájemní 

smlouvy, adresované „šéfredaktorovi Majerovi“, tehdy podepsal ředitel sdruženého 

podniku, doktor politických věd RSDr. Gustav Varecha. Redakce se měla do tří měsíců 

vystěhovat z 26 místností a zůstala by jí jedna pro „operativní styk s tiskárnou“ (viz Příloha 

č. 1). I tohle byly běžné postupy, jak získat renomovaný titul s padesáti tisíci denními 

čtenáři…    

Na tuto dobu Vladimír Majer vzpomněl i v již citovaném článku k sedmdesátému 

výročí založení Jihočeské pravdy z roku 2015:      
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„Při složitých manévrech kolem vyvázání bývalého stranického tisku z majetku KSČ předal 

jihočeský krajský výbor této strany k 22. prosinci 1989 vydavatelské oprávnění k Jihočeské 

pravdě vydavatelství Delta, vznikajícímu přechodně, do vytvoření státního podniku Úřadem 

předsednictva vlády, jako hospodářské zařízení Obrody8 – KDS.9 1. října 1990 úřad vlády 

založil státní podnik Deltapress jako další krok k původně zamýšlené deetatizaci někdejšího 

stranického tisku. Privatizační projekty vázly a nejistá situace vyústila 29. března 1991 ve 

výpověď všech jihočeských zaměstnanců Deltapressu, kteří přijali nabídku nového 

vydavatele a k 1. červnu přešli do Vydavatelství Vltava, s. s r. o. se sídlem v Č. Budějovicích. 

Tím dnem začala bývalá Jihočeská pravda po 46 letech a 12 dnech vycházet pod jiným 

názvem, jako Deník Jihočeská pravda. List měl nadále týdně 72 stran. Ve všední den byl 

náklad průměrně 47 000 výtisků, rozšířené páteční číslo průměrně 66 000. Podle rozborů za 

tři čtvrtletí 1990 byl náklad ve všední den průměrně 59 500 výtisků, v pátek 70 400. 

Dnes 14. prosince 1992 i „zbytkový“ pojem „Jihočeská pravda“ z titulu listu zmizel a byl 

nahrazen Jihočeskými (Českobudějovickými) listy, vytištěnými na nové rotačce 

Vydavatelství Vltava, s. r. o., v Novinovém centru postaveném na zelené louce nákladem 

včetně technologie 121 milionů korun. 19. srpna 1996 pak poprvé vyšly jednotně „modré“ 

české a moravské Deníky, jak je znáte dnes.“10 

4.4 Od Delty k Deltapressu a Vltavě 

Než se ale dostaneme k roku 1996, prošel regionální a lokální tisk nejev Jihočeském 

kraji řadou turbulentních kroků. Některé Vladimír Majer v našem rozhovoru ještě rozvinul. 

Vzpomínal například, že k 31. březnu 1991 zaniklo Vydavatelství Rudé právo.  Vedle 

Vydavatelství Florenc – zařízení KSČ, které vydávalo Rudé právo, a dalších subjektů, vniklo 

i vydavatelství Delta. „Jeho zaměstnanci zvolili 12. února 1990 ředitelem Vlastimila 

                                                             
8 Klub za socialistickou přestavbu Obroda byla opoziční iniciativa, aktivní v tehdejším Československu vletech 

1989 – 1990. Založili ji aktivisté a představitelé inteligence, vyloučení či vyškrtnutí z KSČ po roce 1968. Na 

její činnosti se podíleli mj. Čestmír Císař či Jiří Dienstbier. Ideově se hlásili k odkazu Pražského jara a 

perestrojce. Pokoušeli se jako celek prosadit v Občanském fóru, časem řada z nich individuálně přešla do 

nových politických stran 

 
9 KDS  - Křesťanskodemokratická strana. Aktivní byly v letech 190 – 1996 jako konzervativní pravicová strana 

s křesťanskými základy. Jejími nejvýraznějšími tvářemi byli její první předseda disident Václav Benda a 

druhým předsedou Ivan Pilip, pozdější ministr školství. KDS byla první politickou stranou, která u nás vznikla 

po listopadu 1989.  

   
10 Dostupné na https://ceskobudejovicky.denik.cz/z-regionu/pred-70-lety-vysla-poprvjihoceska-pravda-

20150519.html 
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Košťála, jak píše i Wanatowiczová (Wanatowiczová 2008), který byl krátce předtím 

ustanoven do vedení Vydavatelství Rudé právo. Vlastimil Košťál se snažil se svým týmem 

vyvést a vyvázat Deltu z majetku KSČ. Nutným krokem k získání právní subjektivity bylo 

podle Vladimíra Majera i dočasné založení organizace jako hospodářského zařízení Obrody 

– KDS údajně proto, že tehdejší Federální úřad pro tisk a informace ani Ministerstvo kultury 

nechtěly vznikajícímu podniku udělit právní subjektivitu. Údajně také hrozilo, že by se 

majetek mohl stát takzvaným opuštěným majetkem, který by mohl uchopit kdokoliv. Za 

Obrodu pak na porady titulů začal docházet poslanec za Občanské fórum Jozef Wagner. 

(Majer, 2019) 

„Majetek užívaný Deltou nicméně dál zůstával ve vlastnictví KSČ. Deltě byl pouze 

propůjčen. Převod majetku mezi KSČ a Úřadem předsednictva vlády ČSFR se uskutečnil 

dohodou z 2. srpna 1990 s tím, že Delta zůstává majetkem Obrody až do vytvoření státní 

akciové společnosti, kterou zamýšlel vytvořit Úřad předsednictva vlády. Po rozhodnutí, že 

úřady vlády by neměly vykonávat hospodářskou činnost, byl připraven převod majetku na 

Ministerstvo obchodu ČR tak, aby byl zřízen státní podnik. Ministerstvo obchodu ale 

rozhodnutí odložilo a Úřad předsednictva vlády proto založil 1. října nový státní podnik 

Deltapress, s. p., v čele s ředitelem Vlastimilem Košťálem. Majetek této společnosti tehdy 

činil 300 milionů korun.“ (Majer, 2019) 

4.4.1 Neue Presse Verlags a Wimmer Holding jako hlavní zájemci  

V březnu 1990 se podle Vladimíra Majera z Vydavatelství Rudé právo stalo 

Vydavatelství Delta. Podle archivu ČTK byl majetek převeden v srpnu 1990 a vláda dala 

Deltě právo s ním hospodařit. Vlastimil Košťál byl podle MfDnes v obchodním rejstříku dál 

zapsán jako ředitel Vydavatelství Delta (viz Wanatowiczová 2008), ale on sám říkal, že poté, 

co převedl majetek Delty na stát, z firmy odešel a stal se zaměstnancem pasovského 

nakladatelství. Pro Pasovské pak také noviny kupoval, vzpomínají Majer i Bosáková. 

(Majer, 2019, Bosáková 2019) 

„Připravovanou dohodu s cílem založit státní akciovou společnost jako nezbytný 

krok k deetatizaci nakonec Úřad předsednictva vlády odmítl podepsat a chtěl Deltapress 

předat pod Úřad pro správu národního majetku a jeho privatizaci s úmyslem podnik 

delimitovat na dílčí provozní jednotky, tedy redakce. S těmi mělo být naloženo podle zákona 

o malé privatizaci. Dne 21. listopadu 190 ředitel Deltapressu informoval redakce, že Úřad 

předsednictva vlády předchozího dne vyhlásil do ukončení revize Federálního ministerstva 
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kontroly v tomto vydavatelství moratorium na majetek tohoto podniku. Do té doby nebude 

řešena žádná žádost o eventuální delimitaci jednotlivých redakcí,“ říká Vladimír Majer. 

(Majer, 2019)       

To podle něj dopadlo i na Jihočeskou pravdu. Vedení redakce v tu dobu navázalo 

spolupráci se sousedním hornorakouským vydavatelským domem Wimmer Druck Linz 

z Lince. To reprezentoval především jeho majitel Rudolf Andreas Cuturi, který byl velmi 

otevřený a nabídl vytvořit společný podnik jako dceřinou společnost Delty. „… vedení 

nabídlo postavit v Českých Budějovicích tiskárnu, tři roky titul dotovat papírem, poskytnout 

redakční systém, systém fotosazby, dvaatřicetistránkovou rotačku, dodávání 

fotopolymerových desek po tři roky, poskytnout použité, ale funkční vázací zařízení, proškolit 

personál, spolupracovat v oblasti inzerce a po dobu výstavby tisknout Jihočeskou pravdu 

v Linci. Podmínkou k uzavření takové mezinárodní spolupráce se zdála být maličkost – 

potřebovali jsme získat právní subjektivitu a vyvázat se z Delty.“ (Majer, 2019, viz Příloha 

č. 2) 

V této souvislosti se drtivá část redakce obrátila dopisem na Ministerstvo pro správu 

národního majetku a jeho privatizaci. Ve Vyjádření redakce Jihočeské pravdy Č. Budějovice 

k formě deetatizace s. p. Deltapress se praví: „Při posuzování vhodnosti forem odstátnění 

stávajícího s. p. Deltapress sleduje redakce Jihočeské pravdy jediný vlastní cíl – včlenění do 

nově zakládaného samostatného právního subjektu, Jihozápadního vydavatelství Plzeň 

s účastí zahraničního kapitálu… Zasazujeme se proto o takovou formu transformace 

s. p. Deltapress, která by nám umožnila co nejsnazší vstup do výše zmíněného vydavatelství. 

Jsme toho názoru, že takovou formou bude přechod s. p. Deltapress na státní akciovou 

společnost, která by sdružovala pokud možno všechny stávající tituly, začleněné do 

vydavatelství. Vycházíme přitom z ujištění náměstka ministra dr. Vodičky a poradců vlády 

ČR pp. Lederera a Zemplinera na společné schůzce 22. 1. 1991 o tom, že nic nestojí v cestě 

jak realizaci Jihozápadního vydavatelství, tak vložení titulů Jihočeská pravda a Nová pravda 

mateřskou akciovou společností do tohoto nového subjektu…Znovu zdůrazňujeme, že naším 

cílem je vstup do Jihozápadního vydavatelství a žádáme Ministerstvo pro správu národního 

majetku, aby z tohoto pohledu posuzovalo i náš hlas pro státní akciovou společnost 

Deltapress.“  

Prohlášení je opatřeno razítkem Jihočeská pravda – vydavatelství DELTA a společně 

s podpisy šéfredaktora Vladimíra Majera, sekretáře redakce Jitky Bosákové a předsedy 
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odborové organizace Ivana Mlse ji podepsalo dalších jedenáct redaktorů deníku (viz Příloha 

č. 3).  

To bylo v období, kdy hrozil a také se posléze uskutečnil skrytý souboj dvou 

německy hovořících vydavatelských domů – Neue Presse Verlags, GmbH, Passau 

a Wimmer Holding, GmbH, Linz – tedy pasovského a lineckého vydavatelství. Proto vznikl 

projekt společného podniku dvou tiskáren a s. p. Deltapress, který by do něj vložil 

prostřednictvím Ministerstva pro správu národního majetku jako nového zakladatele 

Jihočeskou pravdu a Novou pravdu Plzeň a tím je vyvázal z vydavatelství Delta. Ze záměru 

spojit hornorakouský a dolnobavorský vydavatelský dům s tituly ze západních a jižních 

Čech nicméně sešlo a oba české tituly zanedlouho přešly pod společnost, vytvořenou 

pasovským vydavatelstvím.                  

„Bylo to období, kdy jsme na společných poradách vedení redakcí krajů a dalších 

titulů vydavatelství Deltapress celkem svobodně diskutovali budoucnost. Některé tituly 

využily té příležitosti a ze skupiny odešly. Byla to například redakce týdeníku Televize 

s odůvodněním, že vždy obsahově patřila k Československé televizi, odešly Květy s důrazem 

na dlouhou tradici titulu, odpoutal se i Dikobraz a další časopisy. Naprostou většinu 

krajských deníků ale dokázal ředitel Vlastimil Košťál přesvědčit o tom, že ve svornosti je síla 

a že by regionální tituly měly postupovat jednotně.“ (Majer, 2019) 

Vzpomíná, že v březnu 1992 podle agentur AMASIA a AISA byla Jihočeská pravda 

nejčtenějším regionálním deníkem se 46 procenty pravidelných čtenářů. „K 30. říjnu 1992 

v Jihočeských tiskárnách zaniklo celé jedno odvětví výroby novin – horká sazba. Výroba 

přešla na počítačový redakční systém Cicero. K 14. prosinci 1992 název Jihočeská pravda 

z hlavičky na titulní stránce nadobro zmizel a byl nahrazen novým názvem – Jihočeské 

(Českobudějovické) listy. Tyto noviny již byly vytištěny na nové ofsetové rotačce 

Vydavatelství Vltava, s. r.o., která byla srdcem nového Novinového centra na 

českobudějovické Vrbenské ulici. Investice do něj byla 121 milionů korun. Od 19. srpna 1996 

pak začaly v krajích vycházet jednotné modré Deníky Bohemia, a na Moravě později Deníky 

Moravia.“ (Majer, 2019) 

Vlastimil Košťál na konci dubna 1991 z čela Vydavatelství Deltapress odešel a získal 

manažerské místo ve Verlagsgruppe Passau. (Waschková Císařová 2013: 161) 
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4.4.2 Vznik českobudějovického Vydavatelství Vltava, s. r. o. 

V únoru 1991 byla do obchodního rejstříku zapsána společnost Vydavatelství Vltava 

se sídlem v Českých Budějovicích. Na Zelený čtvrtek podepsali redaktoři Jihočeské pravdy 

s novým vydavatelem a přešli z vydavatelství Deltapress do Vydavatelství Vltava, s. r. o. 

V tiráží Jihočeské pravdy se nový vydavatel objevil v sobotu 1. června 1991 a od tohoto dne 

se změnil název titulu na Deník Jihočeská pravda.    

Na tuto dobu vzpomíná s jistou dávkou emocí i sekretář redakce Jihočeské pravdy 

a pozdější ředitelka Vydavatelství Vltava, s. r. o., Jitka Bosáková: „Začali se o nás ucházet 

z Lince, ale o tiskárny se zajímali vydavatelé z Pasova. Pasovští žili v hlubokém omylu, že 

noviny a tiskárna jsou jedno a to samé. Mysleli si, že když získají tiskárnu, že získají i noviny. 

Proto tam proběhla nějaká jednání, ale pak přišel Zelený čtvrtek roku devadesát jedna, kdy 

přijeli lidé z Pasova, výkonný ředitel F. X. Hirtreiter a jeho další dva lidé. Vyprávěli nám 

o svém rodinném vydavatelství, o tom, jak to s námi myslí, o tiskárnách a chtěli, abychom 

jim od prvního června podepsali „letter of intent“ neboli dohodu o společném záměru. A my 

to podepsali, byl to takový obrovský papír. Pak si naše lidi Hirtreiter volal každého zvlášť, 

aby to podepsal, a dal každému sto marek, což byla tehdy polovina průměrného platu. 

Všichni se nás ptali, jestli to tedy mají podepsat, a my jim s panem Majerem odpověděli, že 

jiné možnosti nemáme, že taky nevím, co nás čeká, ale že je to na nich,“ vzpomíná na zřejmě 

zlomový okamžik pro vstup pasovských na český trh Jitka Bosáková. 

„Já jsem tu dohodu šla podepsat jako předposlední, ale peníze jsem si od nich 

nevzala, z čehož teda ti Němci byli úplně vykulení a ptali se mě, proč si je nechci vzít. A já 

jim na to řekla, že jim věřím, že to dělají pro ty noviny a odešla jsem. Po mně šel pan Majer. 

Když už bylo po všem, tak si k nám dvěma Hirtreiter sedl a ptal se, proč jsme peníze jako 

jediní dva nevzali, načež jsme se na sebe s Vláďou podívali, protože jsme nic o penězích 

nikomu neřekli. Hirtreiter nám je chtěl aspoň nechat v redakci na kafe, ale my jsme nepřijali 

ani to. A musím říct, že jsme je tímhle gestem úplně vykolejili a v Pasově se to pak dlouho 

tradovalo,“ uvádí dále na přechod redakce Jihočeské pravdy do pasovských struktur Jitka 

Bosáková. (Bosáková, 2019) 

Zelený čtvrtek 1991 byl skutečně zlomový pro další vývoj pasovského angažmá 

a vznik nových regionálních vydavatelství…  

„Podepsali jsme to všichni, protože jiná možnost ani nebyla, jedině jít do Nového 

života. Česká cesta nebyla žádná, protože jakmile nemáte tiskárnu, tak jste nahraná. 
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Přemýšleli jsme o spolupráci s Lincem, ale to bychom museli tisknout v Linci, jenže tehdy 

byla horká sazba, žádné datové přenosy nebyly. Nejpromyšlenější se nám zdál Pasov a líbilo 

se nám, že je to malé rodinné vydavatelství. Takže Zelený čtvrtek, kdy jsme podepsali „letter 

of intent“, byl zásadní událostí. Podepsali jsme, že se od prvního června staneme součástí 

nového vydavatelství a budeme Deník Jihočeská pravda. Od prvního června jsme tedy začali 

a myslím si, že málokdo může říct, že byla pasovská doba špatná. Vždycky měli zájem 

o noviny, byli nároční. Samozřejmě, že tam proběhlo i pár špatných rozhodnutí, ale okamžitě 

jsme dostali tiskárnu, postavili nám novinové centrum. Pro ně to byla velká příležitost,“ 

uvědomuje si dnes stejně jako před necelými třiceti lety Jitka Bosáková. (Bosáková 2019)  

„A najednou přišla příležitost, aby jako první z německých vydavatelů překročili 

hranici a hlavně měli odvahu a získali prestiž. Věděli, že náš trh bude také pro inzerenty 

zajímavý.  

Na tu naši smlouvu nereagoval nikdo nijak. Úřady a organizace měli svých starostí 

dost. Jediný, kdo reagoval, ale ze začátku ne dobře, byli čtenáři. Především ti, kteří se 

narodili za války, protože ještě nebyla vyřešena sudetoněmecká otázka. Obava čtenářů 

spočívala v tom, že budeme prosazovat zájmy sudetských Němců, kteří byli odsunutí po 

válce. Že nám pasovští vnutí to, že se máme psát o tom, aby se sudetským Němcům všechno 

vrátilo. 

Ale chodily nám také dopisy o tom, že glorifikujeme Masaryka, i když střílel do 

dělníků, což ale byly výstřely do tmy. Ale samozřejmě jsme to brali vážně a dobře nám to 

nedělalo. I když si myslím, že ostatní kraje tuhle situaci prožívali hůř. Po nás to podepsala 

Plzeň, kteří se nás ptali, jestli to mají podepsat. Ale kdybychom dohodu nepodepsali my, tak 

by pasovští odjeli domů a nic by z toho nebylo,“ vzpomíná Jitka Bosáková. (Bosáková, 2019) 

Je samozřejmé, že takto významný krok na mediálním trhu, kdy se vydavatelství 

českých regionálních titulů dostalo do ruky německému vydavateli, neprošlo bez 

povšimnutí. Objevovaly se hlasy, obávající se zásahů německých vlastníků do obsahu 

českých novin.        

„Na tohle téma jsem často mluvila s majitelem vydavatelství doktorem Axelem 

Diekmanem, aby věděli, že tohle by s námi teda nešlo. Museli si uvědomovat, když jsme si 

s Vláďou Majerem nevzali těch sto marek, že máme nějaký názor. Věděli, že nás nebudou 

jen tak dirigovat. Ale hodně pro nás toho udělali, dali tiskárnu a za velké peníze vydražili 

vydavatelský dům na náměstí, kde byla dřív inzerce. Naučili nás, co to je vydavatelství, 
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protože to jsme vůbec netušili. Majitele nejvíce zajímala ekonomika, stali jsme se pro ně 

investicí. Ekonomika jsou peníze za prodej novin, dalším příjmová oblast je inzerce 

a v tiskárně tzv. tisk cizích zakázek. Inzerci jsme ale jako Jihočeská pravda nikdy neřešili, 

takže Němci založili inzertní oddělení. Měli jsme pár inzerátů, na nějaké firmy na hranicích, 

které jsme překládali a tiskli.“ Takové byly podle Jitky Bosákové inzertní začátky 

budoucího vydavatelství Vltava.  

„Přijel k nám jeden z ředitelů z Pasova, tehdy jsme šli ještě s Vláďou Majerem do 

hotelu Malše, a řekl nám, že se inzerce musí pohnout, a že mám inzertní oddělení vést já.  

Myslela jsem si, že mě pan Majer nepustí, protože by tam zůstal organizačně ztracený. Navíc, 

my se na inzerci, tak, jak v té době byla, koukali s patra. Ale v tom se ukázala jeho vyzrálost, 

protože mě pustil. Začala jsem teda jezdit do Pasova, oni zase sem a dávali jsme to 

dohromady. Měli jsme první počítač a programátora. A určitě jsme byli první v republice, 

kdo tomu dal nějaký systém. Zavedli jsme inzertní týmy s tím, že to my musíme za firmami 

a ne ony za námi, jako to bylo dříve,“ vzpomíná dále na vznik Vydavatelství Vltava a období 

vstupu tržního prostředí na český mediální trh Jitka Bosáková. (Bosáková, 2019)   

4.4.3 Transformace jihočeských okresních titulů do regionálního deníku  

Jak jsem uvedla, vydavateli okresních týdeníků byly po listopadu 1989 v drtivé 

většině okresní národní výbory (ONV). Ty, a poté nástupnické okresní úřady se už od roku 

1990 se okresních týdeníků začaly zbavovat. Neměly zkušenosti s vydáváním novin 

v tržním prostředí, neměly ale především dostatek financí na modernizaci.  

Část týdeníků přecházela do soukromých rukou tak, že je zprivatizoval například 

šéfredaktor nebo redakce. V tomto prostředí poněkud divoké privatizace se ale především 

v jihozápadních Čechách objevil silný hráč s dostatkem volných prostředků, vydavatelskými 

zkušenostmi a především s jasnou vizí a zájmem o regionální deníky i okresní týdeníky.  

Byla do pasovská vydavatelská skupina Verlagsgruppe Passau.  

Jak píše Šmíd, Verlagsgruppe Passau původně začala podnikat především 

v sousedních regionech jižních a západních Čech. (Šmíd 2004b: 8–9, 2004a: 150) 

Jejím strategickými cílem byla privatizace lokálního a regionálního tisku, nákupy 

stávajících úspěšných krajských deníků a okresních týdeníků a postupné budování sítě 

okresních deníků s mutovanou titulní stranou a částí lokálních informací.  



 

48 

 

Šéf vydavatelství Franz Xaver Hirtreiter, kterého majitel vydavatelství dr. Axel 

Diekman postavil v roce 1986 do čela středně významného regionálního vydavatelství, jež 

mělo do té doby vliv pouze v části Svobodného státu Bavorsko, formuloval na jednom 

z prvních veřejných setkání se zástupci českých okresních a krajských titulů myšlenku, že 

základem zamýšleného regionálního vydavatelství jsou okresní tituly a finálním cílem je 

pokrýt celou republiku okresními deníky. Na zasedání zakládací valné hromady společnosti 

PNPress, a. s., definoval cíl obsadit postupně všechny české okresy mutovaným titulem. 

Jako nejschůdnější varianta se tedy jevilo získat existující týdeníky a postupně je 

transformovat na deník. (Waschková Císařová 2013: 164)  

A to byla také cesta, kterou Verlagsgruppe Passau v dalších letech v několika krocích 

bezezbytku realizovala. Šla cestou postupných kroků: Nákupy zahájila nejprve v okresech 

českých krajů, především logicky v sousedních jižních a západních Čechách.     

První okresní týdeník, který u nás vydavatelská skupina Verlagsgruppe Passau cestou 

Vydavatelství Vltava získala, byl Hraničář v Prachaticích.  Tento týdeník v okrese, který 

bezprostředně sousedil s okresem Pasov na bavorské straně, koupila od Okresního národního 

výboru v Prachaticích podle dostupných informací Ministerstva pro hospodářskou soutěž 

ČR za sto tisíc korun československých. (Miketa 1993) Pro realizaci a rychlost prodeje 

rozhodovaly vedle ochoty šéfredaktorů spolupracovat se zájemcem o koupi, respektive 

vydavatelů okresních titulů i takové detaily, jako to, že například tehdejší šéfredaktorka 

prachatického Hraničáře Alena Pancerová byla původním povoláním učitelka němčiny 

a tudíž byla pro komunikaci s německým managementem VP velmi dobře připravena.   

Po Hraničáři následovaly nákupy dalších okresních týdeníků v Jihočeském kraji. 

Podle údajů Ministerstva pro hospodářskou soutěž ČR (Miketa 1993) strakonickou Astru 

získala společnost Vltava od okresního úřadu ve Strakonicích za necelých sto devadesát tisíc 

korun československých – sto tisíc byla úplata za převod vydavatelských a nakladatelských 

práv a 86 907 Kčs byla úplata za převod hmotného majetku. Úplata za táborský Palcát v září 

1992 byla podle zdrojů z tehdejšího MHS celkem 120.000 Kč (60.000 + 60.000). Celková 

cena za jindřichohradecký Štít byla 107 605 Kč (90.000 + 17.605), celková úplata za písecký 

Zítřek byla 154 210 Kč – 100.000 za převod vydavatelských a nakladatelských práv a 54 210 

za převod hmotného majetku (Miketa 1993).  Dceřiná společnost pasovského vydavatelství 

Vltava, s. r. o., která již vydávala regionální deníky v Jihočeském a Západočeském kraji, 

skoupila i všechny další jihočeské okresní týdeníky – Hlas Vysočiny v Pelhřimově 

a Českokrumlovsko v Českém Krumlově na podzim 1992.    
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Druhým krajem, kde Vltava v krátké době získala okresní tituly, byl Západočeský 

kraj se sedmi okresními týdeníky a ve Středočeském kraji získala čtyři týdeníky. Dalších pět 

týdeníků získalo pro pasovskou vydavatelskou skupinu ve východních Čechách 

vydavatelství PNPress, a. s., a tři vydavatelství Labe, s. r. o., v severních Čechách. 

Od podzimu roku 1992 tak začalo docházet pod vedením managementu společnosti 

Vltava, která sídlila v Českých Budějovicích, k postupné transformaci a integraci 

jednotlivých okresních redakcí do redakční a výrobní struktury Deníku Jihočeská pravda.  

V té době – od jara roku 1993, kdy panel ABC ČR začal shromažďovat aktuální 

podklady vydavatelů – nebyl náklad okresních týdeníků v Jihočeském kraji vůbec 

zanedbatelný a představoval i významný předplatitelský kmen: Aktuality Strakonicka měly 

podle panelu ABC ČR11 5864 prodaných výtisků, Českokrumlovsko 3837, prachatický 

Hraničář 4335, Jindřichohradecké listy 7713, Listy Pelhřimovska 3919 a písecký Zítřek 

4406.    

Vydavatelství nyní připravovalo produkt, který do sebe ve výrazně větší míře 

v rozsahu několika stran denně vtělí lokální informace z jednotlivých okresů, zvýší svou 

atraktivitu i pro čtenáře končících okresních týdeníků, aby nerušili svou vazbu na svůj 

týdeník a měli důvod přejít na svůj lokální deník a utrácet za nákup novin ne jednou do 

týdne, ale šestkrát do týdne. S přesunem na denní periodicitu došlo k personálnímu posílení 

jednotlivých okresních – lokálních redakcí. Vedle výrazně většího podílu lokálních 

a regionálních zpráv na obsahu každého vydání tak muselo dojít i k posílení servisní 

a rekreativní složky produktu. Noviny musely být bohatší obsahově i graficky, protože 

s nástupem tržního prostředí začal významně stoupat zájem o reklamu a zadavatelé reklam 

samozřejmě požadovali vysokou grafickou a tiskovou kvalitu.    

Bylo potřeba připravit i logistické kanály pro rychlý a bezpečný přesun 

podkladových materiálů, předloh a fotografií z periferií do výrobního centra, tedy 

z jednotlivých okresních měst do Novinového centra v Českých Budějovicích. Spojení 

                                                             
11 Data o vytištěném či prodaném nákladu a další ekonomické atributy vydavatelské politiky shromažďuje od 

roku 1993 na základě iniciativy Unie vydavatelů denního tisku Kancelář ověřování nákladu tisku  - Audit 

Bureau of Circulations  -  ABC ČR. Některá data jsou dostupná z http://www.abccr.cz/overovana-

data/vyhledavani-nakladu-tisku/  
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muselo fungovat denně a bez excesů. Byla to doba, kdy ještě technicky nebylo možné 

uvažovat o přenosu telefonem ani „vzduchem“, neexistovala internetová síť, a jedinou 

možností byl fyzický přenos existujících předloh a fotografií. 

Redakce proto uzavřela smlouvu s tehdejší Československou autobusovou dopravou 

(ČSAD) a posílala předlohy v odpoledních a podvečerních hodinách běžnými dálkovými 

linkami autobusů, které spojovaly jednotlivá okresní města s Českými Budějovicemi. Tento 

systém přepravování grafických předloh vypadal z dnešního pohledu nepochopitelně 

a samozřejmě přinášel řadu rizik, Hrozilo především zpoždění autobusů či nedodání předloh 

především v zimních měsících, kdy autobusy na dálkových linkách mohly nabrat 

i několikahodinové zpoždění či nedojet vůbec. Nebo naopak, mohlo se stát a také se dělo, že 

autobus přijede v optimálních dopravních podmínkách dříve a kurýr z redakce ho na 

nástupišti nestihne a propase vyzvednutí předloh. Byl to pro redakci denní adrenalin, kurýr 

v době ještě bez mobilních telefonů, si musel umět poradit na místě, ale až na několik excesů 

v podstatě fungoval až překvapivě spolehlivě.  

„My jsme byli první kraj, který dokončil všechny okresní mutace. Začali jsme 

Táborem v září roku 1992 a skončili Českým Krumlovem, a tam se stala zajímavá věc, úřady 

totiž byly proti nám. Slučovali jsme týdeníky s deníkem na mutaci, ale někdo nás nahlásil na 

antimonopolní úřad, protože jsme se dohadovali s okresním úřadem. Tyhle týdeníky, jako 

např. Nový život, byly kromě Budějovic silné a ONV je vydávalo stále dál. Dohodli jsme se, 

že týdeníky koupíme a druhý krok, že je zfúzujeme, že z nich uděláme mutaci. První číslo 

jsem si vždycky nechala zarámovat, jmenovalo se to I my už máme svůj deník. A my jsme 

z toho pak vždycky udělali velkou akci, všude balónky, trička, muzikanti hráli, hrály se 

losovací soutěže a tak, Láďa Faktor nám dal reklamu do jeho rádia, nechala jsem tomu dát 

Polonézu od Dvořáka. Všem mutacím jsme museli udělat nové redakční kanceláře. Na to 

jsem dbala, aby to všechno bylo tip ťop. Těm okresním redakcím se na začátku muselo 

pomáhat,“ přibližuje přechod okresních týdeníků na denní lokální mutace regionálního 

deníku tehdejší ředitelka Vydavatelství Vltava, s. r. o., Jitka Bosáková. (Bosáková, 2019)  

Do roku 1993 vydávalo Vydavatelství Vltava v jižních Čechách celkem jeden deník 

a sedm týdeníků. V období integrace okresních titulů do struktury deníku měly Jihočeské 

listy průměrný denní náklad vyšší než 50.000 výtisků s minimální remitendou.   V roce 1993 

to bylo průměrně 52 015 výtisků denně, v roce 1994 ještě průměrný náklad mírně vzrostl na 
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52 139 výtisků denně12. Nově založená vydavatelství Vltava, Labe a PNPress měla po 

nákupech okresních titulů v roce 1993 ustálenou strukturu jako základ budoucí sítě deníků 

ve všech českých okresech. (Majer, 2019) 

A majitelé připravovali další etapu vývoje vydavatelské skupiny, která končila kolem 

roku 2000. Cílem druhého období bylo dobudování sítě deníků a sloučení do jedné 

vydavatelské skupiny – vydavatelství Vltava – Labe – Press.     

4.4.4 Klíčové změny v Jihočeské pravdě od jejího vzniku do současnosti 

V předešlém textu jsem se pokusila na základě studia literatury a především vzpomínek 

přímých aktérů zrekapitulovat vývoj krajského deníku Jihočeská pravda a okresních titulů 

Jihočeského kraje od šedesátých let do počátku tisíciletí. Podařilo se mi získat i některé 

dokumenty, které dosud nebyly publikovány. Promítneme-li je do klíčových událostí a změn 

tak, jak se odrazily na vývoji a podobě jihočeského regionálního deníku, je potřeba 

zrekapitulovat a zvýraznit především tyto okamžiky a data: 

 Jihočeská pravda začala vycházet 18. května 1945, nejdříve jako týdeník, pak dvakrát 

do týdne 

 V roce 1960 se stala deníkem, vycházela nadále černobíle, v rozsahu do 

12 novinových stran, od pondělí do soboty 

 Tiskly ji Jihočeské tiskárny, národní podnik, v tiskárnách v českobudějovické 

Vrbenské ulici č. 23, kde také plášťová redakce v nájmu sídlila    

 Její obsah byl převážně regionální, několik stran týdenní produkce bylo věnováno 

dění ve městě a okrese České Budějovice, kde chyběl okresní týdeník  

 Lokální informace zajišťovali v každém okrese zpravodajové – redaktoři lokální 

redakce, kteří sídlili v každém okresním městě kraje a zajišťovali zprávy ze svého 

okresu. Zároveň se v omezeném rozsahu podílel i na chodu mateřské plášťové 

redakce formou služeb 

 Plášťová – tzv. „mantlová“ – redakce zajišťovala zpravodajství a publicistiku 

v rámci dění v Jihočeském kraji a zpracovávala převzaté agenturní zpravodajství 

k vnitropolitickým a zahraničněpolitickým událostem a nadregionálnímu sportu, 

kultuře atp. 

                                                             
12 Podle panelu ABC ČR, který začal shromažďovat data od českých vydavatelů od roku 1993.  
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 Klíčovými oblastmi redakční práce v rozsahu Jihočeského kraje byla vnitřní politika, 

ekonomika, kultura, publicistika, dopisy čtenářů, zahraničí, sport, čtenářský servis  

  Pod názvem Jihočeská pravda vyšla naposledy číslem 126 dne 31. května 1991 ve 

svém 47 ročníku a též naposledy s označením „Orgán KSČ v Českých Budějovicích“ 

 Dne 18. 2. 1991 byla do obchodního rejstříku zapsána společnost Vltava, s. r. o., se 

sídlem v Českých Budějovicích    

 Od 1. 6. 1991 nahradil Jihočeskou pravdu název Deník Jihočeská pravda. 

Vydavatelem se stalo Vydavatelství Vltava, s. r. o. 

 Titul byl černobílý, měl obvykle 16 stran  

 Titul měl víkendovou přílohu DJP pro volné dny – Českobudějovické listy 

 Od 1. 5. 1992 doplnil v pátek nabídku titulu jako zvláštní příloha barevný 

TV magazín. Tento suplement měl po dobu několika let velký prodejní efekt, díky 

němu se podařilo zvýšit páteční náklad v případě Deníku Jihočeská pravda 

a následných Jihočeských listů až nad sto tisíc výtisků, přičemž náklad v ostatní 

všední dny se pohyboval kolem šedesáti tisíc výtisků  

 Deník Jihočeská pravda skončil pod tímto názvem dne 31. října 1992 číslem 256. 

 Od 2. listopadu 1992 ho nahradil titul Českobudějovické (Jihočeské) listy 

 Vydávalo je Vydavatelství Vltava, s. r. o., České Budějovice, transformované od 

1. 7. 2000 na Vydavatelství Vltava – Labe – Press, a. s. 

 Titul Jihočeské listy je titulem historickým a navazuje na název novin, které na území 

regionu vycházely v letech 1901–1941  

 Českobudějovické listy vycházely do roku 1994 obvykle na 16 stranách, černobíle 

 Od konce roku 1994 se na titulní straně a dalších místech produktu objevují zkušebně 

čtyřbarevné fotografie, inzeráty či informační grafika   

 Od roku 1996 přibírá list do titulu v rámci budování jednotné značky název Deníky 

Bohemia: Českobudějovické (Jihočeské) listy.  Na titulní straně se v hlavičce 

objevuje tradiční modrá barva, která je od té doby jednotícím prvkem všech titulů 

Deníků Bohemia / Deníků Moravia v celé ČR   

 Od roku 1997 vycházejí Jihočeské listy v rozsahu 20 až 28 stran, výjimečně až 

32 stran ve dvou až čtyřech sešitech a v pestřejší grafické úpravě s možností 

čtyřbarevného tisku na některých stranách produktů  

 Do čtyřsešitového produktu je možné vkládat ještě další inzertní či rekreativní 

přílohy 



 

53 

 

 S rostoucími technickými možnostmi tisku se součástí jednotlivých vydání stávají 

pravidelné přílohy. V pondělí byl součástí vydání rozšířený produkt sportu. V úterý 

byla součástí Jihočeských listů příloha Peníze a my (1997–2005), zaměřená na 

ekonomiku, finance a spotřebitelský servis. Ve středu byla součástí vydání příloha 

Týdenní Infotip (1997–2006), která nabízela bezplatnou řádkovou inzerci pro 

fyzické osoby a další inzertní plochu pro osoby právnické a firmy. V pátek výrazně 

zvyšoval náklad čtyřbarevný rekreativní TV Magazín (1997–2006). Jako víkendové 

rekreativní čtení byly přílohou v letech 1994–2001 Víkendové listy, které v letech 

2000–2006 doplnilo Nedělní kanape, zaměřené na volný čas, koníčky a zábavu 

čtenářů           

 Od 12. 12. 1998 byla v Novinovém centru Vydavatelství Vltava v Českých 

Budějovicích zprovozněna čtyřbarevná ofsetová rotačka, která umožnila vydávat 

plnobarevný produkt s velkou variabilitou vnitřního uspořádání a vložených příloh         

 Od 1. 7. 2000 se vydavatelem titulu stává vydavatelství Vltava – Labe – Press, a. s, 

se sídlem v Praze – Uhříněvsi.  Vydavatelství Verlagsgruppe Passau spojilo svá 

dosavadní regionální vydavatelství Vltava (jižní, západní a částečně střední Čechy, 

Labe (severní Čechy) a PNPress (východní Čechy) do jediného vydavatelství. 

Regionální deníky pak vycházejí ve všech českých okresech pod společnou 

hlavičkou Deníky Bohemia  

 Jihočeské listy / Jihočeské Deníky Bohemia mají v té době osm mutací, Plzeňský 

deník / Západočeské Deníky Bohemia rovněž osm mutací, SD – Severočeské noviny 

/Severočeské Deníky Bohemia deset okresních mutací, Večerník Praha a Kladenský 

deník / Středočeské Deníky Bohemia a Večerník Praha ve středních Čechách 

a v Praze deset mutací. Hradecké noviny / Východočeské deníky Bohemia ve 

východních Čechách mají osm mutací. (Čechová 2014: 17). 

 Vydavatelská skupina Vltava – Labe – Press s novým tisíciletím finalizovala i své 

aktivity na Moravě. Do vydavatelské skupiny postupně přibyly nakoupené tituly, 

především Moravské noviny Rovnost v Brně a Moravskoslezské noviny Svoboda 

v Ostravě.   

 V roce 2001 tak začaly vycházet sloučením klíčových moravských titulů Deníky 

Moravia s prodaným nákladem 137 843 výtisků v roce 200113.       

                                                             
13 Podle Ročenky Unie Vydavatelů denního tisku z roku 2005.  
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 Dne 14. 9. 2006 ve svém patnáctém ročníku vycházejí naposledy Českobudějovické 

(Jihočeské) listy pod tímto názvem.   

 Od 16. 9. 2006 jsou nahrazeny názvem Českobudějovický deník. Byla tak prakticky 

završena patnáctiletá snaha o unifikace názvů všech regionálních a lokálních titulů 

vydavatelství Vltava – Labe – Press v rámci celé České republiky, tedy v Čechách 

i na Moravě, do jednotného modelu se zastřešujícím názvem „DENÍK“.    

 Dne 12. 8. 2015 získala stoprocentní podíl ve vydavatelství Vltava – Labe – Press 

investiční skupina PENTA INVESTSMENTS, která převzala vydavatelství 

v listopadu.  

 Nástupnickou organizací se stalo vydavatelství Vltava – Labe – Media. 

4.5 Regionální deník Jihočeské listy v období internetizace médií  

Jak píše Osvaldová, jako pracovní příležitost či novou platformu pro obsah začali 

novináři chápat web velmi pomalu. Začali ho využívat nejprve jako zdroj informací, chápali 

web jako doplňkové médium a někteří k němu měli dokonce zdrženlivý až negativní vztah.  

(Osvaldová 2011)  

„V červnu 1995 oznámil Rupert Murdoch, že všechny jeho noviny z vydavatelství 

News Corporation (bylo jich 130) budou do dvou let na webu. Byl to důležitý signál i pro 

ostatní vydavatele. Rok 1995 se proto často uvádí jako počátek webového publikování.“ 

(Osvaldová 2011: 109)  

I tak historicky úspěšný titul jako byly Jihočeské listy, jejichž páteční náklad 

s TV magazínem přesahoval v polovině devadesátých let v kraji se šesti sty tisíci obyvateli 

více než 100.000 výtisků a průměrný náklad měl přes 50.000 výtisků, se nepohyboval 

v ekonomickém a společenském vzduchoprázdnu. A samozřejmě se nevyhnul razantním 

společensko-technickým změnám, které přinesl rozvoj internetu a jeho masivní uplatňování 

v různých oborech lidské činnosti, žurnalistiku nevyjímaje. 

Naopak. Otevřel zcela nové rozměry novinářské práce, nové aspekty redakční 

činnosti, možnosti přenosu informací, grafických předloh, dat a informací vůbec, vyžádal si 

zcela nové žurnalistické žánry a přístupy, akceleroval atributy žurnalistických sdělení jako 

je rychlost informace včetně on-line přenosů, jako je autentičnost, vizualizace novinářských 

formátů a produktů, streamování, interview přes skype a řadu dalších. Především ale 

znamenal nástup webových zpravodajských portálů. Aktuální žurnalistika se začala 
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z reálného prostoru a reálných produktů – tištěných novin – přenášet do prostoru virtuálního. 

Sice méně bezpečného, degradujícího úroveň jazyka a stylistiky, ale zato stále lépe 

dostupnějšího i pro běžnou populaci a především stále rychlejšího a aktuálnějšího.   

4.5.1 Vliv internetizace médií na náklad krajských deníků 

Internet, internetizace médií, jejich široké výrazové prostředky a obecný tlak na 

rychlost informací odsunul některé tradiční nosiče na druhou kolej tím, že si vybudoval svou 

vlastní čtenářskou – uživatelskou základnu, která se k němu přesunula od jiných typů médií 

tištěných ale i od médií audiovizuálních. Poklesla tak poslechovost některých rádií, poklesla 

sledovanost televizí především u mladé generace, která již více času tráví na internetu než 

u televizní obrazovky. A v případě některých typů tištěných médií aktuálně představuje 

přímo jejich existenční ohrožení. To mi v rozhovorech mezi čtyřma očima potvrdili i jiní 

manažeři vydavatelských společností, než kteří jsou v této práci citováni. Nechtějí být ale 

z profesních důvodů v této souvislosti zmiňováni. To ale vidíme v posledních letech celkem 

pregnantně i z tvrdých dat, které jednotliví vydavatelé uveřejňují.     

A to platí pro některé centrální deníky, ale čtenost – a tedy prodaný náklad – klesají 

zhruba od poloviny až konce devadesátých let i deníkům regionálním.  

Například Jihočeské listy dosáhly v porevolučním období svého nejvyššího 

prodaného nákladu v roce 1995 – 54 464 výtisků.  V tomto roce se dařilo i všem ostatním 

titulům vydavatelské skupiny: Hradecké noviny měly 63 849 prodaných výtisků, Plzeňský 

deník 78 493 a Severočeské noviny 48 145 prodaných výtisků. Z absolutních čísel to není 

patrné, ale v relativních ukazatelích, pokud bychom použili vážená čísla, měly výrazně 

nejvyšší čtenost Plzeňský deník a Jihočeský deník.   

4.5.2 Zlomový rok 1996 a pokles čtenosti českých regionálních titulů 

V roce 1996 ale přišel pro regionální deníky s výjimkou SD – Severočeských novin, 

kde v roce 1996 došlo k výrazným vydavatelským akvizicím a začlenění nových titulů, 

nečekaný a nepochopitelný skok: Všem zbývajícím titulům poklesl prodaný náklad o čtyři 

až šest tisíc výtisků. Tímto rokem začal trend, který až na drobné výjimky, dané 

vydavatelskými akcemi, aktivitami na získání předplatného či čtenářskými soutěžemi, 

postupně pokračoval i v dalších letech.  
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Jihočeské listy měly v roce 1996 prodaný náklad 50 497 oproti 54 46414 v roce 

předešlém. Propad prodaného nákladu byl v tomto roce nejvýraznější (- 3967 ve srovnání 

s rokem 1995), pokračoval ale prakticky v podobné dynamice u všech českých regionálních 

deníků i v dalších letech. 

  V roce 1997 byl denní prodaný náklad Jihočeských listů 47 481 kusů (- 3016 ve 

srovnání s rokem 1996). Ačkoliv denní náklad klesal od roku 1996 všem čtyřem regionálním 

deníkům vydavatelské skupiny, rozhodl se v polovině roku 1997 dlouholetý šéfredaktor 

Jihočeské pravdy a Jihočeských listů Vladimír Majer k odchodu z funkce šéfredaktora 

regionálního titulu. Ve funkci ho nahradil dosavadní zástupce šéfredaktora František Kotrba. 

V roce 1998 došlo k mírnému zlepšení prodaného nákladu Jihočeských listů. Zastavil se 

dosavadní propad a prodaný náklad vzrostl na 47 617 prodaných kusů (v meziročním 

srovnání + 136). 

V prosinci roku 1998 byla v Novinovém centru Vydavatelství Vltava v Českých 

Budějovicích zprovozněna čtyřbarevná ofsetová rotačka, která umožnila vydávat 

plnobarevný produkt s velkou variabilitou vnitřního uspořádání a vložených příloh. 

Jihočeské listy se tak tímto technologickým krokem vyrovnaly plnobarevností a kvalitou 

tisku konkurenci a byly schopny nabídnout nové možnosti i svým inzertním klientům. Ani 

technologický pokrok ale nedokázal zastavit trend ztráty zájmu části čtenářské obce o tento 

typ média, který vedl obecně k dalším propadům čtenosti. Ze skupiny Jihočeských listů 

k tomuto roku odešly Pelhřimovské listy, které se staly součástí nově vytvářeného titulu na 

Vysočině s centrem regionální redakce v Jihlavě.  

Rok 1999 tedy znamenal další pokles čtenosti Jihočeských listů. Prodaný náklad 

poklesl o 3 118 kusů na 44 499 prodaných výtisků denně.  Prodaný náklad Plzeňského 

deníku poklesl v roce 1999 o téměř osm tisíc kusů, SD-Severočeských novin o jedenáct tisíc 

kusů a Hradeckých novin o téměř pět a půl tisíce výtisků.  

Poslední rok minulého milénia – rok 2000 – znamenal pro krajské deníky další 

propad prodaných výtisků.  Jihočeské listy ztratily oproti roku 1999 průměrně 

2599 prodaných výtisků. Průměrný počet prodaných výtisků byl 41 900. Plzeňský deník 

                                                             
14 Zdrojem dat je Ročenka Unie vydavatelů denního tisku za příslušné roky, respektive ABC ČR - Audit 
Bureau of Circulations. Data jsou dostupná z http://www.abccr.cz/overovana-data/vyhledavani-nakladu-

tisku/    
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ztratil více než pět tisíc prodaných výtisků, SD-Severočeské noviny 5700 prodaných výtisků 

a Hradecké noviny téměř 3 300 prodaných výtisků.  

Velký propad nastal i u Večerníku Praha, který vydavatelská skupina nakoupila od 

dosavadního vydavatele Fidelise Schlee, který titul prodal v roce 1997. Mezi lety 1998–2000 

poklesl prodaný náklad jediného českého večerníku o téměř devatenáct tisíc kusů ze 72 635 

v roce 1998 na 55 823 v roce 2000.    

4.5.3 Růst ceny deníků a pokles zájmu čtenářů  

Negativní vývoj čtenosti prakticky všech tištěných médií, který započal v polovině 

devadesátých let a postupně pokračoval i v novém tisíciletí, je potřeba vidět, jak už jsem 

uvedla, především v souvislostech nástupu nových médií a internetizace mediálního trhu 

a tedy jisté překonání role denního tisku jako důležitého nosiče informací. 

„Největší problém v počátku byl, že leckdo ani internet neměl, takže jsme neviděli 

důvod, proč se cpát do internetu, když připojení bylo drahé a internet doma vzácný. Tehdy 

jsme v něm nespatřovali jako úplné nebezpečí,“ uvedl v našem rozhovoru Petr Soukup, který 

byl šéfredaktorem Jihočeských listů od roku 2001. (Soukup, 2019) 

„Pamatuji si, že jsme měli webového editora, protože tím, jak jsme pořád jeli print, 

ale v počítači, tak jsme ty zprávy vkládali na internet, a na to stačil jeden člověk. Dokonce 

jsme to i zdržovali. Aby si lidé noviny koupili, tak jsme dávali články na internet se 

zpožděním, někdy na jedenáctou hodinu, kdy jsme věděli, že si lidé ty noviny ráno už koupili 

a ty další neprodané už asi zůstanou ležet. A přesto přichází – a to si myslím, že ten zlomový 

– moment, kdy se papírové noviny staly vábničkou pro internet. Přečtu si tři odstavce 

s jednou fotkou, ale vím, že na internetu je těch odstavců sedm a k tomu dvaadvacet fotek. 

To byl asi ten krok, kdy papír musel ustoupit,“ soudí Petr Soukup. (Soukup, 2019) 

Ale opomenout nesmíme ještě jeden nesmírně důležitý aspekt a tím je přirozený 

ekonomický vývoj v hospodářských cyklech a jeho vliv na spotřebitelské nálady a finanční 

situaci českých domácností. 

Od devadesátých let u nás docházelo v několika etapách k výraznému zvyšování 

výdajů domácností v nezbytných komoditách, jako byly náklady na energie, vodné a stočné, 

pohonné hmoty, potraviny či zdravotní péče. Výrazně se proměnila kupní síla některý 

sociodemografických kategorií, především seniorů a mladých rodin s dětmi, respektive 

nízkopříjmových a rovněž ekonomicky neaktivních skupin obyvatelstva. 
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V rámci rodinných rozpočtů bylo třeba přeskupit jednotlivé výdajové položky tak, 

aby byly sanovány nejdůležitější výdaje. Ekonomický cyklus postupně klesal do útlumu, 

který vyvrcholil finanční krizí v roce 2008, jejíž restriktivní dopady u nás na rozdíl od 

okolních ekonomik, trvaly až do roku 2012. Jinými slovy: Domácnosti byly nuceny 

přehodnotit svoje dosavadní výdajové priority a začít šetřit na zbytných produktech.  

A jednou z nákladových komodit, které se v tomto kontextu staly zbytnými, byl 

denní tisk. Pro seniory se stal vzhledem k jejich příjmům příliš drahým zbožím a pro další 

část čtenářů zbytným proto, že informace, které k životu opravdu potřebovali, získali levněji 

a rychleji jinde, především na internetu.  

Není možné v rámci prostoru této práce skutečně validně porovnávat kupní sílu 

domácností a vývoj cen v čase, a není to ani cílem. Kritériem, které jsem mohla rešeršemi 

jednotlivých ročníků jihočeského krajského deníku studovat, je ale prodejní cena krajského 

deníku Jihočeská pravda, Jihočeských listů a Jihočeského (Českobudějovického) deníku, jak 

se vyvíjela v průběhu posledních třiceti let. 

Na konci roku 1989 stála černobílá osmistránková Jihočeská pravda na stánku 

i v předplatném 50 haléřů (viz Přílohy č. 9–14). Při průměrném počtu pětadvaceti vydání za 

měsíc tedy stálo předplatné 12,50 Kčs. Průměrná mzda v roce 1989 byla přitom podle dat 

Českého statistického úřadu 15 3170 korun. Pomineme-li skutečnost, že jde o hrubou mzdu, 

je možné pro hrubé a velmi přibližné srovnání uvést, že z průměrného příjmu bylo nutné 

vydat na měsíční předplatné regionálního deníku asi 0,4 procenta hrubého měsíčního příjmu.   

V roce 1992 stály Jihočeské listy 2 Kč (viz Příloha č. 15). V roce 1996 stály 

Jihočeské listy 5 korun a 7 korun s víkendovou přílohou (viz Příloha č. 16–17).     

V roce 1998 stály plnobarevné Jihočeské listy s rozsahem až 32 stran ve všední den 

5,50 Kč na stáncích a pro předplatitele 5 korun (viz Příloha č. 18). Vidíme tedy na příkladu 

dvojí ceny, že od druhé poloviny devadesátých let Vydavatelství Vltava změnilo svou 

distribuční politiku a začalo rozlišovat mezi čtenářem, který si produkt kupuje ve volném 

prodeji a mezi předplatitelem, kterému přináší řadu distribučních výhod včetně garance času 

distribuce do schránek a především opticky lepší cenu. 

V roce 2006 stály Jihočeské listy 11 korun na stánku a 10,50 pro předplatitele 

(viz Příloha č. 19).  V roce 2019 je aktuální cena Jihočeského (Českobudějovického) deníku 

                                                             
15 Viděno 15. 04. 2019 na https://www.investia.cz/prumerna-mzda/1989 
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včetně příloh 19 korun (viz Přílohy č. 20–26). Průměrný starobní důchod přitom byl podle 

informací ministryně práce a sociálních věcí Jany Maláčové v polovině roku 2018 12 386 

korun16 a v průběhu roku 2019 by měl být navýšen na 13 200 korun. Senior s průměrným 

příjmem si tak může při současné ceně pořídit ze svého důchodu asi 650 vydání 

Českobudějovického deníku měsíčně, respektive při průměrných pětadvaceti číslech deníku 

do měsíce by ho nákup vyšel přibližně na 500 korun měsíčně, to jsou přibližně 4 % 

z celkového měsíčního příjmu, který má k dispozici.   

Při průměrném mzdě, která ve třetím čtvrtletí roku 2018 byla podle Českého 

statistického úřadu 31 51617 korun hrubého, by to bylo ke dvěma procentům z hrubého 

příjmu. V roce 1989 to bylo půl procenta. Vidíme i při tomto velmi hrubém srovnání, že 

relativní cena jednoho čísla krajského deníku stouply v průběhu třiceti let několikanásobně 

a zvýšení relativních nákladů nejvíce dopadlo na kategorii seniorů. 

Nicméně budeme-li se pokoušet analyzovat důvody postupného výrazného propadu 

čtenosti regionálních titulů, může rostoucí cena produktu hrát svou roli především u skupin 

osob s nižšími příjmy. Ale rozhodující důvody musíme hledat u změn na mediálním trhu, 

především změn preferencí čtenářů a v rozvoji nových médií a zpravodajských webů, které 

jsou levnější a rychlejší než tištěné deníky a zároveň spotřebitelsky přívětivější.  

Ale též v tom, že jednotlivé regionální redakce možná až příliš podléhaly postupné 

centralizaci výroby a redakčního obsahu a opouštěly pracně vydobyté pozice jedniček 

v lokální informaci a pokrytí regionu lokálními informacemi.     

Petr Soukup, šéfredaktor Jihočeských listů ze začátku tisíciletí o tom soudí: „Dnes 

jsem za pár vteřin v Brazílii, na internetu mám celý svět. Ale není tam jedna věc: Jména 

mých sousedů. To je to, co hledáme, lidi, které známe. Nejúspěšnější… byla příloha Lidé 

svatého Floriána. Dokonce se musela tisknout nadvakrát, jak byla velká a nevešla se do 

schránky. Úplně elementární fotka hasičů v Hodějovicích, Číčenicích, kdekoliv na vsi. 

V příloze jsme měli třeba pět set obličejů. Koupil si to hasič, jeho babička, jeho sestra. A to 

si myslím, že je ta budoucnost – mít nejbližší okolí a dobrý příběh“. (Soukup. 2019)            

 

                                                             
16  Viděno 15. 04. 2019 na https://www.mesec.cz/clanky/duchody-2019-vsichni-dostanou-vyrazne-pridano-

rychleji-porostou-nizsi-penze/ 
17 Viděno 15. 04. 2019 na https://www.kurzy.cz/makroekonomika/mzdy/ 
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4.6  Transformace regionálních vydavatelství do Vltava – Labe – Press 

a příchod investiční skupiny Penta Investmens  

Jak jsem již uvedla, společnost Vltava – Labe – Press, a. s., vznikla 

k prvnímu červenci roku 2000, kdy došlo ke sloučení vydavatelů regionálních deníků – 

společností Vltava, s.r.o., Labe, s. r. o., PNPress, s. r. o., Pragoprint a tiskáren Mír. 

Kontrolovala i vydavatelství Astrosat, do jehož portfolia patřilo vydávání televizních 

suplementů, časopisů Glanc, Story, National Geografic, Týdeník Květy, Vlasta a dalších 

hobby titulů.  

Držela i kontrolní balík distribuční společnosti Česká distribuční, provázána byla 

i s První novinovou společností.   

  Byla tak i formálně dokončena centralizace vydavatelství regionálních titulů, 

zahájená v roce 1992 pasovskou vydavatelskou skupinou Verlagsgruppe Passau. V době 

svého vzniku v roce 2000 vydávala společnost Vltava – Labe – Press regionální deníky ve 

všech českých regionech, získala dva celostátní deníky – Slovo a Zemské noviny – a o rok 

později zahájila nákup významných titulů v moravských krajích, především brněnské 

Rovnosti a moravskoslezské Svobody.  

V průběhu dalších let tak vydavatelství vydávalo ve všech krajích ČR celkem 

71 deníků a rovněž 23 týdeníků. V počtu prodaných kusů (141 000) patřilo vydavatelství 

v polovině roku 2015 celkově třetí místo mezi českými novinami za Bleskem (242 000) 

a Mladou frontou Dnes (156 000). 

Již v roce 1999 se do portfolia skupiny dostala prostřednictvím vrcholného manažera 

pasovského angažmá v ČR Vlastimila Košťála, který byl pověřen i expanzí na Slovensko, 

i jedna nevydavatelská akvizice: Od tehdejších Východoslovenských železáren získala 

fotbalový klub Sparta Praha. Prostřednictvím Sparty se tak Vlastimil Koštál na několik let 

dostal do vedení českého fotbalu a postupně opustil své pozice v rámci českého angažmá 

Verlagsgruppe Passau.  

Co se týče hospodářských výsledků, nejlepších ekonomických výkonů dosahovalo 

Vydavatelství VLP v polovině první dekády.  Například v roce 2004 dosáhlo výnosů 

2,1 miliardy korun. V souvislosti s propadem čtenosti ekonomické výsledky v průběhu 
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dalších let postupně poklesly a oscilovaly kolem miliardy korun, v letech před rokem 2015 

společnost vykazovala ztrátu až v desítkách milionů korun.18 

4.7  Vstup investiční skupiny Penta Investments na mediální trh 

a nástupnická společnost Vltava – Labe – Media  

V srpnu roku 2015 ukončila několikaměsíční přípravy a audit hospodářství investiční 

skupina Penta Investments a od pasovské vydavatelské skupiny Verlagsgruppe Passau 

koupila stoprocentní podíl v druhém největším vydavatelství na českém mediálním trhu – 

vydavatelství Vltava – Labe – Press, a. s., a společnost převzala v listopadu roku 2015. 

Nástupnickou společností se stala Vltava – Labe – Média.      

Investiční skupina Penta Investments již měla v té době aktivity v deseti evropských 

zemích. Například v rámci svého slovenského angažmá byla vlastníkem vydavatelství 

7 Plus, Trend Holding a především vydavatelství Petit Press, které vydává deník SME.   

Své mediální aktivity v České republice připravovala několik měsíců. Auditovala 

především ekonomickou situaci jednotlivých titulů. Výsledkem jednání s koncernem 

Verlagsgruppe Passau a jeho majiteli – rodinou Diekmanovou, reprezentovanou majitelem 

Axelem Diekmanem a generální ředitelkou Simone Tucci-Diekmanovou, pak byl nákup sta 

procent společnosti Vltava – Labe – Press, a. s. Získala tak především Deník, který vychází 

v okresních mutacích v sedmdesáti okresech, a zároveň i sedmdesát týdeníků (viz Tröster, 

2019). Součástí Deníku jsou nyní suplementy Deník VÍKEND, Deník BYDLENÍ, Deník 

ŽENY a Deník ZDRAVÍ. (Tröster, 2019) 

Významným suplementem Deníku je i „DENÍK EXTRA, který je distribuován jednou 

měsíčně zdarma do schránek. Snaží se být co nejvíc lokální, kdy základem obsahu je výběr 

top zpráv z uplynulého měsíce z jednotlivých okresů,“ uvedl Marin Tröster.  (Tröster, 2019)    

Důležitou akvizicí je též jedenapadesátiprocentní podíl ve vydavatelství Astrosat, 

které vydává barevné suplementy v čele se čtenářsky velmi akceptovaným 

                                                             
18  

Viděno 15. 04. 2019 na https://www.e15.cz/byznys/technologie-a-media/penta-koupila-vydavatele-

regionalnich-deniku-vltava-labe-press-1217696 

Viděno 15. 04. 2019 na: https://www.idnes.cz/ekonomika/podniky/penta-kupuje-

denik.A150807_133849_ekoakcie_nio 

 

https://www.e15.cz/byznys/technologie-a-media/penta-koupila-vydavatele-regionalnich-deniku-vltava-labe-press-1217696
https://www.e15.cz/byznys/technologie-a-media/penta-koupila-vydavatele-regionalnich-deniku-vltava-labe-press-1217696
https://www.idnes.cz/ekonomika/podniky/penta-kupuje-denik.A150807_133849_ekoakcie_nio
https://www.idnes.cz/ekonomika/podniky/penta-kupuje-denik.A150807_133849_ekoakcie_nio
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produktem TV Magazín, a tradiční tituly časopisů jako jsou Květy, Vlasta či česká verze 

National Geografic Česko.     

Součástí portfolia byla též klíčová tiskárna Novotisk. Penta dále získala sedmdesát 

procent distribuční společnosti Česká distribuční a 35% podíl v První novinové společnosti, 

kterou společně vlastní největší novinová vydavatelství na českém mediálním trhu, 

a třicetiprocentní podíl v digitální mediální agentuře AdActive. Penta Investments měla 

podle spekulací médií zaplatit pasovskému Verlagsgruppe Passau za celé angažmá zhruba 

od dvou do dvou a půl miliardy korun, ale spekulovalo se i o ceně nižší. Pravdou je, že 

skutečná cena nebyla zveřejněna.  Samo pasovské vydavatelství prodej komentovalo slovy, 

že šlo o strategický krok, protože se vydavatelství chtělo lépe koncentrovat na německý trh.    

Představitelé společnosti Penta Investments, ať už spolumajitel Marek Dospiva či 

investiční ředitel Zdeněk Kubát, se ve svých prohlášeních netajili tím, že Deníky a další 

aktiva Vltavy – Labe – Group jsou pro investorsky zaměřenou skupinu především 

dlouhodobou investiční příležitostí, která nabízí synergické efekty s dosavadními aktivitami 

Penty. Deklarovali přitom cíl zajistit pro vydavatelství finanční stabilitu a rozvoj.  

V současnosti patří na trhu s deníky titulům Vltava – Labe – Media asi patnáctiprocentní 

podíl.              

Na příkladu Penty Investments, která již byla v době nákupu majitelem společnosti 

News and Media Holding na Slovensku, jsou patrné ještě dva zajímavé atributy, typické pro 

současný vývoj na českém mediálním trhu. Tím prvním je fakt, že se důležitými hráči na 

mediálním trhu stávají společnosti, jejichž primární zaměření ležela zcela mimo mediální 

trh. Takovými investory byla třeba finanční skupina PPF, která vstoupila do TV Nova, 

slovenský finančník Patrik Tkáč, který vstoupil do skupiny Czech News Center, která 

vydává Sport, Aha a především čtenářsky nejúspěšnější deník Blesk. Zpravodajský trh tak 

začínají stále více kontrolovat finanční skupiny.         

Druhým atributem druhé dekády století je odchod německých vydavatelských skupin 

zpravodajských deníků, které byly aktivní v devadesátých letech a zformovaly současnou 

podobu českého mediálního trhu, a jejich nahrazování mj. slovenskými investory, mj. již 

zmiňovaným Patrikem Tkáčem, Andrejem Babišem, který před vstupem do vrcholné 

politiky investoval do klíčového vydavatelství MAFRA s Mladu frontou Dnes a Lidovými 

novinami, a Pentou, která získal Deník, ale mezi její první česká aktiva patřila například síť 
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lékáren Dr. Max, Aero Vodochody či sázková kancelář Fortuna. Na Slovensku vlastní 

mj. vydavatelství Petit Press a News and Media Holding. 

4.7.1 Placený obsah internetového Deníku.cz  

Deník v současné době – na konci března 2019 – přichází ve své internetové podobě 

s novinkou – část obsahu webového Deníku.cz bude placená.19  Placený obsah bude 

integrován pod hlavičkou Deník Klub. Jeho členové získají za předplatné přístup 

k celkovému obsahu a do exkluzivních rubrik.       

„Placeným obsahem chceme především rozšířit naše webové portfolio kvalitního 

zpravodajství a přinášet tak našim čtenářům lukrativní a exkluzivní informace, které jsou 

v dnešní době jednou z nejcennějších komodit na současném trhu,“ uvedl na webu 

vydavatelství ředitel redakcí Vltava – Labe – Media Roman Gallo20. Do exkluzivních 

materiálů hodlá portál zařazovat exkluzivní žurnalistické materiály například do rubriky 

Lidé odvedle, Skutečný život a Češi v číslech. Klub nabídne i přímý kontakt na redaktory, 

méně reklamy a zasílání nejdůležitějších informací z regionu. (Tröster, 2019)  

Web vydavatelství Vltava – Labe – Media uvádí, že portál Deník.cz měsíčně 

navštěvuje kolem 3,5 milionu reálných uživatelů. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                             
19 O zpoplatnění části obsahu a exkluzivních rubrikách hovoří současný šéfredaktor Českobudějovického 

deníku Martin Tröster v rozhovoru – Příloha č. 8 
20 Viděno 16. 04 2019 na https://www.vlmedia.cz/tiskove-zpravy/vydavatelstvi-vltava-labe-media-spousti-

placeny-obsah-na-denik-cz-20190327.html 
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5. Závěr  

Bakalářská práce se věnuje historii a vývoji regionálního a lokálního tisku na 

Českobudějovicku a v jihočeském regionu od konce II. světové války dosud s důrazem na 

posledních třicet let. Cílem práce bylo zjistit a popsat, jak se v posledních třech dekádách 

měnila vlastnická struktura a podoba deníků a týdeníků na Českobudějovicku. Dále pak 

vymezit a popsat stěžejní milníky a nejdůležitější změny, jimiž tato média prošla. Věnovala 

jsem se především modernizaci výroby a redakčního systému, změnám ve vydavatelské a 

vlastnické struktuře a srovnání v čase některých klíčových atributů jednotlivých printových 

produktů jako je čtenost, náklad, vývoj ceny, předplatitelská politika a podobně. 

K naplnění cílů jsem využívala dvě primární metody: První z nich byla kvalitativní 

metoda hloubkových rozhovorů a druhou kvalitativní metoda analýzy dokumentů, kdy jsem 

kontinuálně analyzovala především dobový regionální a lokální tisk, který vycházel během 

uplynulých let od roku 1989 do současnosti na území Českobudějovicka, potažmo 

jihočeského regionu především z dobových výtisků, které byly dohledatelné v 

archivu Jihočeské vědecké knihovny a v redakčním archivu Českobudějovického deníku.  

Klíčovými tituly byl ve sledovaném regionu krajský deník Jihočeská pravda a jeho 

pokračovatelé – Deník Jihočeská pravda, Jihočeské listy a Českobudějovický deník a jejich 

mutace. V rámci rozhovorů s pěti manažery klíčových redakcí -  šéfredaktory Vladimírem 

Majerem, Mgr. Františkem Kotrbou, Mgr. Petrem Soukupem a Mgr. Martinem Trösterem a 

ředitelkou Vydavatelství Vltava, s. r. o., a Vltava - Labe – Press, a. s., Mgr. Jitkou Bosákovou 

-  jsem získala přímé nezprostředkované informace a originální dobové materiály od 

aktivních novinářů - manažerů, kteří v regionálních novinách pracovali před rokem 1989, i 

přímých účastníků vlastnických a redakčních změn, kterými si regionální a lokální tituly na 

jihu Čech prošly od roku 1989 do současnosti. 

Na základě jejich zkušeností a dalších informací a podkladů jsem chronologicky 

popsala klíčové body vývoje regionálních a lokálních titulů v regionu, vydavatelské a 

majetkové změny, tiskárenské zázemí, strukturu produktů, jejich čtenost, náklad, ceny a 

další atributy. Získala jsem též některé dokumenty z přelomu osmdesátých a devadesátých 

let, které vypovídají o atmosféře revoluční a porevoluční doby a nebyly dosud nikde 

publikovány. 



 

65 

 

Zjistila jsem, že vrchol čtenářského zájmu zažívaly regionální a lokální tituly na 

Českobudějovicku na počátku devadesátých let a zhruba od poloviny devadesátých let 

nastává pokles čtenářského zájmu o tištěné regionální deníky. Analyzovala jsem též na 

základě výpovědí respondentů příčiny poklesu čtenářského zájmu a zachytila změny ve 

vydavatelské filozofii tištěných médií v období nástupu internetu a internetizace médií.   

V první kapitole jsem se zabývala typologií a specifiky lokálního a regionálního 

tisku. Řada odborníků tvrdí, že je tato specifikace spíše umělá a že označení lokální či 

regionální považují za synonyma. Podobný názor, tedy že je teoretické rozdělování a 

vymezování obsahu pojmu lokální, okresní, regionální či krajský tisk vcelku nadbytečné a 

nepřesné, zastávali i někteří z respondentů. Dle nich bylo důležité z pragmatických 

výrobních a distribučních důvodů rozlišovat pojmy okresní titul pro nosič vycházející 

v hranicích existujícího okresu, zatímco krajský deník, který vycházel v Jihočeském kraji, 

zastřešoval ve své plášťové části všechny okresy kraje, přinášel v nich zprávy lokálního i 

regionálního významu a byl tak určen především pro čtenáře celého kraje. 

Věnovala jsem se i historickým aspektům čtenosti regionálních novin. Pro mě 

zajímavým poznatkem bylo například to, jak administrativní změny, spojené s územně 

správní reformou v roce 1960 a s vytvořením tzv. velkých krajů, ovlivňovaly čtenost, 

například v lokalitách, kde se k Jihočeskému kraji připojila část Vysočiny (Pelhřimovsko) a 

lokalitách, které historicky patřily k Moravě (Dačicko, Slavonicko).  

Ve třetí podkapitole jsem zabývala klíčovým titulem – krajským deníkem Jihočeská pravda 

a jeho nástupci po roce 1989 a dnes.  

Druhá kapitola pojednává o struktuře regionálního a okresního tisku před rokem 

1989, která byla téměř neměnná. V dílčích podkapitolách jsem vymezila, jaký byl tehdejší 

systém kontroly regionálních médií ze strany KSČ, a popsala systém, který pracoval se 

strukturou centrálních titulů, regionálních titulů a večerníků, podnikového tisku, popsala 

jsem strukturu a čtenost okresních titulů a techniku a výrobu tištěných periodik před rokem 

1989. V rozhovoru s Jitkou Bosákovou mě zaujal poznatek, že Jihočeská pravda měla v té 

době omezený náklad, aby v regionu nepřesáhl náklad Rudého práva.  

V další kapitole jsem se zaměřila na regionální a lokální tisk v Jihočeském kraji po 

roce 1989. V této kapitole se podkapitoly zabývají strukturální transformací českého tisku 

po roce 1989, 17. listopadem 1989 a transformací trhu s médii v ČSSR, ČSFR a ČR. 
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Zaznamenala jsem vydávání nového okresního titulu v Českých Budějovicích Nový 

život a vznik dalších lokálních titulů. Ředitelka VLP Jitka Bosáková a šéfredaktoři Majer a 

Kotrba vzpomínají, že tato doba všeobecného uvolnění po sametové revoluci pro česká 

tištěná média obecně nebyla lehká, protože bylo jen velmi těžké predikovat, kudy se 

vydávání tisku bude v době majetkových přesunů a boje o vlastnictví titulů a tiskárenského 

zázemí vyvíjet.  

Ve čtvrté kapitole jsem se věnovala klíčovým změnám po roce 1989, tedy v období 

deregulace a liberalizace českého mediálního trhu tištěných regionálních a lokálních médií 

a vzniku nových vydavatelských subjektů. 

Zaznamenala jsem existenci jistého právního vakua v tom období, které mj. 

umožnilo vyvedení majetku z bývalých komunistických vydavatelství, jakým bylo v tomto 

případě Vydavatelství Rudé právo, a vznik nových vydavatelských subjektů, např. 

vydavatelství Delta, vydavatelství Deltapress a příchod německého vydavatelského 

koncernu Neue Presse Verlags Passau na český mediální trh. Zabývala jsem se vznikem a 

rozvojem aktivit českobudějovického Vydavatelství Vltava a vznikem a působením 

vydavatelského koncernu Vltava – Labe – Press.   

V této kapitole, popisující klíčové události ve vývoji českobudějovického 

regionálního tisku posledního čtvrtstoletí, jsem se věnovala i problematice nástupu internetu 

a internetizace médií. S tímto fenoménem je spojen především postupný, ale o to 

významnější pokles zájmu čtenářské veřejnosti o tento typ nosičů a tedy i výrazný pokles 

čtenosti a prodaného nákladu jednotlivých mutací regionálního titulu Jihočeské listy a 

posléze Českobudějovického (Jihočeského) deníku. Tento faktor v současné době ohrožuje 

samu existenci regionálního tisku, a nejen regionálního, a vyžaduje od jednotlivých redakcí 

mj. důslednější a sofistikovanější provázanost s internetovými podobami jednotlivých titulů.  

V závěrečných kapitolách jsem se věnovala odchodu bavorského vydavatelského 

domu Neue Press Verlags Passau z českého trhu a nástupu nového vydavatelského subjektu 

– slovenské investiční společnosti Penta Investments a přechod dosavadního vydavatelství 

Vltava – Labe – Prress do skupiny Vltava – Labe – Media.       

Pro mě osobně bylo nejzajímavější setkávání se všemi respondenty, kteří se ve 

vzpomínkách vraceli do doby, kdy byl současný Jihočeský deník na vrcholu své slávy a stal 

se výrazně nejčtenějším periodikem v Jihočeském kraji. Na dobu, kdy se transformovala 

struktura, dereguloval a liberalizoval se mediální trh v ČR, na vypořádání se s největšími 



 

67 

 

lidskými i politickými problémy během polistopadového období a nástupem nových 

ekonomických struktur a pravidel, na složitá vyjednávání s Neue Presse Verlags a Wimmer 

Holding a na vliv internetizace médií na náklad krajských deníků.  

Je pozoruhodné sledovat, jaký vliv na podobu a strukturu regionálního tisku obecně 

se snažilo mít v minulosti vydavatelství Vltava – Labe – Press, které zpočátku správně 

kráčelo cestou regionalisty, a kudy se ubírají vydavatelské kroky a filozofie vydavatelství 

Vltava – Labe – Media, které zatím kráčí cestou koncentrace a centralizace. 

Bylo interesantní porovnávat layout novin v čase, kdy se díky technice mohla měnit 

a modernizovat i grafika. Respondenti v rozhovorech vzpomínali jako na klíčovou změnu 

především na prosinec roku 1998, kdy byla v Novinovém centru v Českých Budějovicích 

spuštěna nová rotačka.  

Díky vzpomínání šéfredaktorů a ředitelky VLP jsem se vrátila zpátky do svých 

dětských let, protože jsem jako dcera šéfredaktora Františka Kotrby v těchto novinách 

„vyrůstala“ a prožila tak jako dítě i jako pozdější externí spolupracovnice postupný vývoj 

od Jihočeské pravdy, přes Deník Jihočeská pravda až po Jihočeské listy a Jihočeský deník.  

Jako studentka žurnalistiky, která do Českobudějovického deníku občasně přispívá, 

tak i jako autor vnímám změny ve struktuře a vlastnictví, které s sebou přinesl zlomový rok 

2015. Jako Jihočeška taktéž vnímám důležitou roli jihočeského regionálního tisku a tímto se 

také dostáváme k tomu, proč jsem si tento titul vybrala jako téma své bakalářské práce, 

protože se dá říci, že Jihočeský a Českobudějovický deník jsou velkou součástí mého 

osobního i profesního života a života celé naší rodiny.  

Dle mého názoru regionální tisk ani s nástupem a rozvojem internetu a 

zpravodajských webových stránek úplně nezanikne. Ačkoli je dnes na internetu velkým 

trendem opisování, blogování, komentování i přes neznalost problému a každý nenovinář 

s podprůměrným jazykem může publikovat jakoukoli nepodloženou a neověřenou 

informaci, myslím si, že v regionech pravé novinářské řemeslo, a právě i kvůli tomu, že 

čtenář vyhledává přeci jenom autorkou kvalitu, nevymizí. Budoucnost regionálního tisku 

vidím podobně jako ředitelka VLP Jitka Bosáková v opětovném zaměření se na místní, 

lokální a regionální informace a „čtení“ o místech, které mám rád.  A stejně tak doufám, že 

si lidé v budoucnu opět řeknou: Já si chci přečíst v klidu a hezkým jazykem o tom, co žiju. A 

už nechci utrácet čas a surfovat z webu na web, abych zjistil, že jsou všude stejné hlouposti. 

Já chci mít zase svoje jihočeské noviny k snídani! Ale jak je to naučit?   
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Seznam zkratek 

I. B  Označení pro jednu z nejnižších pravidelných fotbalových soutěží, hranou 

obvykle na území okresu   

ABC ČR název panelu vytvořeného aktivitou Unie vydavatelů, zveřejňujícího 

ekonomické ukazatele tisku   

AISA  též TNS AISA – společnost pro výzkum marketingu a médií 

AMASIA společnost pro výzkum marketingu a médií, v likvidaci 

a.s.  akciová společnost 

ASTRA Aktuality STRAkonicka, týdeník 

ČNR  Česká národní rada 

ČSAD  Československá státní automobilová doprava 

ČSFR  Československá federativní republika 

ČSSD  Československá sociální demokracie 

ČSSR  Československá socialistická republika 

ČST  Československá televize 

ČTK  Československá tisková kancelář 

GmbH  Gesselschaft mit beschkräntner Haftung – společnost s ručením omezeným  

JKV KSČ Jihočeský krajský národní Komunistické strany Československa 

KDS  Křesťanskodemokratická strana, první nově založená politická strana po 

listopadu 1989  

KNV  bývalý krajský národní výbor 

KSČ  Komunistická strana Československa 

KV  krajský výbor  

MPHS  Ministerstvo pro hospodářskou soutěž 

NPV  Neue Passauer Verlag, pasovské vydavatelství  
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ODS  Občanská demokratická strana 

OF  Občanské fórum 

ONV  bývalý okresní národní výbor 

PNPress Passauer Neue Presse, název pro regionální noviny vydávané 

v dolnobavorském Pasově   

PNS  Poštovní novinová služba 

PS P ČR Poslanecká sněmovna Parlamentu ČR 

RSDr.  doktor politických věd, titul, udělovaný absolventovi vysoké školy 

s výrazně ideologickým zaměřením 

Sb.  Sbírka zákonů 

s. p.  státní podnik  

s. r. o.  společnost s ručením omezeným 

ÚOHS  Úřad na ochranu hospodářské soutěže 

ÚPV  Úřad předsednictva vlády 

ÚV KSČ Ústřední výbor Komunistické strany Československa  

ÚV KSSS Ústřední výbor Komunistické strany Sovětského svazu 

  

 

 

 

 

 

 



 

70 

 

Seznam pramenů 

BOSÁKOVÁ, Jitka. 2019. 

KOTRBA, František. 2019. 

MAJER, Vladimír. 2019.  

SOUKUP, Petr. 2019. 

TRÖSTER, Martin. 2019 

Zlaté časy médií. Výstava. 25. 11. 2005 - 2. 4. 2006. Národní muzeum. Praha.   

 

Seznam literatury 

BENDA, Josef. Vlastnictví periodického tisku v České republice v letech 1989-2006. 

Praha: Karolinum, 2007. 273 s.  ISBN 978-80-246-1387-1. 

BOHÁČKOVÁ, Kamila. Reformy územněsprávní organizace na území ČR po roce 1945 

[online]. Zlín, 2005 [cit. 2019-04-19]. Dostupné z: <https://theses.cz/id/iat55o/>. 

Bakalářská práce. Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně, Fakulta managementu a ekonomiky. 

Vedoucí práce JUDr. Miloš Matula, CSc. 

BREČKA, Samuel.  Médiá v Slovenskej republike. Trnava: Univerzita sv. Cyrila a Metoda 

v Trnave. Fakulta masmediálnej komunikácie. 2002. 201 s. ISBN 8089034128, 

9788089034123   

BROWN, Ray.  Charakteristic of Local Media Audiencies. Westmead: Saxon House, 

1978. 130 s.  

ČECHOVÁ, Judita. Vývoj regionálního tisku n příkladu Plzeňského a Moravskoslezského 

deníku a rozvoj jejich obsahu z roku 2010. Praha, 2014. 67 s. Bakalářská práce (Bc) 

Univerzita Karlova, Fakulta sociálních věd, Institut komunikačních studií a žurnalistiky. 

Katedra mediálních studií. Vedoucí diplomové práce doc. PhDr. Barbora Köpplová, CSc.  

DRASTICH, Oldo. 1992. „Charakteristiky a typológia novej regionálnej tlače Slovenskej 

republiky.“ Pp. 17–24 in Otázky žurnalistiky.  



 

71 

 

GIORGI, Liana a POHORYLES, Ronald J. The post-socialist media: what power the west: 

the changing media landscape in Poland, Hungary, and the Czech Republic. Repr. 

Aldershot: Averbury, 1997. x, 150 s. ISBN 1-85628-654-1. 

GULYÁS, Ágnes. 2003. „Print Media in Post-Communist East Central Europe.“ Pp. 81–

106 in European Journal of Communication. London – Thousand Oaks – CA – New 

Delhi: SAGE. Vol. 18. No. 1.  

HÁJEK, Miloslav. Uvedení do typologie českého periodického tisku. Praha: Státní 

pedagogické nakladatelství. 1979. 94 s. 

HOLINA, Vladimír. Periodická tlač v SSR a jej čítatelia. Bratislava: Novinársky študijný 

ústav, 1989. 140s.   

HOLINA, Vladimír – IVANTYŠYN, Roman – DRASTICH, Oldo. Okresné noviny: (stav, 

obsahová štruktúra, čítatelia, redakčná pošta, autori). Bratislava: Novinársky štúdijný 

ústav. 1988. 408 s. 

HUDEC, Vladimír. Úvod do teorie žurnalistiky: celostátní vysokoškolská učebnice. 1. vyd. 

Praha: Vydavatelství a nakladatelství Novinář, 1982. 265 s.  

IVANTYŠYN, Roman. 1995. Regionálne, lokálne a sublokálne periodiká na Slovensku 

v devaťdesiatych rokoch. Pp. 25–32 in Otázky žurnalistiky, I.   

KALDOR, Mary, ed. a VEJVODA, Ivan, ed.  Democratization in Central and Easter 

Europe. 1st pub.  London: Continuum, 1999. xiv, 194 s. ISBN 0-8264-5257-4.   

KAŠÍK, Milan a HOLINA, Vladimír. Okresní noviny. Překlad Jana Klepetářová. 1. vyd. 

Praha: Novinář, 1988. 165 s. Knihovnička novináře; sv. 43. 

KLIMEŠ, Lumír. Slovník cizích slov. 7. vyd., V SPN vyd. 2., rozš. a dopl. Praha: SPN – 

pedagogické nakladatelství, 2005. 829 s. ISBN 80-7235-272-5. 

MIKETA, Kamil. Obři požírají trpaslíky. Německý Neue Passauer Presse a švýcarský 

Ringier AG vyšetřováni pro podezření ze skupování regionálních novin v Čechách a na 

Moravě. In Rudé právo. 1. 2. 1993. Rešeršní tematický archiv Syndikátu novinářů ČR. 

OSVALDOVÁ, Barbora, a kol. Zpravodajství v médiích. Praha: Karolinum, 2011. 144 s. 

ISBN 978–80-246-1899-9. 



 

72 

 

PÁCL, Pavel. Hromadné sdělovací prostředky v regionu. Vyd. 1. Ostrava: Ostravská 

univerzita, 1997. 105 s. Spisy Filozofické fakulty Ostravské univerzity = Scripta Facultatis 

philosophicae Universitatis Ostraviensis; č. 108. ISBN 80-7042-481-8. 

REICHEL, Jiří: Kapitoly metodologie sociálních výzkumů. Praha: Grada Publishing, a.s., 

2009. ISBN: 978-80-247-3006-6 

 

RUß-MOHL, Stephan. Žurnalistika: komplexní průvodce praktickou žurnalistikou. Překlad 

Hana Bakičová. 1. vyd. Praha: Grada, 2005. 292 s., [22] s. barev. obr. příl. ISBN 80-247-

0158-8. 

SEDLÁKOVÁ, Renáta: Výzkum médií: Nejužívanější metody a techniky. Praha: Grada 

Publishing a.s., 2014 ISBN: 978-80-247-3568-9 

 

ŠANDEROVÁ, Jadwiga: Jak číst a psát odborný text ve společenských vědách, Praha: 

Sociologické nakladatelství (SLON), 2007. ISBN: 80-86429-40-7 

 

ŠMÍD, Milan. 2004a. „Czech Republic“. In Media Ownership and its Impact on Media 

Independence and Pluralism. Ljubljana: SEENPM – Peace Institute. http://www.mirovni-

institu.si/media_ownership/index.htm  [1. 4. 2019] 

ŠMÍD, Milan 2004b. Vliv vlastnictví médií na jejich nezávislost a pluralitu. 

http://www.louc.cz/pril01/vlmed204doc  [1. 4. 2019)] 

TUŠER, Andrej. Typológia periodickej tlače I. Bratislava: Univerzita Komenského, 1995. 

159 s. ISBN 80–223–0834–X  

TUŠER, Andrej a ŠEFČÁK, Luboš. Okresné noviny na Slovensku: (Stručný náčrt vzniku a 

vývinu regionálnej tlače na území Slovenska od najstarších čias po súčasnosť). Bratislava: 

Slov. zväz novinárov, 1986. 177 s. 

VOJTĚCHOVSKÁ, Martina. „Konkurenti se nemohou domlouvat“. Pp. 34 in Marketing & 

Media, 41/09, 6. 10. 2008.   

WANATOWICZOVÁ, Krystyna. Já, Vlasta Košťál. Mladá fronta Dnes – Praha. 2008, 

19(154). ISSN 1210-1168. 

WASCHKOVÁ CÍSAŘOVÁ, Lenka. Český lokální a regionální tisk mezi lety 1989 a 

2009. Vyd. 1. Brno: Masarykova univerzita, 2013, 339 s. Media. ISBN 978-80-210-6478-2   

 

 

http://www.mirovni-institu.si/media_ownership/index.htm
http://www.mirovni-institu.si/media_ownership/index.htm
http://www.louc.cz/pril01/vlmed204doc


 

73 

 

Seznam příloh 

Příloha č. 1: Odstoupení od nájemní smlouvy, adresované redakci Jihočeské pravdy 

ředitelem sdruženého podniku Jihočeské tiskárny NP RSDr. Gustavem 

Varechou ze dne 29. 12. 1989.   

Příloha č. 2:   Nabídka na pomoc v řešení obtížné situace redakci deníku Jihočeská pravda 

ze strany ředitele lineckého vydavatelství Wimmer DRUCK-LINZ ing. 

Rudolfa Andrease Cuturiho ze dne 3. 5. 1990. 

Příloha č. 3:  Vyjádření redakce Jihočeské pravdy k formě deetatizace s. p. Deltapress, 

adresované Ministerstvu pro správu národního majetku ČR dne 28. 1. 1991. 

Příloha č. 4: Rozhovor s Vladimírem Majerem, šéfredaktorem Jihočeské pravdy, ze dne 

2. 3. 2019 

Příloha č. 5: Rozhovor s Mgr. Jitkou Bosákovou, ředitelkou vydavatelství a předsedkyní 

představenstva Vltava – Labe – Press, a. s., ze dne 1. 4. 2019  

Příloha č. 6: Rozhovor s Mgr. Františkem Kotrbou, šéfredaktorem Českobudějovických a 

Jihočeských listů, ze dne 23. 2. 2019 

Příloha č. 7: Rozhovor s Mgr. Petrem Soukupem, šéfredaktorem Jihočeských listů, ze 

dne 8. 3. 2019 

Příloha č. 8:  Rozhovor s Mgr. Martinem Trösterem, šéfredaktorem Jihočeského deníku, 

ze dnes 22. 3. 2019 

Příloha č. 9: Titulní strana Jihočeské pravdy z pondělí 2. 1. 1989 

Příloha č. 10: Titulní strana Jihočeské pravdy z pátku 17. 11. 1989 

Příloha č. 11: Titulní strana Jihočeské pravdy ze soboty 18. 11. 1989 

Příloha č. 12: Titulní strana Jihočeské pravdy z úterý 21. 11. 1989 

Příloha č. 13: Titulní strana Jihočeské pravdy z pátku 24. 11. 1989 

Příloha č. 14: Titulní strana Jihočeské pravdy z 30. 12. 1989 

Příloha č. 15: Titulní strana Českobudějovických listů z 2. 11. 1992 

Příloha č. 16: Titulní strana Českobudějovických listů ze 17. 8. 1996 

Příloha č. 17: Titulní strana Českobudějovických listů z 19. 8. 1996 

Příloha č. 18: Titulní strana Českobudějovických listů z 14. 12. 1998  

Příloha č. 19: Titulní strana Českobudějovického deníku z 27. 10. 2006 

Příloha č. 20: Titulní strana Českobudějovického deníku z 2. 1. 2019 

Příloha č. 21: Titulní strana Českobudějovického deníku ze 7. 1. 2019 

Příloha č. 22: Titulní strana Českobudějovického deníku z 8. 1. 2019 



 

74 

 

Příloha č. 23: Titulní strana Českobudějovického deníku z 9. 1. 2019 

Příloha č. 24: Titulní strana Českobudějovického deníku z 10. 1. 2019  

Příloha č. 25: Titulní strana Českobudějovického deníku z 11. 1. 2019  

Příloha č. 26: Titulní strana Českobudějovického deníku z 12. 1. 2019  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

75 

 

Přílohy 

Příloha č. 1: Odstoupení od nájemní smlouvy, adresované redakci Jihočeské pravdy 

ředitelem sdruženého podniku Jihočeské tiskárny NP RSDr. Gustavem 

Varechou ze dne 29. 12. 1989.  



 

76 

 

Příloha č. 2:   Nabídka na pomoc v řešení obtížné situace redakci deníku Jihočeská pravda 

ze strany ředitele lineckého vydavatelství Wimmer DRUCK-LINZ ing. 

Rudolfa Andrease Cuturiho ze dne 3. 5. 1990. 



 

77 

 

 



 

78 

 

Příloha č. 3:  Vyjádření redakce Jihočeské pravdy k formě deetatizace s. p. Deltapress, 

adresované Ministerstvu pro správu národního majetku ČR dne 28. 1. 1991. 

 

 



 

79 

 

 



 

80 

 

Příloha č. 4: Rozhovor s Vladimírem Majerem, šéfredaktorem Jihočeské pravdy, ze dne 

2. 3. 2019 

Rozhovor s Vladimírem Majerem, dlouholetým redaktorem a prvním šéfredaktorem 

Jihočeské pravdy po listopadu 1989 

Do redakce Jihočeské pravdy jste nastupoval jako elév ve svých sedmnácti letech. To bylo 

v roce 1961.  Od té doby pracujete v téže redakci, která mezitím třikrát změnila jméno, 

dodnes.  Tedy úctyhodných 58 let. Taková profesní věrnost a zkušenost je ojedinělá. Jaké 

atributy jsou podle Vás pro regionální tisk nejdůležitější pro to, aby byl úspěšný?        

Já jsem nastupoval na začátku šedesátých let, měl jsem před vojnou a neměl žádné životní 

zkušenosti, ale učil jsem se řemeslo dělat od píky a tak, aby byl spokojený jihočeský čtenář.   

Je logické, že regionální noviny musí umět svému čtenáři nabídnout to, co centrální tituly. 

Tedy zahraniční informace, hlavní vnitropolitické a hospodářské dění, zahraniční a domácí 

sport. Ale ten hlavní důvod zájmu čtenářů, ta přidaná hodnota každých regionálních novin, 

jsou jejich místní, lokální informace a témata a dokonalá znalost kraje. Místní zprávy se 

z hlediska práce redakce pořizují nejhůře. Stojí nejvíce práce i prostředků. Redaktor je 

nemůže převzít z jiných zdrojů jako v případě ostatních typů zpráv. Redaktor si je musí 

odpracovat. Vytelefonovat je, sehnat přímo v terénu, mít dobré kontakty, přehled o dění 

v kraji. Čtenáře zajímá, co se stalo v sousedství, kam jela sanitka, hasiči, jak hrálo jejich 

fotbalové mužstvo v I. B třídě, co se bude v okolí dít o víkendu. To jsou informace, za které 

byl a je ochoten zaplatit a které mu v minulých desetiletích nikdo jiný nežli regionální titul 

nedokázal nabídnout, protože je nikdo jiný nedokázal získat. A regionální noviny tak bývaly 

v krajích suverénně nejčtenějším deníkem s mnohonásobně vyšším počtem čtenářů, než 

mívaly v daném regionu nejčtenější centrální tituly. Ta doba kdy měly dobře dělané 

regionální noviny neotřesitelnou pozici ve svém kraji už je bohužel pryč. Trh se významně 

změnil s nástupem internetu. Cesta informace ke čtenáři se zjednodušila a zrychlila, 

najednou nebylo potřeba mít tiskárny a distribuční kanály a prostředky na zajištění tisku a 

distribuce.  Ale podstata dobré redakční, novinářské práce je vždycky stejná, na nosiči 

nezáleží. Je to úcta ke čtenáři, k informaci, k pravdě. Na začátku devadesátých let jsem 

nechal svým tehdejším kolegům vyrobit obrovskou tabuli s nápisem Audiatur et altera pars 

– Budiž slyšena druhá strana. Měli jsme ji v zasedací místnosti, kde se odehrávaly porady 

celého týmu. Jsem rád, že ji mají i po třiceti letech kolegové stále na očích, a když jsme se 

stěhovali, vzali si jí s sebou. I proto jsem optimista a věřím, že dobrý regionální noviny 

nezaniknou, že budou vždycky čtenáři, které bude zajímat, kam jela ta sanitka…     
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 Ti, kteří Vás znají, si váží Vaší vrozené slušnosti. Jak se Vám podařilo přečkat osmadvacet 

let ideologického tlaku, které komunistické orgány na noviny a novináře vyvíjeli, bez 

vážnějšího excesu? A jak jste se po listopadu 1989 vyrovnávali s politickou minulostí 

Jihočeské pravdy?  

Říkám to s určitou nadsázkou už téměř třicet let, ale nás na sportu vždy tak trochu chránilo 

to, že branky, body a sekundy nebyly s politikou přímo spojovány. A že jsme tudíž byli 

vždycky trochu stranou zájmu, nebylo na nás tolik vidět a nebyl na nás vyvíjen žádný 

výrazný ideologický tlak tak jako na kolegy v jiných odděleních. Ale je samozřejmé, že 

minulost náš titul významně poznamenala, co se týče jejího renomé a samozřejmě i 

majetkových vztahů. Neposlouchalo se nám to dobře, když plné českobudějovické náměstí 

v jednom rohu volalo: Rudé právo lže!  A z druhého rohu se ozývalo: Jihočeská taky! Nečetli 

se nám dobře ty anonymy, které nám vyhrožovaly tím nebo oním. Ani jsem o některých 

lidem v redakci neříkal, abych jim nebral motivaci, jiné jsem naopak dával na nástěnku, 

protože po čase už spíše vzbuzovaly úsměv.  Důležité nebylo to minulé, důležité bylo 

neklamat a nezklamat čtenáře teď.          

Osmadvacátého prosince 1989 si členové KSČ jednomyslně schválili zrušení stranické 

organizace a čtrnáct jich ihned zrušilo své členství. Vřelo to ale i ve Vydavatelství Rudé 

právo, které bylo vydavatelem Jihočeské pravdy. Byl odvolán ředitel tohoto stranického 

vydavatelství Bohumil Plundra a na jeho místo byl jmenován Vlastimil Košťál. Až po létech, 

v roce 2008, v rozhovoru pro Mladou frontu Dnes uvedl, že předtím objížděl krajské redakce 

a přesvědčoval lidi, aby ho volili… Přijel i do Jihočeské pravdy, ale podle svědectví 

tehdejšího šéfredaktora Vladimíra Doležala prý na personální změny v redakci příliš netlačil. 

Když jsem jako nově zvolený šéfredaktor kontaktoval OF a nabídl jim zpravodajský prostor 

v zavedených novinách, řekl mi tehdy na mou otázku, co by potřebovali, Jiří Vlach toto: 

„Pište pravdu, to bude stačit…“ 

Zápisy z redakčních jednání se v prosinci osmdesát devět moc nedělaly, ve vedení panovaly 

rozdílné názory na to, jak pokračovat. V tiráži byl Vladimír Doležal naposledy uveden jako 

šéfredaktor 28. 12. 1989, od 29. prosince nikdo. Podle nabídky dohody o změně pracovní 

smlouvy, podepsané 29. 12. Vlastimilem Košťálem, jsem byl od 22. 12. jmenován 

šéfredaktorem. V prvním čísle roku 1990 se v listu objevila informace, že vedením redakce 

pověřil redakční kolektiv Vladimíra Majera. Do tiráže jsem se ale jako šéfredaktor dostal až 

1. června 1991, kdy naše noviny poprvé vyšly s novým názvem Deník Jihočeská pravda. 
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Mimochodem, nebyl jsem první volbou kolegů, ti vůbec napoprvé navrhli do čela mého 

staršího kolegu ze sportovní redakce Petra Turka. Ten ale s díky odmítl a navrhl mne. Proč 

si lidé z redakce tehdy do čela přáli sporťáky, jsem pak mnohokrát vysvětloval tím, že jsme 

si s minulým režimem příliš nezadali, protože gól přeci jen není třídní… 

Ve druhém čísle roku 1990 z hlavičky Jihočeské pravdy zmizela hvězda Řádu práce, ale 

hlavně se zásadně změnil obsah listu. To, že se nám snad podařilo získat si důvěru čtenářů, 

svědčí i to, že redakce v roce 1990 dostala rekordních 5000 dopisů od čtenářů, což potvrzuje, 

že náš regionální list znovu dokázal lidi v regionu oslovit. 

Jak v praxi vypadalo vyvázání krajského deníku z majetku KSČ? A jaký byl další vývoj 

privatizace Jihočeské pravdy a okresních týdeníků v devadesátých letech? 

K 31. březnu 1991 zaniklo Vydavatelství Rudé právo.  Vedle Vydavatelství Florenc – 

zařízení KSČ, které vydávalo Rudé právo, a dalších subjektů, vniklo i vydavatelství Delta. 

Jeho zaměstnanci zvolili 12. února 1990 ředitelem Vlastimila Košťála, který byl krátce 

předtím ustanoven i do vedení Vydavatelství Rudé právo. Vlastimil Košťál se snažil se svým 

týmem vyvést a vyvázat Deltu z majetku KSČ. Nutným krokem k získání právní subjektivity 

bylo dočasné založení organizace jako hospodářského zařízení Obrody – KDS údajně proto, 

že tehdejší Federální úřad pro tisk a informace ani Ministerstvo kultury nechtěly 

vznikajícímu podniku udělit právní subjektivitu. Údajně také hrozilo, že by se majetek mohl 

stát takzvaným opuštěným majetkem, který by mohl uchopit kdokoliv. Za Obrodu pak na 

porady titulů začal docházet poslanec za Občanské fórum Jozef Wagner. Ten byl aktivní…  

V březnu 1990 se z Vydavatelství Rudé právo stalo Vydavatelství Delta. Podle archivu ČTK 

byl majetek převeden v srpnu 1990 a vláda dal Deltě právo s ním hospodařit. Vlastimil 

Košťál byl podle článku v MfDnes  v obchodním rejstříku dál zapsán jako ředitel 

Vydavatelství Delta, ale on sám říkal, že poté, co převedl majetek Delty na stát, z firmy 

odešel a stal se zaměstnancem pasovského nakladatelství. Pro Pasovské pak také bývalé 

komunistické noviny kupoval.   

Majetek užívaný Deltou nicméně dál zůstával ve vlastnictví KSČ. Deltě byl pouze 

propůjčen. Převod majetku mezi KSČ a Úřadem předsednictva vlády ČSFR se uskutečnil 

dohodou z 2. srpna 1990 s tím, že Delta zůstává majetkem Obrody až do vytvoření státní 

akciové společnosti, kterou zamýšlel vytvořit Úřad předsednictva vlády. Po rozhodnutí, že 

úřady vlády by neměly vykonávat hospodářskou činnost, byl připraven převod majetku na 

Ministerstvo obchodu ČR tak, aby byl zřízen státní podnik. Ministerstvo obchodu ale 
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rozhodnutí odložilo a Úřad předsednictva vlády proto založil 1. října nový státní podnik 

Deltapress, s. p., opět v čele s ředitelem Vlastimilem Košťálem. Majetek této společnosti 

tehdy činil 300 milionů korun. 

Připravovanou dohodu s cílem založit státní akciovou společnost jako nezbytný krok 

k deetatizaci nakonec Úřad předsednictva vlády odmítl podepsat a chtěl Deltapress předat 

pod Úřad pro správu národního majetku a jeho privatizaci s úmyslem podnik delimitovat na 

dílčí provozní jednotky, tedy redakce. S těmi mělo být naloženo podle zákona o malé 

privatizaci. Jedenadvacátého listopadu 1990 ředitel Deltapressu informoval redakce, že Úřad 

předsednictva vlády předchozího dne vyhlásil do ukončení revize Federálního ministerstva 

kontroly v tomto vydavatelství moratorium na majetek tohoto podniku. Do té doby nebude 

řešena žádná žádost o eventuální delimitaci jednotlivých redakcí.        

To dopadlo i na Jihočeskou pravdu. Doba byla překotná a my jsme nemohli čekat, museli 

jsme hledat seriózní řešení pro budoucnost, konat, abychom přežili. Vedení redakce v tu 

dobu navázalo spolupráci se sousedním hornorakouským vydavatelským domem Wimmer 

Druck Linz z Lince. To reprezentoval především jeho majitel Rudolf Andreas Cuturi. Musím 

říci, že s nimi se nám jednalo velmi dobře. Vedení se nabídlo vytvořit společný podnik jako 

dceřinou společnost Delty. Nabídlo postavit v Českých Budějovicích tiskárnu, tři roky titul 

dotovat papírem, poskytnout redakční systém, systém fotosazby, dvaatřicetistránkovou 

rotačku, dodávání fotopolymerových desek po tři roky, poskytnout použité, ale funkční 

vázací zařízení, proškolit personál, spolupracovat v oblasti inzerce a po dobu výstavby 

tisknout Jihočeskou pravdu v Linci. Podmínkou k uzavření takové mezinárodní spolupráce 

se zdála být maličkost - potřebovali jsme získat právní subjektivitu a vyvázat se z Delty. 

Bylo to období, kdy jsme na společných poradách vedení redakcí krajů a dalších titulů 

vydavatelství Deltapress celkem svobodně diskutovali budoucnost. Některé tituly využily té 

příležitosti a ze skupiny odešly. Byla to například redakce týdeníku Televize s odůvodněním, 

že vždy obsahově patřila k Československé televizi, odešly Květy s důrazem na dlouhou 

tradici titulu, odpoutal se i Dikobraz a další časopisy. Naprostou většinu krajských deníků 

ale dokázal ředitel Vlastimil Košťál přesvědčit o tom, že ve svornosti je síla a že by 

regionální tituly měly postupovat jednotně. 
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A přesvědčil i Vás k na tu dobu zřejmě optimálnímu řešení. Vždyť Vámi řízená Jihočeská 

pravda patřila k nejúspěšnějším titulům u nás?   

Ano, ale to bylo dáno i tím, že jsme si mohli v té době dovolit tisknout noviny na lepší 

technice, že noviny vypadaly navenek líp, že jsme se snažili naslouchat čtenářům, aby 

vypadaly líp i zevnitř.  Že jsme se za pochodu učili dělat kroky k tomu, abychom byli stále 

lepší. Vzpomínám si, že jsem každé ráno chodil do redakce o dvě hodiny dřív než ostatní, 

abych je stačil pročíst a na nástěnku napsat hodnocení významnějších článků a jednolitých 

autorů. A na základě tohoto hodnocení jsem rozdával drobné desetikorunové prémie: Takhle 

vypadá článek za plus padesát a takhle hrubá chyba. Kolegové v redakci se mnou na nástěnce 

často i polemizovali a tak jsme se vlastně navzájem učili dělat to líp.   A ono se to doráželo 

v produktu. V březnu 1992 podle agentur AMASIA a AISA byla Jihočeská pravda 

nejčtenějším regionálním deníkem se 46 procenty pravidelných čtenářů.  

A pomáhaly nám samozřejmě i změny technické. S Pasovskými přišlo zavedení redakčního 

systému Cicero, pro který jsme si jeli do Koblence, aniž by kdokoliv z nás předtím vlastně 

viděl pořádný počítač. A přišly významné investice do polygrafie, která byla ve srovnání 

s německou nebo rakouskou polygrafií neskutečně zanedbaná a přinesla naprosto razantní 

řez.  

K 30. říjnu 1992 v Jihočeských tiskárnách zaniklo celé jedno odvětví výroby novin – horká 

sazba. Výroba přešla na počítačový redakční systém Cicero. K 14. prosinci 1992 název 

Jihočeská pravda z hlavičky na titulní stránce nadobro zmizel a byl nahrazen novým názvem 

– Jihočeské (Českobudějovické) listy. Tyto noviny již byly vytištěny na nové ofsetové 

rotačce Vydavatelství Vltava, s. r.o., která byla srdcem nového Novinového centra na 

českobudějovické Vrbenské ulici. Investice do něj byla 121 milionů korun. Od 19. srpna 

1996 pak začaly v krajích vycházet jednotné modré Deníky Bohemia, a na Moravě později 

Deníky Moravia.  To představoval splnění dílčího cíle, který si před nějakými šesti lety F. 

X. Hirtreiter jako autor strategie Pasovských předsevzal.  
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Příloha č. 5: Rozhovor s Mgr. Jitkou Bosákovou, ředitelkou vydavatelství a předsedkyní 

představenstva Vltava – Labe – Press, a. s., ze dne 1. 4. 2019  

 

Rozhovor s Jitkou Bosákovou, první ředitelkou Vydavatelství Vltava a generální 

ředitelkou a předsedkyní představenstva Vydavatelství Vltava - Labe – Press 

Byla jste společně s Vladimírem Majerem klíčovou osobností v období privatizace 

Jihočeské pravdy po roce 1989. Stála jste jako ředitelka vydavatelství Vltava za jejím 

výrazným rozvojem v devadesátých letech. Když si připomenete nejistou dobu počátku 

devadesátých let, Jihočeská pravda se se ctí vypořádala se svou minulostí, získala opět 

důvěru čtenářů, ale musela řešit svou ekonomiku a vlastně i bojovat o přežití. Jak a kde 

jste viděli budoucnost vašeho deníku? Co pro Vás osobně bylo v té době klíčové, jaké kroky 

jste museli jako vedoucí osobnosti titulu učinit? Jaká největší rizika v té době hrozila? 

Vydavatelem Jihočeské pravdy bylo vydavatelství Rudé právo a krajské deníky byly jejich 

filiálkou. Takzvaným ideologickým vydavatelem, což si najdete pod hlavičkou každého 

titulu, byl vždycky daný KV KSČ, my jsme byli JKV KSČ neboli orgán Jihočeského 

krajského výboru Komunistické strany Československa. Listopad 1989 byl velký mazec. 

Jestli někdo říká, že to byla nějaká velká legrace, tak to tedy vůbec nebyla, protože noviny 

mohly skončit raz dva. České Budějovice byl jediný okres, kde nevycházel stranický 

týdeník. Ve většině okresů vydávaly ONV a OV KSČ své týdeníky, které se týkaly pouze 

toho daného okresu, byly platformou pro soudruhy předsedy ONV a tajemníky OV KSČ. 

V Táboře byl Palcát, v Českém Krumlově byla Jiskra, v Prachaticích Hraničář. Ale 

v Českých Budějovicích nebylo nic, což začalo soudruhům pochopitelně vadit. Proto si 

usmysleli, že je čas mít tu svou platformu i v Budějovicích, proto založili týdeník Nový 

život. Vybrali si nejlepší novináře z Jihočeské pravdy. Naši kolegové ale tehdy měli hroznou 

kliku, protože se Nový život začal vydávat až na podzim 1989 a skoro nikdo je 

nezaregistroval. Napomohla tomu i červená barva, protože většina novin byla červených, až 

teda na Pravdu, ta byla oranžová. Když přišel sedmnáctý listopad, měli velkou kliku, že byli 

týdeník. To číslo …takhle by to nešlo, soudruzi, musíme jinak… už sice měli hotové, ale tím, 

jak se to všechno turbulentně měnilo po hodinách, tak u dalšího čísla už stihli přebarvit na 

modro. A najednou se z těch nejspolehlivějších z nás stali velcí revolucionáři. Mně osobně, 

i když asi nebudu sama, hrozně bralo, jak začali plivat na Jihočeskou pravdu. Nový život 

měl obrovský náběh čtenářů a štěstí v tom, že jako týdeník měli čas cokoli změnit, protože 

se situace stále měnila. Jenže my byli deník a museli jsme to všechno mapovat, což byly 
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obrovské nervy. Tenhle týdeník hrál v polistopadové době velkou roli, pro nás to byla nově 

vzniklá konkurence. Pak se ale zlikvidovali sami.  

Vy sice říkáte, že jsme se vyrovnali se ctí. Já bych spíš řekla, že jsme se vyrovnali, nevím, 

jestli se ctí, ale vyrovnali. Tehdy jsme si žili vlastním životem, šéfredaktorem byl Vladimír 

Majer, jak říkám, zvolený na chodbě, a já mu dělala jakoby dvojku, protože pan Majer je 

skvěle píšící, ale organizace mu zase tolik nešla. Ale tu „zvěř“ tam někdo musel dirigovat. 

Ostatní deníky se v tom tak plácaly stejně jako my, všichni byli řízení z Prahy, ale nějak 

jsme se z toho vybabrali. V červenci 89 jsem se stala sekretářem redakce. Pár měsíců pryč. 

A najednou bum, a byl tu převrat. To byly volby, jak jsem říkala, na chodbě. Ale v tu chvíli 

nám byli nějaké pozice ukradené. Na kašně na náměstí se křičelo: Rudé právo lže, Jihočeská 

taky!  

Ale byl tady druhý problém a to bylo seskupení Obroda, kde se soustředili všichni ti, kdo 

byli v osmašedesátém vyhozeni ze všech možných pozic. Vzniklo nařízení, že každá redakce 

musí vzít všechny zpátky na jejich původní pozice. No jo, ale píše se rok osmdesát devět a 

vy máte nabrat lidi, kteří byli vyhozeni. A nemusíme být Einsteinové, abychom si uvědomili, 

že tedy čas oponou trhnul. Najednou se nám na chodbě začali trousit, z mého pohledu, starci, 

kteří byli stejně staří jako dnes já. Ale já k nim neměla žádný vztah, i když někteří mí 

kolegové, jako třeba pan Majer nebo pan Ortmann, je znali. My toho ale měli až nad hlavu, 

a najednou jsme měli v redakci zhruba pět zapšklých novinářů. Z finančního hlediska to 

nebyl problém, tehdejší vydavatel Rudé právo vše zaplatilo. A navíc, Jihočeská pravda nikdy 

nebyla dotovaný titul. Dokonce jsme měli limitovaný náklad, abychom nepřeskočili náklad 

Rudého práva, který byl prodávaný v kraji. Říkalo se tomu stop náklad, nesměli jsme 

tisknout víc. Bylo to i v návaznosti na to, kolik Praha uvolnila papíru tiskárnám. Jihočeské 

tiskárny byly úplně separátní firma, seděli jsme sice ve Vrbenské pohromadě, ale s námi 

neměli co dělat.  

Vedle Nového života jsme se tedy museli vypořádat i s touhle Obrodou. Někteří to pochopili 

a odešli hned, ale někdo se tam držel zuby nehty.  

Pak se to ale začalo hroutit. Mladá fronta si udělala šikovnou, podle mého v uvozovkách, 

akci, když Karel Hvížďala přijel z Německa, zařídili si akciovku, svazákům ji ukradli z pod 

rukou a buchli to Francouzům. Jenže my jsme byli Kájové Maříkové, chtěli jsme být čestní 

a nedělat tyhle finty. Začali se o nás ucházet z Lince, ale o tiskárny se zajímali vydavatelé 

z Pasova. Pasovští žili v hlubokém omylu, že noviny a tiskárna jsou jedno a to samé. Mysleli 

si, že když získají tiskárnu, že získají i noviny. Proto tam proběhla nějaká jednání, ale pak 



 

87 

 

přišel Zelený čtvrtek roku devadesát jedna, kdy přijeli lidé z Pasova, výkonný ředitel F. X. 

Hirtreiter a jeho další dva lidé. Vyprávěli nám o svém rodinném vydavatelství, o tom, jak to 

s námi myslí, o tiskárnách a chtěli, abychom jim od prvního června podepsali „letter of 

intent“ neboli dohodu o společném záměru. A my to podepsali, byl to takový obrovský papír. 

Pak si naše lidi Hirtreiter volal každého zvlášť, aby to podepsal, a dal každému sto marek, 

což byla tehdy polovina průměrného platu. Všichni se nás ptali, jestli to tedy mají podepsat, 

a my jim s panem Majerem odpověděli, že jiné možnosti nemáme, že taky nevím, co nás 

čeká, ale že je to na nich. Já jsem tu dohodu šla podepsat jako předposlední, ale peníze jsem 

si od nich nevzala, z čehož teda ti Němci byli úplně vykulení a ptali se mě, proč si je nechci 

vzít. A já jim na to řekla, že jim věřím, že to dělají pro ty noviny a odešla jsem. Po mně šel 

pan Majer.  Když už bylo po všem, tak si k nám dvěma Hirtreiter sedl a ptal se, proč jsme 

peníze jako jediní dva nevzali, načež jsme se na sebe s Vláďou podívali, protože jsme nic o 

penězích nikomu neřekli. Hirtreiter nám je chtěl aspoň nechat v redakci na kafe, ale my jsme 

nepřijali ani to. A musím říct, že jsme je tímhle gestem úplně vykolejili a v Pasově se to pak 

dlouho tradovalo. 

 Vy jste se záhy osvědčila při řešení úkolů spojených především s obsahem a ekonomikou 

novin: řešením inzerce, předplatného, distribuce. To jsou většinou činnosti, které nejsou 

pro teoretiky tak atraktivní, ale pro život titulu naprosto klíčové a možná i důležitější, než 

je kvalita produktu. Jaká opatření jste museli ve vedení Jihočeské pravdy přijímat a jaké 

kroky činit při vyvázání titulu z majetku KSČ a pozdější privatizaci přes Deltu a Deltapress, 

nabídky rakouského vydavatelství Wimmer Druck Linz až k nástupu pasovského 

vydavatelství? A jak je vnímáte dnes? Existovala tehdy lepší, respektive jiná cesta? Jak se 

k budování silného vydavatelského domu regionálních titulů stavěly tehdejší státní úřady? 

Ministerstva, ÚOHS…   

Podepsali jsme to všichni, protože jiná možnost ani nebyla, jedině jít do Nového života. 

Česká cesta nebyla žádná, protože jakmile nemáte tiskárnu, tak jste nahraná. Přemýšleli jsme 

o spolupráci s Lincem, ale to bychom museli tisknout v Linci, jenže tehdy byla horká sazba, 

žádné datové přenosy nebyly. Nejpromyšlenější se nám zdál Pasov a líbilo se nám, že je to 

malé rodinné vydavatelství. Takže Zelený čtvrtek, kdy jsme podepsali „letter of intent“, byl 

zásadní událostí. Podepsali jsme, že se od prvního června staneme součástí nového 

vydavatelství a budeme Deník Jihočeská pravda. Od prvního června jsme tedy začali a 

myslím si, že málokdo může říct, že byla pasovská doba špatná. Vždycky měli zájem o 

noviny, byli nároční. Samozřejmě, že tam proběhlo i pár špatných rozhodnutí, ale okamžitě 
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jsme dostali tiskárnu, postavili nám novinové centrum. Pro ně to byla velká příležitost. Pasov 

leží kousek od hranic v Dolním Bavorsku. Vždycky byli proti jiným rodinným 

vydavatelským domům takoví uťáplí. A najednou přišla příležitost, aby jako první 

z německých vydavatelů překročili hranici a hlavně měli odvahu a získali prestiž. Věděli, že 

náš trh bude také pro inzerenty zajímavý.  

Na tu naši smlouvu nereagoval nikdo nijak. Úřady a organizace měli svých starostí dost. 

Jediný, kdo reagoval, ale ze začátku ne dobře, byli čtenáři. Především ti, kteří se narodili za 

války, protože ještě nebyla vyřešena sudetoněmecká otázka. Obava čtenářů spočívala v tom, 

že budeme prosazovat zájmy sudetských Němců, kteří byli odsunutí po válce. Že nám 

pasovští vnutí to, že se máme psát o tom, aby se sudetským Němcům všechno vrátilo. 

Ale chodily nám také dopisy o tom, že glorifikujeme Masaryka, i když střílel do dělníků, 

což ale byly výstřely do tmy. Ale samozřejmě jsme to brali vážně a dobře nám to nedělalo. 

I když si myslím, že ostatní kraje tuhle situaci prožívali hůř. Po nás to podepsala Plzeň, kteří 

se nás ptali, jestli to mají podepsat. Ale kdybychom dohodu nepodepsali my, tak by pasovští 

odjeli domů a nic by z toho nebylo. 

Při nákupu českých titulů bavorským vydavatelstvím zažily vaše noviny řadu útoků a 

obvinění z vazalství a poněmčování českého regionálního tisku atp. Zažila jste jako 

ředitelka úspěšné jihočeské divize tlak ze strany majitele na obsah titulu?  Museli jste 

bojovat o to, aby „noviny zůstaly české“? 

Čistokrevná nula. Na to Vám dávám čestný pionýrský. Na tohle téma jsem často mluvila 

s majitelem vydavatelství doktorem Axelem Dieckmannem, aby věděli, že tohle by s námi 

teda nešlo. Museli si uvědomovat, když jsme si s Vláďou Majerem nevzali těch sto marek, 

že máme nějaký názor. Věděli, že nás nebudou jen tak dirigovat. Ale hodně pro nás toho 

udělali, dali tiskárnu a za velké peníze vydražili vydavatelský dům na náměstí, kde byla dřív 

inzerce. Naučili nás, co to je vydavatelství, protože to jsme vůbec netušili.  
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V devadesátých letech byla Jihočeské pravda, později Deník Jihočeské pravda a Jihočeské 

listy, výjimečně úspěšným regionálním titulem. Jaké měly tehdy základní hospodářské 

parametry: čtenost, náklad, jak silný byl předplatitelský kmen a jak se vyvíjel inzertní trh? 

Respektive co bylo podle Vás klíčem k úspěchu? Byla to tradice a kvalita produktu? 

Vydavatelská politika? Kombinace obého? 

Majitele nejvíce zajímala ekonomika, stali jsme se pro ně investicí. Ekonomika jsou peníze 

za prodej novin, dalším příjmová oblast je inzerce a v tiskárně tzv. tisk cizích zakázek. 

Inzerci jsme ale jako Jihočeská pravda nikdy neřešili, takže Němci založili inzertní oddělení. 

Měli jsme pár inzerátů, na nějaké firmy na hranicích, které jsme překládali a tiskli. Přijel 

k nám jeden z ředitelů z Pasova, tehdy jsme šli ještě s Vláďou Majerem do hotelu Malše, a 

řekl nám, že se inzerce musí pohnout, a že mám inzertní oddělení vést já.  Myslela jsem si, 

že mě pan Majer nepustí, protože by tam zůstal organizačně ztracený. Navíc, my se na 

inzerci, tak, jak v té době byla, koukali s patra. Ale v tom se ukázala jeho vyzrálost, protože 

mě pustil. Začala jsem teda jezdit do Pasova, oni zase sem a dávali jsme to dohromady. Měli 

jsme první počítač a programátora. A určitě jsme byli první v republice, kdo tomu dal nějaký 

systém. Zavedli jsme inzertní týmy s tím, že to my musíme za firmami a ne ony za námi, 

jako to bylo dříve.  

Ekonomický život vydavatelských domů je samostatná a velice důležitá kapitola. Pasov 

vždycky dbal na oddělení vydavatelské a redakční části. Protože u nich je to Bible, kterou si 

nikdo nedovolí překročit. Ale já to brala jinak. Jsem vystudovaná novinářka, píšící člověk a 

najednou se nemám ze své pozice starat o to, co se píše v novinách? To pro mě bylo 

nepředstavitelné, u nás jsme to měli stále skloubené. Začala vznikat vydavatelská část, kde 

bylo oddělení odbytu, tzn. prodeje novin, který se stará o předplatitele a volný trh, čili kiosky, 

kterých byly v té době mraky. Tehdy jsme měli první měsíční obrat milion korun. A to byly 

nepředstavitelní peníze. V Pasově byli hrozně spokojení, oni nepředpokládali, že bychom 

prvních pět let neměli ztrátu. Pro nás bylo slovo ztráta neslušné slovo, museli jsme si na 

sebe vydělat. Byť jsme malinkatý kraj, tak jsme měli daleko lepší hospodářské výsledky než 

ostatní. Proto jsme byli dáváni za vzor a jezdili jsme pomáhat i do ostatních krajů.  

Vedle ekonomiky je samozřejmě zajímal náklad, čtenost je měkký argument. Měli jsme 

devadesát procent na předplatném, a to je radost a krása nesmírná, když máte peníze dopředu 

a můžete s nimi pracovat. Pátek byl nejsilnější den, to jsme měli i přes sto tisíc náklad, další 
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silné den bylo pondělí a sobota, úterý bylo nejhorší, ale to platí i dodnes. Dříve byl i Deník 

více regionální. 

Jako výjimečně úspěšná manažerka jste se stala první ženou v čele celého vydavatelství 

Vltava – Labe – Press. Byla jste generální ředitelkou, předsedkyní představenstva. Co bylo 

v té době klíčové pro řízení a rozvoj celého koncernu? A jak hodnotíte úspěšnost VLP 

v novém tisíciletí? 

Když přišli pasovští v roce devadesát jedna, vzniklo vydavatelství Vltava, s.r.o., pod které 

spadaly jižní a západní Čechy a kancelář v Praze. Tím, jak přibývaly další kraje, ve 

východních Čechách to bylo PNPress, a.s., protože se dříve noviny jmenovaly Pochodeň a 

také se chtěli zavděčit pasovským, tedy Passau Neue Presse. Poslední bylo vydavatelství 

Labe, s.r.o., v Ústí nad Labem. Šéfové jednotlivých divizí jezdili na porady a už tam jsem 

byla jediná ženská. V roce devadesát osm jsme si pořídili novou rotačku, tam už byl 

šéfredaktorem František Kotrba, dokonce mám noviny, které jsme vydali k této příležitosti. 

Tehdy přišel pokyn z Pasova, že musíme všechny firmy sloučit do jedné společnosti. Od 

podzimu jsem už byla v Praze a generálním ředitelem byl Vlastimil Košťál. V té době měl 

Pasov už Spartu Praha a Košťál se staral spíše o ni, takže jsem společně s jednou právničkou 

dávala celou velkou fúzi dohromady. A koupili jsme také tiskárnu Mír v Praze a Večerník 

Praha. V roce dva tisíce vznikla Vltava – Labe – Press, a.s. stále se sídlem v Českých 

Budějovicích. A to už byla velká firma. V roce dva tisíce jedna jsem skončila, protože přišel 

nový generální ředitel Michael Ondraschek. V té době jsme kupovali Zemědělské noviny a 

Svobodné slovo, které do té doby vydávali vydavatelé z německého Koblenze, a zároveň 

jsme kupovali bývalé krajské tituly na Moravě. Deník v Olomouci prodávali právě lidi 

z Koblenze, a od vydavatelů z Düsseldorfu, kteří vlastnili Mladou frontu a Lidové noviny, 

jsme koupili Rovnost v Brně a Svobodu v Ostravě. V té době jsem byla výkonná ředitelka a 

místopředsedkyně představenstva. Ale věděla jsem, že s tím novým generálním ředitelem 

prostě nemůžu pracovat. Jela jsem do Pasova s výpovědí, kterou vydavatelé nepřijali, ale 

řekli mi, že pro ně budu pracovat napřímo. Takže jsem byla zaměstnanec nezaměstnanec. 

Tahle doba ale netrvala dlouho, protože mi jednoho dne v říjnu zavolali, že se sejdeme 

v Media baru ve vydavatelském domě, kde na mě čekal Hirtreiter s tím, že v redakci je 

majitel Dieckmann se synem. Hirtreiter měl za úkol mě přesvědčit, abych se vrátila, protože 

rovnou z Budějovic jedou do Prahy a Ondraschka vyhodí. Vrátila jsem se teda zpátky, ale 

do Prahy jsem nechtěla. Oni souhlasili, protože potřebovali pomoci s Moravou. Udělali jsme 

tam oblastní řízení apod. Tehdy bylo všechno řízeno z Olomouce, což nešlo, když si 
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vezmete, že Olomouc měla s bídou sto tisíc a měla řídit Brno a Ostravu. Dokonce 

šéfredaktorům Rovnosti a Svobody říkali vedoucí redaktoři, aby jim dali najevo, jakou mají 

moc. To jsem okamžitě zrušila, každý měl vlastní řízení pro jižní, střední a severní Moravu. 

Výsledky se okamžitě zlepšily.  

Pak se to ale zase semlelo, vyhodili ředitele z Plzně, která tehdy měla nejlepší hospodářské 

výsledky, a Pasov mě poslal to tam zachránit, i když se mi z Moravy nechtělo. Ale nakonec 

jsem šla a zůstala jsem tam tři roky. Ale po těch několika letech jsem se už cítila hodně 

unavená a znovu jsem podala výpověď, kterou Pasov, ač nerad, přijal.   

Jenomže novým generálním ředitelem se stal ale echt blb, který se jmenoval Zoltán Morvai, 

který tam byl od roku dva tisíce pět až do roku dva tisíce osm. A dříve v Pasově dělal rolaře. 

A to byl teda velká chyba. Myslel jen na sebe a ne na noviny. Tahle doba stála pasovské 

miliardu korun. Když jsem opouštěla VLP, tak jsme za rok měli dvě stě milionů zisk. A když 

zase v roce dva tisíce devět chtěli, abych se vrátila, tak zisk byl mínus tři sta milionů. Takže 

jsem zase přišla do Prahy, generálním ředitelem se stal Miroslav Pavel. Myslela jsem si, že 

když mu vysvětlím, v čem je poezie regionálního tisku, že to rychle pochopí a zbaví se 

centralizace, protože předtím všechno zcentralizovali, a zase dá vládu do krajů. Jenže to se 

nestalo, Praha byla přeplněná v několika domech a v krajích nebyl skoro nikdo. Takže Pavla 

Pasov vyhodil a na jeho místo dosadili mě. Prahu jsme vyházeli, kraje jsme posílili a 

vydavatelství se znovu nadechlo.  

Jenže pak se stalo, co se muselo stát, že v roce dva tisíce třináct koupil Andrej Babiš od 

vydavatelství Düsseldorfu Mladou frontu DNES. A potom J&T Patrik Tkáč a Daniel 

Křetínský koupili od švýcarské společnosti Ringier deník Blesk. Najednou z České 

republiky odešly dvě vydavatelské rodiny. Sešly jsme se s dcerou majitele VLP Simone 

Dieckmann a já jí řekla, že by vydavatelství měli prodat, protože jsou vydavatelská rodina a 

jde jim o noviny. Ale proti nim jsme v inzerci prostě neměli šanci. A v Pasově se na to téma 

začalo diskutovat, pan doktor Dieckmann vydavatelství prodat v žádném případě nechtěl, 

ale jeho dcera ano, ta celou situaci pochopila. Tak jsme začali hledat kupce a VLP koupila 

Penta. U toho prodeje jsem už ale nebyla, protože jsem si tohle dítě porodila a do rakve jsem 

ho poslat opravdu nechtěla. Dnes do redakce už nechodím, ale celá centralizace je špatně. 

Nemůžete regionální noviny řídit z Prahy. V Americe žije Warren Buffet, který kupuje 

tištěné lokální noviny a ví, proč to dělá, protože to je to, co lidi zajímá. Na celostátní a 
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světové zpravodajství máme takových rychlých zdrojů spoustu. Úspěšnost VLP ale jinak 

hodnotím výborně. Odklon tam sice v jednu chvíli byl, ale vše se napravilo.   

Co všechno do printového trhu přinesl rozvoj internetu a jak Vy osobně vnímáte 

internetizaci médií? Co musí dělat a udělat tištěná média, aby tento boj přežila? A v čem 

je největší síla regionálního a lokálního tisku?  A chovají se tituly nástupnického 

vydavatelství Vltava-Labe-Média podle toho? Co mohu ještě více udělat?       

U rozvoje internetu jsme byli jako jedni z prvních, mě to hrozně bavilo. Tehdy jsme měli 

takovou pasivní webovou stránku, ale byli jsme na to teda pyšní. Dokonce jsme tam už dávali 

i odkazy do novin. Ale to vlastně nebyl ten pravý internet, o kterém se dnes bavíme. Už jsme 

měli digitální fotoaparáty, diskety se dříve posílaly po autobusech. Když začaly vznikat ty 

opravdové zpravodajské weby, tak si tam každý začal dávat, co chtěl. Když si s kamarádkou 

usmyslíte, že si založíte noviny, tak to není jen tak. Musíte napsat takovou tiráž, takže, kdo 

je šéfredaktorem, kde máte sídlo, jaká bude periodicita, na Ministerstvo kultury, kde vás 

budou registrovat, dají vám registrační číslo, které pak máte v tiráži v novinách napsané. Na 

internetu ale nikoho žádat nemusíte a tiráž taky nemáte. Není tam žádný kontakt, nevíte, 

kdo za tím daným webem je. Stát pořád chce mít print ověřený, ale web si nechal uniknout. 

Místo toho měli říct: Ano, tak tady např. nick, rozdává domény, ale ať to jde zase přes 

Ministerstvo kultury a musí poslat tiráž. To už jsem říkala v dobách, kdy pojem fake news 

vůbec neexistoval. Kdyby to mělo tiráž a na webu se objevily nějaké zlořádosti, tak víte, za 

kým jít. Ale dnes nevíte, koho žalovat. Lidé jsou vychovaní, že co je psáno, to je dáno. 

Noviny si nikdy nemohly dovolit psát nepravdu, ale na internetu to neplatí a lidi tam všemu 

věří. Proto si myslím, že by měly všechny domény mít tiráže, abychom věděli, že ti lidé 

opravdu existují a mají nějaké reálné místo. Klidně i doma na gauči, to je úplně jedno. Kdyby 

mě někdo na webu urážel, ale já bych znala jeho adresu, tak ho můžu žalovat. Ale takhle to 

necháme být, protože nevíme koho zažalovat. A voda teče, kudy může, weby jsou čím dál 

tím víc drzejší. 

Taky se mi nelíbí, když si někdo přebírá obsah z několika zdrojů, a z toho si udělá vlastní 

noviny, protože tím ukradne také reklamu. Takže mně ten nový autorský zákon, proti 

kterému se tak demonstrovalo, nevadí, protože obsah se nemá vykrádat.  

Takže internet ano, ale je to zdivočilá forma. Myslím ty desinformační weby. I ve svém okolí 

vidím, a to kolem sebe nemám hlupáky, že těmto webům věřím. Třeba takové Parlamentní 
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listy, u kterých víme, kdo za tím je a co píší. Tak to mi přece musí být jasné, že když už to 

otevřu, tak nad tou zprávou musím hodně přemýšlet.  

Novinám může hodně napomoct autorský zákon. Jestli jsem to správně pochopila, tak by na 

Google mohli dát pouze link, ale ne ten článek. Nebo si musí koupit licenci od těch novin, 

že můžou využívat. Ale to pochopitelně musí platit. Tohle iniciativu také začali Němci. 

Noviny mají šanci se na tom trochu přiživit, protože placené zpravodajství, o čež se pokouší, 

je nemůže uživit. Vezměte si, kolik nových projektů vzniklo, Reportér, Echo 24, 

Neovlivní.cz. Ti všichni vykřikovali, jak jsou lidé za zpravodajství připraveni platit. Nikdo 

na to není připraven platit! Ze začátku pro to třeba něco dáte, ale pak zjistíte, že tam toho 

tolik zajímavého vlastně ani není. Jsem zvědavá třeba na Deník N, ten se nemůže uživit, to 

není Slovensko. Tam to chápou jinak. Proč třeba Reportér nebo Echo 24 najednou začali 

vydávat tištěné verze? Protože inzerent chce být pořád viděn. Tohle vždycky myslel Jindřich 

Šídlo, ale snad už přišel k rozumu.  

Novin je pořád dost. Vezměte si, že v Německu máte zhruba čtvero celostátních novin a 

zbytek jsou regionální malá vydavatelství. Ale u nás je novin ještě pořád moc, neuživí se. 

Pro noviny je těžká doba, když nemají něco dál, aby svou ekonomiku opřely o další pilíř. 

Proto jsme koupili Českou distribuční, což je firma na roznášení letáků a reklamních novin. 

Časopisům se ale daří dobře. Když jsme je kupovali my, tak jsem úplně žasla nad tím, co 

všechno si vymyslí. Třeba příběh nějaké Marie S., která se rozvedla, má dvě děti, ale neví, 

jestli si má hledat nový vztah, protože je úplně hotová z toho rozvodu. No prostě strašná 

kravina, to si spolu dáme decinku červenýho a máme to. Ale oni k tomu dají kastlíček 

psychologa, statistiku rozvodů, pak z Profimedie nakoupené fotky, něco jako strhaná matka, 

dítě. A dvoustrana je hotová, lidé to čtou a věří, že opravdu nějaká Marie S. existuje. A 

časopis na tom vydělá.  

Tuhle krizi ale deníky zvládnou, Blesk v každém případě. Dokud je budou vlastnit tito 

podnikatelé, tak je mohou dotovat ze svých jiných příjmových pilířů. Otázkou je trpělivost 

investora, dokud se mu to prostě vyplatí. Noviny prostě budou, už jsem mluvila o Buffetovi, 

ten to všechno kupuje, v Německu se taky regionálnímu tisku velice daří. Je to 

důvěryhodností. U českého regionálního tisku se toho bojím, protože tam jde jenom o 

business, ne o to novinářské srdce.  Proto se obávám o jejich periodicitu, že se změní na 

týdeníky a možná se budou vydávat jen v krajských městech. Na to potřebujete méně 

personálu, papíru, protože ten je nejdražší. Dříve jsme na jihu měli papírny ve Větřní, na 
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severu ve Štětí. Dnes se ale všechno vozí z ciziny, to je zásadní. Cenu papíru musíte 

akceptovat. Proto bylo fajn, že jsme papír nakupovali společně s Pasovem, takže jsme byli 

velkoodběratel. Teď se také zdražila cena za doručování novin, to má co dočinění se 

zvyšováním minimálně mzdy. Mzdové náklady, nákup papíru, cena za doručení, šílené 

položky. Dohnat to můžete cenou za prodej novin a inzerci. Nemyslím si ale, že tištěné 

noviny úplně zmizí, v některých okresech mají stále své noviny a dobře je to živí. Možná se 

něco zruší, aby se to pak lopotně zakládalo. Je to o nějaký trpělivosti investora. Já si myslím, 

že za chvíli budou mít lidi hlavy úplně přesycené ze všech těch informací, že zase řeknou: 

Já si to chci přečíst v klidu, nechci lítat z webu na web, já chci mít zase noviny k snídani. 

Pamatuju si, že když Pasov prodal Deník Pentě, tak v Německu nakoupili další tisk. A 

funguje to tam.   

Také jde o rozvoj digitálního tisku. Vize může být i taková, že by vám třeba doma vyjely ty 

noviny a zprávy, o které máte zájem.    

Vaše osoba je spojena s etapou přípravy a nástupu mutovaného titulu pro jednotlivé 

okresy. Jak vnikal tento koncept implementace okresních titulů do deníku?  

My jsme byli první kraj, který dokončil všechny okresní mutace. Začali jsme Táborem v září 

roku 1992 a skončili Českým Krumlovem, a tam se stala zajímavá věc, úřady totiž byly proti 

nám. Slučovali jsme týdeníky s deníkem na mutaci, ale někdo nás nahlásil na antimonopolní 

úřad, protože jsme se dohadovali s okresním úřadem. Tyhle týdeníky, jako např. Nový život, 

byly kromě Budějovic silné a ONV je vydávalo stále dál. Dohodli jsme se, že týdeníky 

koupíme a druhý krok, že je sfúzujeme, že z nich uděláme mutaci. První číslo jsem si 

vždycky nechala zarámovat, jmenovalo se to I my už máme svůj deník. A my jsme z toho 

pak vždycky udělali velkou akci, všude balónky, trička, muzikanti hráli, hrály se losovací 

soutěže a tak, Láďa Faktor nám dal reklamu do jeho rádia, nechala jsem tomu dát Polonézu 

od Dvořáka. Všem mutacím jsme museli udělat nové redakční kanceláře. Na to jsem dbala, 

aby to všechno bylo tip ťop. Těm okresním redakcím se na začátku muselo pomáhat.  

Dokonce jsme během jednoho víkendu měli nachystat tři mutace, které jsme ale měli 

rozplánované na dva roky. To nám trochu lepilo. My jsme i byli velký televizní hvězdy. A 

odnášel to nejvíc Košťál, to já jsem se jen šmdrlala tady na rynku, to Praha nebyla.  
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Příloha č. 6: Rozhovor s Mgr. Františkem Kotrbou, šéfredaktorem Českobudějovických a 

Jihočeských listů, ze dne 23. 2. 2019 

 

Rozhovor s Františkem Kotrbou, šéfredaktorem Jihočeských listů v letech 1987 - 

2001   

V čem vidíte hlavní změny v myšlení a řízení, ke kterým jste se jako management redakce 

Jihočeské pravdy a jejích nástupnických titulů museli po listopadu 1989 dopracovat?    

Já byl v listopadu osmdesátého devátého mladé ucho přesně rok po vojně. Ale už jsem v tom 

dělal editora a učil se odpovědnosti a pokoře k novinám. Relativně krátce poté jsem dostal 

od vedení redakce, které jsme si vlastně zvolili sami, důvěru a posunul se na pozici, které se 

tehdy říkalo sekretář redakce. Tu dělala předtím Jitka Bosáková, která se svým analytickým 

mozkem vytvořila se šéfredaktorem Vladimírem Majerem strategický tandem, který nás 

protáhl privatizací a úskalími začátku devadesátých let.  Jako sekretář jsem měl na starosti 

výrobu celých novin a jejich příloh. Takový ten nejužší bod, u které se všechno, co do novin 

má jít, také sejde a ty noviny vyjdou… Den co den, měsíc co měsíc. Považoval jsem se v těch 

pětadvaceti za kreativce, ale tohle mne naučilo mít všechno pěkně přehledně narovnáno na 

stole a v „cajku“. Nápady, články… i lidi.  

Pak se rozjížděly jednotlivé mutace pro okresy a bylo třeba vybudovat okresní redakci pro 

Českobudějovicko, protože ta vždycky chyběla. Přišlo pět nových děvčat, všechny kolem 

dvacítky. Tři po vysoké škole, dvě hned po maturitě.  Tak jsem k tomu začal dělat zástupce 

šéfredaktora a učit tuhle školku dělat čtyři stránky deníku denně. Zvládli jsme to a zažili i 

spoustu legrace, to jsem předtím v deníku neznal. Skoro všechny pak zůstaly u řemesla nebo 

blízko něho a jsou dnes velmi úspěšné.             

Pak se mi dostalo té cti, že si mne pan Vladimír Majer, kterého považuji za svého největšího 

učitele pokory a slušného života, toho novinářského zvlášť, a kterého si každý soudný 

člověk, který se s ním kdy potkal, musí vážit, vybral za svého zástupce. To byla veliká pocta 

a taky odpovědnost, noviny se úspěšně rozrůstaly, čtenost byla vynikající a stále více 

českých podnikatelů potřebovala inzerci, takže jsme měli snad dobře nastartováno.      

Mne ale jako zástupce šéfredaktora nebo šéfredaktora v době, kdy jsme se v redakci za 

pochodu učili dělat noviny, které přežijí tlak konkurence, muselo zajímat nejen to, jaké 

domicily se v dnešním vydání objeví, zda máme dostatečně dobře zpravodajsky pokryty 

všechny okresy a lokality celého regionu a zda využíváme potenciálu krajovosti i v oblastech 
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jako je sport nebo víkendové přílohy pro volný čas. Muselo mne ale zajímat především to, 

jak noviny ke čtenáři včetně sobotního vydání dostanu cestou existujících distribučních 

kanálů. Proto byl a je akční rádius většiny regionálních titulů tak úzce navázán nejen na 

region s pevně danou strukturou veřejného, kulturního či sportovního života, ale i na 

stávající strukturu distribuční sítě a jejích kanálů. Proto pro mne nebyla až tak rozhodující 

diskuse, zda je titul regionální či lokální, ale musel jsem z pragmatických výrobních a 

distribučních důvodů pracovat spíše s termíny titul okresní pro daný existující okres a jeho 

struktury včetně PNS či pošty, a s termínem krajský deník pro titul vycházející na území 

Jihočeského kraje, zastřešuje jeho okresy a je určen primárně pro Jihočechy,“  

Co si vůbec máme představit pod pojmem Jihočech, jihočešství? 

Třeba mne. Jednou o mně před jakousi přednáškou pro začínající mladé novináře moderátor 

řekl, že jsem Jihočech jako poleno. To vzniká, už když vyrůstáte, a předávají vám to vaši 

rodiče a spíše ještě více prarodiče a vlastě všichni kolem a blatské malované statky a ty 

borové lesy a rašelina a rybníky a Lužnice. A v neděli dopoledne voní vepřová se zelím a 

k tomu nám z českobudějovického rozhlasu hrála Budvarku sestra, která tam kus života 

moderovala písničky pro babičky. A ať jste kdekoliv a je vám zle, tak si na to nedělní 

dopoledne vzpomenete. A měli jsme obrovské štěstí, že v našem kraji fungoval a funguje 

ten fenomén hrdosti na svůj kraj a lásky k němu. Vezměte si Troškovo Slunce seno… to je 

zfilmované Jihočešství, vztah k místům, kde vaši předci žili po staletí. Je to pozitivní 

vlastnost, i když vám možná občas brání se rozletět jinam. A to bylo to, co jsme se v našich 

novinách snažili v lidech podporovat.  Ale samozřejmě to neměli všichni obyvatelé 

Jihočeského kraje stejně. Na jihovýchodě Jindichohradecka, na Dačicku nebo Slavonicku, 

přeci ty grunty vždycky patřily na Moravu, protože je omývá Moravská Dyje…         

Podobná situace byla na Pelhřimovsku, které se do struktury Jihočeského kraje dostalo 

rovněž po administrativních změnách v roce 1960. Historicky byl okres Pelhřimov vždy více 

spojen s Vysočinou než s jižními Čechami, nicméně nevyhraňoval se tak silně promoravsky, 

jako někteří čtenáři z Dačicka. Přesto se nám tu nepodařilo přes veškerou snahu i kvalitu 

místní lokální redakce a znalost prostředí výrazněji zvýšit náklad. Lidé zprávy z jižních 

Čech, obsažené v plášťové -  mantlové - tedy společné regionální části našich novin, zkrátka 

nechtěli a nepotřebovali. V Humpolci nezajímalo čtenáře, co se stalo ve Vimperku. Bylo to 

skoro dvě stě kilometrů daleko. A my jsme lokální zprávy z Vysočiny, o které by měli 

v Humpolci zájem, do doby, než vznikla naše regionální redakce v Jihlavě, nedokázali 
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zajistit. Čtenářům z Vysočiny zkrátka chybělo to, co jinde v kraji naše noviny a jejich přílohy 

činilo úspěšnými, čeho jsme si jako autoři nesmírně vážili a čemu jsme v redakci říkali 

Jihočešství nebo trochu žertem, ale v dobrém též fenomén Černé věže. Platí, že čtenář 

regionálních novin si chce číst hlavně o místech a o lidech, které důvěrně zná, o situacích, 

které si dokáže na základě své zkušenosti představit. Tak jako Českobudějovičák už z dálky 

pozná a těší se na Černou věž, byť jižní Čechy opustil jen na pár dnů. Funguje ten moment, 

kdy si čtenář řekne: Kam zase jeli včera kolem nás s tou houkačkou? A druhý den si ve svém 

regionálním deníku přečte, že tam a tam, protože se dělo to a to. To když do sebe zaklapne, 

čtenář má důvod svým novinám důvěřovat. Ale pozor, když se to jednou dvakrát nedozví.  

Když ztratí důvěru. Pak vlastě nemá důvod, proč si svoje regionální noviny kupovat, když 

píšou jenom to, co ty ostatní, a dnes ještě o půl dne později než internet. A to se v posledních 

letech bohužel mnoha regionálním printům také děje.  

V čem spatřujete úspěch okresních týdeníků?   

V tomtéž. Byly místní. To není nic, za co by se měl člověk stydět, že je místní… To jsou ty 

Werichovy kuličky, to fungovalo a fungovat bude…V době před internetem neměly, snad 

s částečnou výjimkou regionálního vysílání Československého rozhlasu, které mělo své 

spolupracovníky v okresních městech, žádného jiného přímého konkurenta, jenom 

okresního zpravodaje regionálního deníku. Žádná jiná média – ČST ani ČTK, na okresní 

úrovni, v okresních městech, své lidi neměly, rozhlas nejvýše externí spolupracovníky. 

Pravdou proto je, že redakce okresních novin s okresním zpravodajem regionálního deníku 

ve většině velmi úzce spolupracovala, seděli společně na stejné adrese, často ve stejné či 

vedlejší kanceláři a nemohli si konkurovat už jenom rychlostí, s jakou byli schopni dostat 

lokální či sublokální informaci, byla-li zajímavá, ke čtenáři. Zpravodaj deníku vzhledem 

k denní podvečerní uzávěrce samozřejmě vždy vyhrál. Proto v okresním titulu s toutéž 

informací pracovali s časovým odstupem, ale podrobněji a s větší znalostí lokálních 

souvislostí. A proto mezi oběma redakcemi existovala spíše dělba práce, výměna tipů a 

vzájemná pomoc při pokrývání víkendových akcí, nežli konfrontace. V některých případech 

lze mluvit téměř o personální unii, kdy okresní zpravodaj deníku zároveň spolupracoval 

s regionálním studiem Československého rozhlasu například formou telefonátů, a 

vypomáhal okresnímu titulu. A ten na oplátku vypomáhal jemu s informacemi a tipy na 

události.  



 

98 

 

Můžete porovnat styl práce a výroby regionálního deníku před listopadem 89 a po něm? 

Jak jste vnímal listopad 89 a události, které následovaly?  

Styl, respektive principy práce člověka, který je spojen s bezprostřední výrobou jakéhokoliv 

printového titulu, se s vývojem techniky výroby zas tak moc nemění. Do jisté míry musíte 

kloubit tvořivost a improvizaci, abyste získali takovou tu prý typicky českou schopnost 

poradit si, se smyslem pro odpovědnost a pořádek. Noviny jsou skládačka, lego, puzzle, a 

nesmí vám večer u rotačky nic přebývat a hlavně chybět jediný střípek, jinak ji nerozjedete. 

Karel Čapek úžasně popisoval, kterak je náramné, že se za den stane ve světě přesně tolik 

událostí, že se vejdou akorát do jedněch novin…         

V Jihočeské pravdě jsem začínal po absolvování pražské žurnalistiky v roce 1987 jako 

ekonomický redaktor, ale hned po návratu ze základní vojenské služby v roce 1988 jsem se 

stal zřejmě nejmladším editorem deníku u nás. A spolupráce se sazeči, metéry, 

korektory, tiskaři a dalšími polygrafy Jihočeských tiskáren pro mne byla tou největší 

novinářskou školou. Bylo mi necelých čtyřiadvacet, ale musel jsem se naučit pracovat ve 

velkém časovém tlaku s velkou odpovědností, protože za mnou už nebyl nikdo, kdo by mou 

chybu či špatné rozhodnutí opravil. Až druhý den ty desetitisíce čtenářů. Někteří z nich si 

žádnou zjištěnou chybu nenechávali pro sebe a leckteří s gustem psali na naše nadřízené, co 

to tam mají za hlupáky, kteří neumí česky. Naučil jsem se nakreslit komplet celé noviny 

obyčejnou verzatilkou a polygrafickým pravítkem, při zlomu stran číst pod časovým tlakem 

a v překotu řádkovou olověnou sazbu vzhůru nohama a pozpátku, protože na papírové 

obtahy nebyl čas, rotačka musela vyjet na minutu přesně. Zároveň nikdy nezapomenu na 

kreativitu a klid profesionálů Jihočeských tiskáren, kteří s vámi co do odpovědnosti a 

rychlosti rozhodování museli být na jedné lodi. A ten klakson rotačky, když se rozjížděla ke 

své noční krasojízdě, znamenal, že teď už je všechno v rukou novinářského Pánaboha. A 

když po vás přeci jen na obrovských olověných plotnách horké sazby nějaká ta chyba zbyla 

a přišlo se na to, stačilo vzít pinzetu a nezbedné písmenko či literu z olova vyškrábnout nebo 

ji přímo v rotačce rozmělnit kladívkem. Sice pak v novinách na tom místě nebylo nic moc 

k přečtení, ale zároveň tam nebyla hrubá gramatická chyba. Ta řemesla bohužel dávno 

neexistují, zanikla s koncem horké sazby a nástupem počítačové techniky a rotačního ofsetu, 

ale v sazárně, metérně a tiskárně jsem prožíval zřejmě nejkrásnější novinářská léta. 

A pokud se ptáte na styl práce spojený s ideologickým tlakem vydavatelů, kteří vždy byli 

nějakým stupněm stranického aparátu, ať už okresním nebo krajským, měl jsem štěstí, že 
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jsem to zažíval asi tak rok, ten starý systém. Uvedu příklad: Za tu dobu jsem stihl jako editor 

udělat pár drobných kousků a jeden parádní průšvih, který mne mohl stát místo a nálepku 

nespolehlivého. Vyšlo mi někdy v lednu - únoru 89, zrovna byl, tuším, že Palachův týden a 

všichni soudruzi nervózní, na titulní straně sobotníku v nadtitulku namísto Miloš Jakeš, to 

byl ten legendární generální tajemník ÚV KSČ, který neměl rád Jandu, Zagorovou a proslul 

jako Kůl v plotě, zkrátka vyšlo tam celkem velkým písmem Mliloš Jakeš. Sobotní Jihočenda 

byla rozebraná do posledního čísla. V pondělí ráno v osm k šéfredaktorovi, z jeho strany ani 

nebyl řev, na to už neměl sílu a  hlavně na to tam byly kovanější soudružky... A jaks to 

soudruhu myslel? To jako že soudruh Jakeš mele? Že je mleloš? Víš, co jsi způsobil? Že se 

mu lidé posmívají! Nemělo smysl vysvětlovat, že jsem to nijak nemyslel, že se mu vysmívají 

i beze mne, že to tam zřejmě vysadili, a jestli si toho někdo všiml, tak i nechali schválně, 

metéři. Dostal jsem od soudružky zástupkyně šéfredaktora s gustem 500 korun pokuty 

z nástupního platu absolventa vysoké školy 1750 Kč hrubého. A později se dozvěděl, jak o 

mne tehdejší šéfredaktor Vladimír Doležal u mytí hlavy na KV KSČ bojoval, protože mi 

hrozil vyhazov. Doby byly různý, jak praví Werich… A já dodnes v legraci dodávám, že 

listopad 89 jsem v jižních Čechách rozpoutal já už v únoru. Ale už to po těch třiceti letech 

dneska nikoho nezajímá…            

…a ten sedmnáctý listopad?  

To bylo tak: Měl jsem běžnou odpolední službu. Ta končila uzávěrkou kolem dvacáté 

hodiny. V ten čas už se doplňovaly pouze krátké aktuality na první strany a kolegové 

sporťáci finišovali s výsledky na poslední dvanáctou stranu. Hlavním zdrojem informací pro 

nás byl v tu chvíli dálnopis ČTK, sportovní redakce používala pro ověření výsledků i malou 

přenosnou televizi. Na jihu Čech jsme, podobně jako kolegové jinde, o událostech v Praze 

nic nevěděli. V klidu jsem uzavřel vydání, pohlídal výrobu, korekturu, rotačka již najela 

zkušební výtisky a začala chrlit balíky novin s titulkem 18. 11. 1989 pro první spoje. Bylo 

tak devět, půl desáté večer, noviny na rotačce už dávno jely. Na odchodu jsem ze zvyku ještě 

zkontroloval dálnopis ČTK. Vyťukával nenápadnou flešku, že v Praze došlo k narušení 

veřejného pořádku… Nikoho v periferii by nenapadlo, co se tam ve skutečnosti děje, byla to 

v té době vcelku standardní formulace, kterou ČTK používala třeba v rámci Palachova 

týdne, když kropili lidi na Václaváku. Ještě dlouhé desítky hodin po událostech na Národní 

třídě byla média v regionech a jejich konzumenti bez pravdivých informací, do pohybu se 

změny v Jihočeském kraji daly až v následujícím týdnu a spíše ještě až po té legendární 

sobotní masové demonstraci na Letné. 
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Vzpomínky na dobu před listopadem jsou dnes už úsměvné, ale po listopadu vystřídal tlak 

ideologický tlak ekonomický. Co jste museli v té době ve vedení redakce primárně řešit?   

Napřed jak se odpoutat od vydavatele, kterým stále byla v různých podobách různých 

vydavatelství KSČ. A pak, jak s nabytou svobodou zabezpečit přežití a rozvoj redakce po 

stránce ekonomické.  

Bylo stále více jasné, že v tvrdých tržních podmínkách přežijí a budou se rozvíjet pouze 

tituly se silným ekonomickým a čtenářským zázemím a vydavatelskou vizí, v níž je produkt 

pouze částí kompaktního systému, v němž stále větší roli hrají ekonomické výkony, znalost 

inzertního trhu, distribuční politika a atraktivita produktu jako inzertního nosiče.   

To je spousta atributů a problémů pohromadě. My jsme uměli dobře udělat obsah produktu 

a měli jsme štěstí, že nás šéfredaktor Vladimír Majer opakovaně, denně a trpělivě svými 

nekompromisními, ale přeci tak laskavými hodnoceními učil, jak být objektivnější, méně 

bojácní, jak nechybovat a neurážet čtenáře, jak s pokorou přistupovat k novinám, pravdě a 

čtenářům.  A Jitka Bosáková jako ředitelka vznikajícího mladého vydavatelství Vltava 

vytáhla z rukávu, kdoví kde to vzala, neuvěřitelné manažerské dovednosti, prozíravost a 

schopnost organizovat lidi.  A když bylo třeba, i pěkně tvrdou rukou! Měla v nás jistotu, že 

my jí přineseme špičkový produkt, a my spoléhali na ní, protože si vzala na starosti, že ho 

dostane k zákazníkovi a dobře prodá. A najednou to tak nějak zaklaplo do sebe, postupně se 

do rodiny přidávaly i jednotlivé okresní týdeníky, a v polovině devadesátých let už jsem i já 

vnímal velikou hrdost na to, co děláme a jak to děláme.  Byla to doba tvůrčí svobody. Když 

jsme přišli s nápadem třeba na zbrusu novou přílohu, dokázali jsme si i sehnat prostředky na 

její výrobu a co bylo přes náklady, to byl profit pro vydavatelství. Tak jsme začali dosahovat 

i stále lepších ekonomických výsledků a chápat, že noviny nejsou hračka, klavír, abych skrze 

ně vyjadřoval svoje pocity, ale jsou i zbožím. Jednou jsem přišel za ředitelkou Jitkou 

Bosákovou s tím, že jsem potřeboval místo na redakční text a místo toho se tam dostal 

inzerát. A ona mi řekla: Chceš na vejplaty? A já měl tou dobou pod sebou už nějakých 

sedmdesát osmdesát lidí a musel jsem uznat, že selanka vlastně dávno skončila, že vlastně 

potřebuju „na vejplaty“…      

Nejsem si jist, nevím, zda by to bez investic německých vydavatelů takto fungovalo, spíše 

ne. A bez klíčových lidí, pana Vladimíra Majera a Jitky Bosákové. Vyčítali nám na začátku 

devadesátých let, že jsme se zaprodali, poněmčili. To bylo vážné, třeba já bydlím ve vesnici, 

která byla do konce války celá německá…  Že posluhujeme Němcům, že potlačíme káru 
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revanšistům a sudeťákům a landsmanšafťákům a začneme popírat Benešovy dekrety. Mohu 

zodpovědně říci, že jsem nikdy, skutečně nikdy nedostal od žádného německého 

představitele vydavatelství či německého manažera, absolutně žádné zadání, které by si 

s těmito obavami nějak zavdalo. Je zajímal náklad, čtenost, ekonomika, a to jsme dělali 

dobře, i když svoje si asi na začátku v bitvě o češství našich novin vybojoval pan Majer.  

Opravdu blbé příkazy začaly přicházet až mnohem později, na přelomu tisíciletí, kdy printy 

obecně začal postihovat efekt internetizace mediálního prostředí.  A to ještě jen od několika 

mála manažerů českých. Začalo to už likvidací Večerní Prahy, snahou udělat z tradičních 

regionálních novin, silných v krajích a lokalitách, přetvořit je v bulvár, který by sice 

konkuroval Blesku, ale region v něm by byl oslaben, atp. A to byla snůška důvodů, proč 

jsem se po patnácti letech rozhodl opustit „svoje“ noviny, se kterými jsem prožil dobré i zlé. 

A kterým to dobré přeju i nadále. Protože tiskařská čerň není voda…  
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Příloha č. 7: Rozhovor s Mgr. Petrem Soukupem, šéfredaktorem Jihočeských listů, ze 

dne 8. 3. 2019 

 

Rozhovor s Petrem Soukupem, šéfredaktorem Jihočeských listů 2001 - 2005 

Vy jste se stal šéfredaktorem v době, kdy začala internetizace médií. Co všechno do 

printového trhu přinesl rozvoj internetu a jak Vy osobně vnímáte internetizaci médií? Co 

musí dělat a udělat regionální tištěná média, aby tento boj přežila? 

Fenomén internet se zjevil v podstatě velmi nenápadně. Já si pamatuji, že jsem chodil a říkal, 

že ten internet bychom měli mít také v redakci. Dokonce jsem chtěl, abychom měli už ty 

modernější telefony. Nakonec nám ho do redakce zavedli, to byl ještě ten vytáčený, ale ten 

už si nemůžete pamatovat. To se vytáčelo na pevnou linku, tam se to muselo cvaknout a ten 

počítač telefonoval na pevnou linku, čekalo se, bzučelo to, pak to naskočilo, když něco na 

pevnou přišlo. To jsem poprvé viděl Seznam a byl jsem ohromený, co to je za nový svět, 

aniž bych si uvědomil, že to je ten plíživý zabiják novin, že je jednou postaví na druhou kolej. 

Úplně si nepamatuji, co všechno obnášelo založit webové stránky. Ale vezměte si, že 

začínáte v novinách v době, kdy se ještě psalo na psacím stroji, fotky se posílaly autobusem, 

kam pro ně chodila jedna paní z redakce. Ale internet měl samozřejmě v tu dobu omezenou 

kapacitu, dala se poslat třeba jen jedna fotka. První digitál v redakci měl dvoumegovou kartu 

a vešly se na ni čtyři fotky. Ten vývoj šel postupně, přikoupil se sem tam nějaký káblík. 

Úplně nejdříve to začalo tím, že na počítač přešla výroba novin. A bylo to strašně složité. 

Dnes se jednou ťukne a píše se tučně šestnáctkou. Dříve to bylo pracnější, musel se dávat 

zvláštní příkaz. Když bylo napsáno Zliv a chtěli jsme to velkým písmem a tučně, tak se před 

to muselo do hranatý závorky napsat: TESG16TUC. Tohle jsme museli všichni umět, měli 

jsme na to taháky. Další bylo třeba TESGKUR12-. Text v počítači začínal tou hranatou 

závorkou. Přejít na systém klávesnice spoustu lidí nesmírně iritovalo, protože slušný novinář 

přece píše na psacím stroji… a najednou bylo v redakci ticho. 

Největší rozdíl spatřuji v tom, že prostor v novinách byl omezený, takže se muselo hodně 

zvažovat, co se do toho prostoru vloží, zkracovalo se. A taky papír byl hodně drahý, takže 

ten daný článek měl svou finanční hodnotu a prošel několikerýma rukama. 

Dnes je to prostorově neomezené a píše úplně každý. Tehdy bylo privilegiem dostat 

informaci do prostoru. Tehdy jsme začali čelit tomu, že někdo něco napsal na internet a 

nemusel mít vystudovanou žurnalistiku, nemusel tam být žádný editor a nikomu se 
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nezodpovídal. Zatím co my jsme měli ranní, polední i odpolední poradu, viděl to editor, 

šéfredaktor, a ještě si to druhý den všichni přečetli. Velmi legrační bylo, že jsem ráno měl 

úplně černý prsty, protože jsem si přečetl Hospodářské noviny, Mladou frontu DNES, Právo, 

Lidovou demokracii a další. Měli jsme dvacet čtyři hodin na to, pokud někdo z nich měl 

informaci navíc, to do novin dostat. A naopak jsem měl ráno radost, že máme my zprávy 

navíc. Dnes mi říkali novináři z Budějcké drbny, že když má někdo zprávu a oni ne, tak mají 

zhruba dvanáct minut na to, aby je dohnali. To my jsme měli luxus dvaceti čtyř hodin.  

Největší problém v počátku byl, že leckdo ani internet neměl, takže jsme neviděli důvod, 

proč se cpát do internetu, když připojení bylo drahé a internet doma vzácný. Tehdy jsme 

v něm nespatřovali jako úplné nebezpečí. 

Pamatuji si, že jsme měli webového editora, protože tím, jak jsme pořád jeli print, ale 

v počítači, tak jsme ty zprávy vkládali na internet, a na to stačil jeden člověk. Dokonce jsme 

to i zdržovali. Aby si lidé noviny koupili, tak jsme dávali články na internet se zpožděním, 

někdy na jedenáctou hodinu, kdy jsme věděli, že si lidé ty noviny ráno už koupili a ty další 

neprodané už asi zůstanou ležet.  

A přes to přichází - a to si myslím, že ten zlomový -  moment, kdy se papírové noviny staly 

vábničkou pro internet. Přečtu si tři odstavce s jednou fotkou, ale vím, že na internetu je těch 

odstavců sedm a k tomu dvaadvacet fotek. To byl asi ten krok, kdy papír musel ustoupit.  

V praxi to fungovalo tak, že na rotačku šel první okres Tábor, protože byl nejdál. Poslední 

šly České Budějovice. My jsme chtěli mít v novinách třeba aktuální výsledky hokeje. Takže 

Tábor třeba ještě neměl výsledky, jak hrál Motor, ale u Písku jsme to zastavili, vyměnili 

desky s aktuálními výsledky a jelo se dál. Tahle výměna stála osmdesát tisíc korun. 

Chtěli jsme noviny na dlani a netušili jsme, že jednou budou noviny v dlani. Tehdy nám těch 

osmdesát tisíc stálo za to, aby si ráno čtenáři mohli přečíst, že Motor vyhrál. Dnes je to 

samozřejmě online. Lidé ani netušili, že by informace mohly být tak rychlé. Vzpomínám si, 

že když se konalo mistrovství světa v hokeji, tak jsme měli připravené dvě titulní strany, 

podle toho, jak to dopadne. Aby se jen na rotačce rychle vyměnily desky. Ta rotačka tehdy 

stála asi sto milionů. 

A co mohou udělat regionální tištěn média, aby přežila? Jen jednu věc. V roce devadesát pět 

jsme jeli na redakční expedici, a když jsem se vrátil z Tunisu, tak si mě pozvali do rádia.  

Protože jsem byl naprosto exotický cestovatel… Dnes jsem za pár vteřin v Brazílii, na 
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internetu mám celý svět. Ale není tam jedna věc: Jména mých sousedů. To je to, co hledáme, 

lidi, které známe. Nejúspěšnější příloha Deníku byla příloha Lidé svatého Floriána. Dokonce 

se musela tisknout nadvakrát, jak byla velká a nevešla se do schránky. Úplně elementární 

fotka hasičů v Hodějovicích, Číčenicích, kdekoliv na vsi. V příloze jsme měli třeba pět set 

obličejů. Koupil si to hasič, jeho babička, jeho sestra. A to si myslím, že je ta budoucnost – 

mít nejbližší okolí a dobrý příběh. Jako partnera jsme měli jednu pivní společnost a drobnou 

inzerci, třeba jen za pět tisíc.  

Ještě si pamatuju na jeden moment, kdy jsme se předháněli s Mladou frontou, když jsme 

z jistili, že k předplatnému dávají dárky. Zvrhla se z toho soutěž, kdy jsme k předplatnému 

za tři tisíce dávali kávovar za sedm tisíc.   

Co se týče dnešního Deníku, tuhle příležitost být regionální podle mne dostatečně 

nevyužívají. My jsme měli zásadu pět sedm stránek regionálních, a to jsme ještě mutovali 

otvírák po okresech. Hodně jsme dbali na domicil, aby se každý okres našel. Kdo bude čekat 

v redakci na článek, ten se nikdy nedočká. Holkám redaktorkám jsem řekl: Běžte k Baťům, 

zkuste si nějaké boty a poslouchejte, o čem se baví ty ženský vedle vás. Žádný šmírování, 

ale jestli řeší, že se zavřelo kino, nebo že se staví nová silnice na Máji.  Myslím si, že dnes 

je to, co se píše, spíše rozhodnutím centrály než Českobudějovického deníku.  

Jak vidíte budoucnost Deníku?  

Už jsem mluvil o regionálnosti… Ale ten produkt, ten by se musel stát „rolexkama“, být 

opravdu něčím speciálním. V tištěné novinařině to čím dál víc bude pro fajnšmekry, pro ty, 

co utratí peníze, ale ráno ke snídani a kávě budou chtít náladu toho papíru a hezký čtení…  
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Příloha č. 8:  Rozhovor s Mgr. Martinem Trösterem, šéfredaktor Jihočeského deníku, ze 

dnes 22. 3. 2019 

 

Rozhovor s Martinem Trösterem, současným šéfredaktorem Jihočeského 

(Českobudějovického) Deníku (od roku 2019)  

 Pane šéfredaktore, titul prošel od šedesátých let, kdy začal vycházet jako deník, řadou 

významných změn. Jaká je současná struktura redakce, kdy se relativně nedávno změnil 

vydavatel?     

Začnu od počtu redakcí, těch máme v jižních Čechách sedm, šest je v menších lokálech, tj. 

Český Krumlov, Prachatice, Strakonice, Písek, Tábor, Jindřichův Hradec a v Českých 

Budějovicích je krajská redakce, která je zkombinovaná s lokální redakcí. Dříve to byly dvě 

více méně samostatné jednotky, což už dnes neplatí.  V lokálech jsou vždy dva kmenoví 

redaktoři, kteří mají, mimo sport, na starosti celé zpravodajství.  

Sport řešíme individuálně, v některých okresech je redaktor na hlavní pracovní poměr, 

přičemž má na starosti dva sousední lokály, to je případ třeba Prachatic, kde má kolega na 

starosti Prachatice i sousední Strakonice. Ale v některých lokálech to řešíme takzvaným 

půlúvazkem, tj. člověkem na dohodu o provedení práce, který má na starosti pouze ten jeden 

okres. Takže u sporťáků máme dva typy úvazků, ale u redaktorů na běžné zpravodajství, tam 

je vždy konstantní počet na okres, což jsou dva lidé.  

Jiná situace je v Českých Budějovicích, kde je osm redaktorů, jeden šéfredaktor, tři editoři, 

dva z nich mají na starosti Deník a třetí má na starosti týdeník Českobudějovický týden, 

protože od minulého roku vydáváme na jihu Čech také lokální týdeník, který vychází každou 

středu. Tento editor se kromě týdeníku také stará o Deník EXTRA, který je jednou měsíčně 

distribuovaný zdarma do všech stránek, a má dohled nad přílohami, jež mají komerční 

charakter. Ty připravujeme ve spolupráci s obchodním oddělením.  

Kromě výše zmíněných redaktorů a editorů máme v krajské redakci dva fotografy, jeden 

z nich je na dohodu o provedení práce a druhý pracuje na full time, ale nemá na práci pouze 

focení, protože dotyčná kolegyně umí také psát, má pozici spíše fotoreportérky, takže když 

vyrazí na nějakou akci, je schopna zpracovat text, video a vše, co k tomu patří.  

Když jde redaktor na nějakou méně významnou akci, tak spojuje tři funkce v jednu – nabírá 

text, který následně zpracovává, fotí foťákem nebo na mobilní telefon, aby mohl fotky hned 
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poslat webeditorům, a natáčí video pro web. Jde – li o významnější akci, člověk jak z krajské 

tak lokální redakce má k dispozici fotografa, který zajišťuje fotky i video obsah pro web. 

Fotografové sídlí v Českých Budějovicích, ale působnost mají po celém kraji, to znamená, 

že jsou k dispozici i kolegům z menších lokálů.  

Abych se ale vrátil ke struktuře: Jak jsem uvedl, kmenově máme dva redaktory v každém 

lokále. Ale teď jdeme jinou cestou a snažíme se ke spolupráci přizvat širokou síť externistů. 

Tzn. tak, jak se v posledních letech snižoval počet lidí na plný úvazek těch, kteří pracují 

v redakcích, tak s tím ruku v ruce roste rozpočet na honoráře, takže každá lokální redakce 

má určitý honorářový fond, z něhož platí své externisty, a je pouze na redakcích, jak si peníze 

na honoráře rozdělí. Někdo jde tou cestou, že si nasmlouvá jednoho člověk, který pro ně dělá 

na půl úvazek, tudíž dostává všechny honorářové peníze. A někdo má v okrese pět 

spolupracovníků, jimž balík peněz rozdělí a po každém z nich chce jenom dílčí úkony, např. 

focení miminek nebo prvňáčků v rámci našich komunitních projektů.  

Obsah novin i webu se snažíme obohatit o zprávy z komunitního života, činnosti spolků, 

hasičských sborů, z života na vesnicích. I tam se snažíme navázat spolupráci se zástupci těch 

komunit, kteří nám také přispívají. Tam tedy nejde o honorovanou spolupráci, ale je to na 

bázi dobrovolnosti, kdy oni sami mají zájem o to, aby dění okolo jejich spolcích se dostalo 

do novin nebo na web. Jde o navázání spolupráce, ty spolky nám potom dávají vědět sami, 

co se u nich děje.  

Vždy to je o komunikaci externisty s lokálním šéfredaktorem, pozice máme rozdělené na 

redaktora jedna, který vede lokální redakci a zpracovává důležitější materiály v okrese, a na 

redaktora dva, který je komunitní a měl by komunikovat se zástupci komunit a mít na starosti 

naše komunitní projekty a drobnější zprávy. Tak, jak si redaktor jedna nastaví komunikaci 

s externisty, tak tak určitě funguje. Externisté přichází s nabídkami, plány své práce, ale 

zároveň jsou úkolováni redaktorem z okresní redakce, přesně podle toho, co zrovna okresní 

redakce potřebuje zpracovat. Dnes máme jiný systém víkendových služeb, kde je mnohem 

větší zapojení externistů na úkor práce kmenových redaktorů, kteří slouží mnohem menší 

frekvenci, než tomu bylo dříve.  

Už jsem zmínil redaktory, editory a fotografy a kromě nich máme v krajské redakci také tři 

webeditory, kteří fungují na té bázi, že s naší interní agentury, kam redaktoři vkládají texty, 

fotky, příp. i videa, vybírají materiály pro webový obsah. Ten se z části prolíná s printem a 

z části je unikátní, stejně tak v printu máme některé materiály unikátně, které nejsou na 
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webu. Naproti tomu, na webu je více fotek, videí. Webeditoři jsou těmi, kdo z obsahu 

v interní agentuře, který produkují redaktoři i externisté, vybírají materiál. Webeditoři 

pokrývají služby krajské redakci každý všední den od sedmi do dvaadvaceti hodin, tři lidé 

se střídají v ranních a odpoledních službách, zvlášť jsou víkendové služby, kdy web, resp. 

sedm lokálních verzích, pokrývá vždy jeden člověk. Webeditoři tedy vybírají materiál, 

stříhají videa, upravují fotky pro galerie, a samozřejmě i hlídají konkurenci v tom smyslu, 

jestli je na ostatních webech nějaká zpráva, kterou my v Deníku nemáme, komunikují 

s redakcí, hlídají aktuální dění, rozhodují o tom, kdo danou aktualitu zpracuje, protože oni 

jsou těmi, kteří, na rozdíl od redaktorů, nepřetržitě sedí u počítače a hlídají to. A jsou pak 

také parťáky redaktorů ve chvíli, kdy je nějaká mimořádná událost typu vážné dopravní 

nehody, požáru, tak samozřejmě redaktor s fotografem jedou na místo, posílají mobilem či 

notebook, pokud se připojí, fotky anebo video, a po telefonu diktují webeditorovi nějaké 

základní informace, který ji napíše a redaktor si zprávu následně po akci dopíše.  

Dále jsou tu techničtí pracovníci, tzv. plánovači, kteří umisťují zadanou inzerci na stránky 

deníku, týdeníku i příloh. Máme tu také grafičku, která zpracovává dané infografiky, titulní 

plakáty, což je hlavní fotka doplněná textem, a další grafické věci. Je tu také producent, který 

hlídá tok stránek směrem do tiskárny. Dále je tu obchodní centrum a distribuce. Co se týče 

obchodu, v každém okrese je jeden obchodník, který má v daném okrese na starosti inzerci. 

V krajském městě je těchto pracovníků samozřejmě více, okolo čtyř pracovníků. Napříč 

krajem jsou další tři pracovníci, tzv. podpora prodeje, dá se říct, že to jsou asistenti 

obchodníků, kteří vyřizují objednávky inzerce. Přímo nekomunikují s klienty, ale jsou 

v kontaktu s těmi obchodníky a poskytují jim zámezí.  

Obecně se říká, že výnos z prodeje novin prakticky pokryje jenom prodejní náklady, takže 

veškeré další náklady související s personálními věcmi, pronájmy prostor apod., by měly 

pokrýt výnosy z inzerce. Dnes je to trochu jinak, protože vydavatelství má i jiné aktivity než 

čistě vydávání novin, pořádá eventy, máme další oddělení, která ty peníze produkují. Nevím 

přesně, jak je to dnes, ale inzerce pořád tvoří nejvýznamnější část zisku, který vydavatelství 

generuje.  

Pokud se ale vrátíme ke struktuře redakci, další osobností je ředitel Ivan Novotný, ale bude 

tomu tak pouze do května, protože se mění struktura řízení. V tuto chvíli není ředitelem 

regionu jižní Čechy, jak tomu bývalo dříve, ale je zástupcem generálního ředitele pro 

regiony, ti jsou v republice konkrétně tři, mají rozdělené kraje. Ivan Novotný měl na starosti 
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jižní Čechy, Vysočinu a jižní Moravu. Ale od 1. června tyto pozice zanikají. Dříve byl jiný 

princip řízení, kdy to bylo řízeno po tzv. divizích, kde byl každý kraj samostatnou jednotkou. 

Dnes se řízení změnilo, je tzv. vertikální, kdy je redakce řízena přímo z Prahy, ředitel redakcí 

je centrální šéfredaktor a v téhle úrovni jdou nařízení a informace do kraje přímo. Stejně tak 

obchod a distribuce. V každém kraji jsou pracovníci distribuce, kteří zajišťují to, aby se 

noviny dostaly ke čtenářům, a částečně mají také obchodní povinnosti, kdy sjednávají různá 

mediální partnerství s pořadateli akcí a jednají o odkupu předplatného s velkými firmami 

apod.  

Jaký je dnes obsah Českobudějovického deníku a Českobudějovické týdne? 

Struktura je stále stejná, jako byla před lety, tzn., že je v Deníku centrální obsah, generovaný 

z Prahy. V případě Týdeníku jde centrální obsah z Olomouce, kde máme týdeníkové 

centrum, které vyrábí infografiky, nějaké společné texty, kterých sice není moc, ale v obsahu 

i tak jsou. Takže co se týče Deníku, centrálu máme v Praze, týdeníky mají centrálu 

v Olomouci.  

Potom je krajský - regionální obsah, který vydává a zpracovává krajská redakce, ale 

samozřejmě se na něm podílí i členové menších lokálních redakcí. Pokud se něco 

významnějšího stalo v Českém Krumlově nebo Jindřichově Hradci, tak to jde do celého 

kraje, a pak máme lokální obsah. Liší se Českobudějovický deník a ty menší mutace. 

V Českobudějovickém deníku je větší podíl zpráv z krajského města a okresu České 

Budějovice. Na titulu jsou zprávy z produkce lokální redakce, strany dvě a tři jsou v režii 

lokální a rajské redakce, na těchto stranách na čtyřech sloupcích je mix zpráv a výběr toho 

nejzajímavějšího z kraje, tyto čtyři sloupce vypadají ve všech jihočeských okresech stejně, 

až na Budějovice. Kdyby se objevila nějaká zajímavá zpráva z Prachatic, ale my bychom 

soudili, že zpráva z Budějovic je zajímavější než prachatická, tak si ji tam dáme. V Českých 

Budějovicích je snaha zachovat obsah co nejvíce budějovický, ale v jiných lokálech se toho 

zajímavého neděje zase tolik, proto jsou ty čtyři sloupce, mají stejnou podobu, je to mix 

zpráv ze všech okresů. V ideálním v případě na čtyřech sloupcích má denně zastoupení 

každý okres. Tyto čtyři sloupce jsou v režii editora tady v krajské redakci, který vybere 

z nějaké nabídky okresů, příspěvkům určí místo a následně je edituje. Pak jsou dvoušpalty 

na těch stranách dvě a tři, které jsou denně čistě v režii lokálu, tzn., že si tam dávají svoje 

zprávy, přetah otvíráku z titulní strany, svoje servisní věci, pozvánky na akce apod. Je tu 

rozdíl mezi krajskou a okresní redakcí, kdy se krajská redakce snaží neopomenout žádnou 



 

109 

 

významnou událost z okresů, ale zároveň produkovat zpravodajství co nejvíce budějovické. 

A co se týče dalších stran, tak kromě stran dvě a tři se lokály podílí i na ostatních kromě 

sportu, máme různé rubriky, které plní i lokály. Jednou týdně je to Příběh deníku, který 

vychází celostátně, ale střídají se kraje, resp. lokály. Nedávno jsme tam kupříkladu měli 

článek o Vojenském újezdu Boletice, jehož část přešla do rukou civilistů. Vychází datová 

témata, z našeho data oddělení z Prahy, které zpracovává různá čísla Českého statistického 

úřadu apod. K těmto téma stranám je určený podval pro regiony, takže i tam zpracovávají 

svou lokální část. Těchto rubrik je více a není to pouze zpravodajství na stranách jedna, dva 

tři, ale lokální zpravodajství se prolíná dalšími stranami podle aktuálních rubrik, tak jak 

v týdnu jsou.  

Potom existuje Deník EXTRA, který je distribuován jednou měsíčně zdarma do schránek. 

Snaží se být co nejvíce lokální, kdy základem obsahu je výběr top zpráv z uplynulého měsíce 

z jednotlivých okresů, ale není to čistě kopie toho, co už vyšlo v Deníku, ale snažíme se 

obsah obohatit, takže tam je ten obsah rozličný podle množství inzerce, protože je to 

především její nosič. Je to zhruba osm až šestnáct stran, někdy i více, a je tam prostor jak 

pro klasické zpravodajství, tak i pro servis kulturní i takzvaný nekulturní, jako lékařské 

pohotovosti, různé poradny, rozpis sběrných dvorů atd.  

Jednou za týden lokály vyrobí také Týdeník, kde je obsah ze sedmdesáti procent lokální, ten 

zbytek obsáhne krajské věci, případně i zprávy, které přebíráme z týdeníkové centrály 

v Olomouci. Týdeník vychází ve středu jako příloha Deníku, ale od čtvrtka je k dostání 

samostatně ve stáncích s vloženým TV Magazínem. Kromě Týdeníku jsou v Deníku i další 

přílohy. V pondělí vychází Sportovní deník, což je druhá složka Deníku, je to osm stran o 

sportu, zase mix centrálního, krajského a lokálního zpravodajství, kde jsou výsledky 

víkendového sportu, ale čtenář tam najde i hodně publicistiky, nejen rozhovory, ale kolegové 

s snaží vymýšlet různá zajímavá témata, např. o to, že fotbalové kluby se jmenují po vzoru 

velkých fotbalových klubů, dále je tam pravidelná rubrika Pavlíny Wolfové o ženách a 

sportu, a podobně.  

Ve čtvrtek vycházejí na přeskáčku čtyři přílohy -  Ženy, Zdraví, Bydlení a teď nově také 

Hobby. A jednou za čas vychází ve spolupráci s Literárními novinami příloha právě o 

literatuře, je to čtvrteční příloha a vychází jednou měsíčně. V pátek je to tradiční TV 

Magazín a v sobotu je to Víkend, který se teď zásadně proměnil, je tam mnohem více čtení, 

než bylo doposud, změnila se také jeho grafická podoba. Obdobná proměna se chystá také 
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u TV Magazínu, chceme tam více čtení. Jediným dnem bez příloh je úterý. Kromě toho 

vychází také nahodilé přílohy podle inzertního plánu, ale jsou to přílohy, na nichž se většinou 

podílí redakce, je to např. příloha o Technice, představení technické budoucnosti, 

technických oborech. Dá se říci, že minimálně jedenkrát měsíčně, ale spíše častěji, vychází 

ta další příloha, která je postavená především na inzerci a jejím plánu. Tyto přílohy jsme až 

do loňska vyráběli v daném kraji prakticky od A do Z, tím myslím redakční obsah. Teď nám 

s tím pomáhá nové oddělení, které vzniklo v Praze, které se řídí plánem inzerce a ví, že když 

v březnu vyjde příloha týkající se vzdělávání, tak že připraví do zásoby množství textu na 

toto téma, které pak můžeme využít, ale samozřejmě ne všechen, protože podle požadavku 

klientů přizpůsobujeme obsah. Takže i nadále vytváříme vlastní texty, ale je to pro nás 

významná pomoc.  

Pokud se budeme bavit o rubrikách v Deníku, ty stále jsou na titulu Budějovicko včera, dnes, 

celostátním projektem jsou Tipy Deníku, které pod jednotlivým logem fungují v Deníku, 

Týdeníku a všech přílohách, a mají také svou webovou podobu. Jsou to především pozvánky 

na různé akce, ale také tematické tipy podle ročního období, pozvánky na masopust, na 

návštěvu hradů a zámků apod. Pak tam jsou servisní rubriky, které se opakují, podobně jako 

v Deníku EXTRA jde o kulturní servis, poslední rozloučení, různé poradny, sběrné dvory 

nebo kam se obrátit, když nefunguje elektřina. Dále jsou tam komunitní rubriky, např. Ze 

života spolků a komunit, kde věnujeme prostor městských i vesnických spolkům a 

informujeme o to, čím tam žijí, co se u nich děje apod. 

Ještě musím zmínit komunitní rubriky v Deníku, které vychází celostátně. Ve středu je to 

Moje první tablo, což jsou fotky předškoláků a prvňáků a tam se ve školách, kde o to stojí, 

snažíme fotit všechny prvňáčky v daném okrese. Kvůli GDPR to je složitější, ale dá se říci, 

že devadesát procent prvňáčků se v novinách stále objevuje. 

  

V pátek vychází rubrika: Jak jsme žili v Československu. Je to celostrana, tzv. retro, kde 

prostřednictvím fotek, které sháníme u kronikářů, v archivech, obecních kronikách, 

přibližujeme to, jak lidé v jednotlivých obcích žili v letech 1918 – 1992. Snažíme se 

zařazovat hromadné fotky, na nichž je velké množství tváří, aby se tam buď ještě žijící 

pamětníci mohli najít, anebo aby jejich potomci mohli najít své rodiče, prarodiče apod. 

V sobotu vychází rubrika: Právě jsme se narodili, kde jsou snímky nově narozených dětí ze 

všech nemocnic v daném okrese.  
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Mnohem více je rubrik v Týdeníku, který má neměnnou strukturu, na straně dvě a tři je 

lokální téma, které se váže buď k aktuálnímu dění v daném okrese, anebo nějaké nadčasové 

události. Snažíme se Týdeník nedělat úplně zpravodajský, ale hlavně publicistické, takže je 

to spíše k počtení. Tradičně máme každý týden lokální komentář, dále 7+1 nejzajímavějších 

událostí týdne, ta shrnuje dění v daném okrese za uplynulý týden, což je právě ten 

zpravodajský souhrn, najdeme tam také foto ohlédnutí za víkendovými událostmi v daném 

okrese, kulturní servis rozdělený na dvě části – lokální, což jsou pozvánky v daném okrese, 

a Tipy deníku, které jsou krajské. Pak je tam rubrika Napsali jste nám, která dříve vycházela 

pod názvem U nás doma, to je rubrika věnovaná příspěvkům čtenářů, kde vychází jejich 

fotky či příspěvky k různým akcím. Dále je tam opět retro rubrika, kde redakce navázala 

spolupráci s místními kronikáři a znalci historie, v Budějovicích je to třeba Milan Binder 

nebo Daniel Kovář. Nová rubrika je Z notýsku, což jsou fotoglosy budějovické oční lékařky 

Stanislavy Brůhové. A dále také informace o nových knihách. A pak máme krajskou rubriku: 

Přežil jsem svou smrt či Žijeme a jak, což jsou příběhy lidí, kteří se dostali do nějaké složité 

životní situace nebo prodělali vážnou nemoc či nehodu, ale dokázali se ze všeho dostat a 

nyní žijí naplno. Dále vychází Panorama, která se většinou váže k titulní straně, kdy základ 

připravuje týdeníkové centrum v Olomouci, a my ho doplňujeme lokálně různými příběhy, 

tematickými zpravodajskými texty, příp. anketami dle zadání. Celorepublikově vychází 

rubrika Hasiči kolem nás, kdy jsou to příspěvky členů jednotlivých sborů dobrovolných 

hasičů napříč okresem, postupně představíme členy všech sborů. Máme třeba i gastrorubriku 

Budějovice na talíři, kde si šéfkuchař z Fine Food Academy Honza Krob vybere restauraci, 

přinese recepty a stručné hodnocení.  

Teď čerstvě máme novou rubriku Lidé od vedle, jsou to fotoportréty lidí, které denně 

potkáváme na ulici, ale moc toho o nich nevíme, strážníci, lidé, kteří zametají, prodavačka 

v samoobsluze, číšník v naší oblíbené restauraci. Tato rubrika je navázána na naše nové 

rubriky na webu, které budou časem zpoplatněny, takže zavádíme paywall, kdy 

připravujeme nový extra obsah na web, na kterém se budou podílet i lokální redakce. 

K tomuto obsahu se čtenáři po registraci dostanou, ale časem bude zpoplatněn.  

Jako další je rubrika sportovní, kde jsou příběhy, rozhovory týdne, pozvánky, retro rubrika 

- Psali jsme před padesáti šesti lety, což jsou sportovní retročlánky z Jihočeské pravdy, a 

miniglosa ze sportovních redaktorů o aktuálním dění.  
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K dispozici máme i lifestylové strany z týdeníkového centra v Olomouci, ale protože jsme 

obsah nastavili tak, aby byl co nejvíce jihočeský, tak tyto strany o bydlení či zdraví, až na 

výjimky nevyužíváme.  

A součástí středečního Týdeníku je Infotip, který dříve vycházel jako samostatná příloha.  

Jak moc ze své pozice šéfredaktora zasahujete do obsahu Deníku a jeho příloh? Jak 

vypadá jeho plánování a výroba?  

My vycházíme z tří úrovní plánování. První plán je roční, které v každém okrese zahrnuje ty 

nejvýznamnější očekávané události, typu investiční akce, stavba dálnice apod., ale 

zahrnujeme do něj také významná výročí, například letos 80 let ZOO Hluboká nebo 110 let 

Dopravního podniku města České Budějovice. Jako druhý je měsíční plán, který zpřesňuje 

roční plán a doplňuje o nové očekávané aktuality, ale snažíme se postihnout i to, abychom 

se pravidelně navraceli k událostem, a popisovali jejich další vývoj, abychom na něco 

nezapomněli. Více podrobný je týdenní plán, který plánuje obsah stran jedna, dva, tři 

s týdenním předstihem. Tam je to rozepsáno konkrétně, do kterého dne půjde jaký článek, 

kdo ho zpracuje, aby měli autoři dostatek času se tématu věnovat. Týdenní plán poté 

zpřesňujeme podle aktuálních událostí při redakčních poradách. Každé ráno máme 

operativní poradu jednak s editorem, a poté s redaktory. Já se z pozice šéfredaktora radím 

nejprve s editorem, a poté s redaktory, a podobně tak se radí kolegové v menších okresních 

redakcích. Na základě naší porady editor komunikuje s redaktory z lokálu přes mobilní 

telefon nebo skype. Na titulní stranu je speciální porada, kdy se snažíme vycházet z různých 

výročí, mezinárodních dnů, abychom trochu oživili daný obsah, naposledy to byl např. 

Mezinárodní den invalidů. Ale samozřejmě chceme, aby obsah nebyl pouze nadčasový, ale 

také aktuální. Vždy se najde nějaká zajímavost, která má potenciál zaujmout čtenáře napříč 

krajem, a podle samozřejmě podle situace zařazujeme plakát k různým politickým 

událostem, nehodám, požárům. Takto je k dispozici všem lokálům, takže ve výjimečných 

případech mutuje. Kolegové poté pracují v terénu, nabírají materiál, telefonují. Dnes už není 

povinnost, s ohledem na vývoj techniky, aby v redakci seděli celý den, články mohou 

zpracovávat jak v redakci, tak v kavárnách nebo ve svých domovech. Texty po nich poté 

čtou editoři a popř. vrací k přepracování. Já kontroluji především budějovické vydání s tím, 

že zodpovědnost za další vydání má editor. Společně se domlouváme na tom, jak bude 

vypadat plakát, protože to je to, co čtenář vidí na první pohled, rozhodující je, jaká bude 
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titulní fotka, jaký titulek. Kontroluje se také, jestli je vše v pořádku i graficky podle pravidel, 

která máme nastavena celorepublikově.  

Uzávěrka pro jednotlivá vydání se liší podle okresu. První jdou na rotačku Prachatice, které 

mají uzávěrku v půl osmé, a jako poslední jde Českobudějovický deník, který se posílá 

krátce před půl desátou. Výjimkou je čtvrtek, který má zkrácenou uzávěrku posunutou 

zhruba o půl hodinu až hodinu. Noviny zpravidla hotové kolem čtvrté páté hodiny, někdy i 

dříve, pokud se nečeká na nějakou aktualitu, aby měl editor čas texty projít a s autory 

zkonzultovat popř. nějakou opravu. Je-li aktualita, vyhodí se nějaký text, který byl 

naplánovaný. 

Jako poslední se do tiskárny posílá titulní strana, aby tam ještě byla možnost zařadit nějaká 

vážná aktualita.  

Co se týče Týdeníku, ten má uzávěrku v pondělí, a jeho obsah detailněji plánujeme týden 

předtím v úterý, ale také vycházíme z plánů, které máme. To jsou plány vnitřních Panoram, 

jejichž základ připravuje týdeníkové centrum v Olomouci, ale máme také plán 

publicistických rubrik, jako třeba Přežil jsem svou smrt, kdy každý lokál s mnohatýdenním 

předstihem ví, kdy rubriku připravuje, a mají také plán témat stran dvě a tři, které se dají 

upravit podle aktuálního dění. Vycházíme tedy z plánů a v úterý do lokálu posíláme 

upřesnění k danému vydání. Redaktoři mají necelý týden na výrobu, vydání nemá uzavírku 

najednou, ale je rozplánována podle jednotlivých stran tak, abychom to stihli vše odbavit, 

zkontrolovat, přečíst, udělat korekturu. 

Inzertní přílohy mají své uzávěrky podle termínu tisku a vydání. Datum uzávěrky a místo 

prostoru pro redakční text se dozvídáme zhruba dva tři týdny dopředu. Výroba čtvrtečního 

TV Magazínu a sobotního Víkendu jde především z produkce pražské redakce, ale 

v poslední době se snažíme začlenit více regionálního obsahu. Pro tento účel vznikla pozice 

editora regionálního obsahu v pražské redakci, který podle tématu daného magazínu 

s nějakým časovým předstihem poptává u kolegů v krajích různé příběhy na dané téma. Daní 

kolegové mu můžou nabídnout to, co mají nabraného, nebo se chystají zpracovat pro Deník 

či Týdeník, ale pro účel TV Magazínu a Víkendu by se téma také hodilo. Je to sice nad rámec 

jejich práce v regionu, ale jsou za tuto práce také honorováni zvláštními prémiemi.  
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Jaký je současný náklad a jaká čtenost Českobudějovického deníku  

Při posledním výzkumu byla čtenost v kraji okolo 60 000 čtenářů. V současné době 

Českobudějovický deník soupeří o první místo v čtenosti s deníkem Blesk, tento měsíc (v 

březnu 2019 -  pozn. autorka) byl Deník první. 

A jak pracujete na internetizaci a tvorbě webových stránek Českobudějovického deníku? 

Některé zprávy se vyskytují jak v printu, tak na webu, ale redaktoři generují další obsah. 

Některý speciálně pro print, to jsou naše komunitní rubriky typu Moje první tablo, Jak jsme 

žili, ale také exkluzivnější texty, na něž na webu odkazujeme s nějakým lákadlem typu: 

Chcete – li vědět víc, kupte si čtvrteční Českobudějovický deník. Na druhou stranu, aby web 

aktivně žil, redaktoři musí denně vyprodukovat určitě množství textů, fotek, videí. Věci, 

které se objeví navíc, jsou obrazový materiál nebo video obsah a další méně významné 

události. Jednoduše to vysvětlíme na příkladu, že když se ve svodce objeví patnáct zpráv 

v daném okrese, tak do Deníku vybereme dvě nejzajímavější a na web zpracujeme deset 

dalších. Není to tak, že bychom čtenáře printu, kteří si za obsah zaplatí, o něco ochuzovali.  

Teď chystáme něco nového pro čtenáře webu, ale ti si za daný obsah navíc také budou muset 

mírně zaplatit. Jsou to různé příběhy z lokálu typu Lidé od vedle, dále zajímavé „storky“ 

s lidmi po vzoru rubriky Přežil jsem svou smrt apod. Budou tam detailně rozpracovaná 

datatémata z produkce datového oddělení pražské redakce, kdy budeme na webu bezplatně 

publikovat nějakou základní informaci, ale budou-li se chtít proklikat na podrobnější data 

třeba ze svého okresu, za to budou muset již zaplatit. 

Aby fungování webů Deníku napříč republikou bylo porovnatelné, jsou stanoveny 

metodické kvóty, kdy je dáno, kolik každá krajská i lokální redakce musí za den 

vyprodukovat textu, tzv. Typů deníku, fotek, videí apod. Zároveň tím získávají redaktoři 

zpětnou vazbu, v pražské redakci je tým analytiků, kteří sledují čtenost jednotlivých článků 

a pravidelně podávají do regionů report o tom, jaká téma nejvíce zaujala. Není to pouze 

sumář zpráv z daného kraji či okresů, ale pro inspiraci je tam výčet nejčtenějších článků 

z jiných krajů, aby ostatní redaktoři věděli, že na webu nejvíce čtenáře táhnou fotky z plesů 

nebo přímý přenos z pohřbu nějaké známé osobnosti.  

Co se týká komentářů a diskuze pod jednotlivými články, přijali jsme opatření a tyto 

komentáře jsme omezili, aby si tam každý nepsal to, co chce, protože to občas sklouzávalo 
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do nepatřičných mezí a editor pak nedělal nic jiného, než že sledoval vulgarity v diskuzích. 

Čtenář dnes může článek komentovat až po registraci.  

Deník také funguje na sociální síti Facebook, kam přidáváme odkazy na články na webu, je 

tam také obsah navíc. Přidáváme tam různé fotohádanky, kdy rozrastrujeme významnou 

památku z okolí, přidáváme samostatná videa, která ani nejsou na webu, nebo fotogalerie. 

Na Facebooku děláme také živé přenosy z některých akcí a záznam poté stáhneme na web, 

kde je čtenářům také k dispozici. Jde nám o přímou komunikaci se čtenáři, zjišťujeme si tam 

také jejich názor, když se chystáme psát o nějakém tématu, oslovíme je tam s dotazem a dané 

příspěvky čtenářů pak využijeme jako inspiraci pro zpravodajský text.  
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Příloha č. 9: Titulní strana Jihočeské pravdy z pondělí 2. 1. 1989 
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Příloha č. 10:   Titulní strana Jihočeské pravdy z pátku 17. 11. 1989 
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Příloha č. 11: Titulní strana Jihočeské pravdy ze soboty 18. 11. 1989 

 



 

119 

 

Příloha č. 12:  Titulní strana Jihočeské pravdy z úterý 21. 11. 1989 

 



 

120 

 

Příloha č. 13:  Titulní strana Jihočeské pravdy z pátku 24. 11. 1989 
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Příloha č. 14:  Titulní strana Jihočeské pravdy z 30. 12. 1989 
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Příloha č. 15:  Titulní strana Českobudějovických listů z 2. 11. 1992 
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Příloha č. 16: Titulní strana Českobudějovických listů ze 17. 8. 1996 
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Příloha č. 17: Titulní strana Českobudějovických listů z 19. 8. 1996 

 

 



 

125 

 

Příloha č. 18: Titulní strana Českobudějovických listů z 14. 12. 1998  
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Příloha č. 19: Titulní strana Českobudějovického deníku z 27. 10. 2006 
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Příloha č. 20: Titulní strana Českobudějovického deníku z 2. 1. 2019 
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Příloha č. 21: Titulní strana Českobudějovického deníku ze 7. 1. 2019 
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Příloha č. 22: Titulní strana Českobudějovického deníku z 8. 1. 2019 
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Příloha č. 23: Titulní strana Českobudějovického deníku z 9. 1. 2019 
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Příloha č. 24: Titulní strana Českobudějovického deníku z 10. 1. 2019  
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Příloha č. 25: Titulní strana Českobudějovického deníku z 11. 1. 2019  
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Příloha č. 26: Titulní strana Českobudějovického deníku z 12. 1. 2019  
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